
کره کننده: مشاور تیم مذا

 هفته خوبی برای رژیم 
صهیونیستی چه در داخل 

ج نیست و چه در خار
کارشــناس مســایل بین الملــل       یــک 
بــا اشــاره بــه حملــه پهپــادی ناموفــق در 
اصفهان هشدار داد که این گونه اقدامات 

بدون پیامد نخواهد بود...

یک نماینده مجلس خبر داد؛

 اتمام  حجت 
 با افغانستان 

برای انتقال آب هیرمند
     نماینــده مجلــس گفــت: رئیس جمهور 
بــه وزارت امــور خارجــه تکلیف کرده که هر 
چه سریع تر با اتمام حجت به افغانستان 

حقابه هیرمند را بگیرند...   || صفحه  صفحه 44    || صفحه  صفحه 22  

 گروسی با چه هدفی راهی تهران می شود؟!

نگاهی بر مواضع مسافر 
پرواز »وین-تهران«

گی اعلام کرد احتمالاً در ماه فوریه     رافائــل گروســی، مدیــرکل آژانــس بیــن المللــی انــرژی اتمی بــه تاز
ح گنجاندن  به تهران سفر خواهد کرد. پیش تر پارلمان اروپا در اقدامی فاقد مشروعیت حقوقی طر
 نــام ســپاه پاســداران انقــلاب اســلامی را در فهرســت موســوم بــه »ســازمان هــای تروریســتی« 

  || صفحه  صفحه 22  تصویب کرده بود...
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صفحه 3 

گار« از افزایش قیمت بلیط ایرلاین ها؛ گزارش »روز

 زمین گیرکردن هواپیماها  زمین گیرکردن هواپیماها 
اهرم فشاری برای گرانی بلیطاهرم فشاری برای گرانی بلیط

گهی فراخوان تجدید مناقصه عمومی  گهی فراخوان تجدید مناقصه عمومی  آ  آ
شماره شماره ۴۲۴۲ / چهل و دو / چهل و دو

 علیرضا عرب- شهردار نسیم شهر

شــهرداری نســیم شــهر در نظــر دارد نســبت بــه اجــرای پــروژه پخــش ماشــینی آســفالت در معابــر نسیم شــهر 
از طریــق مناقصــه عمومــی بــه شــماره ۲۰۰۱۰۹۳۹۸۰۰۰۰۰۳۰ اقــدام نمایــد. لــذا اشــخاص واجــد شــرایط جهــت 
دریافــت اســناد فراخــوان و اطلاعــات بیشــتر میتواننــد از تاریــخ ۱۴۰۱/۱۱/۰۳ بــا مراجعــه بــه ســامانه تــدارکات 

الکترونیکــی دولت)ســتاد( بــه آدرس )www.setadiran.ir( در فراخــوان شــرکت نماینــد.
۱- مبلغ اعتبار پروژه: ماهانه ۱۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال

۲- ســپرده شــرکت در مناقصــه: ۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریــال کــه بایســتی نقــدا بــه حســاب شــماره ۰۱۰۷۱۸۳۴۱۱۰۰۸ ) 
ــا بصــورت  شــماره شــبا )IR۷۸۰۱۷۰۰۰۰۰۰۰۱۰۷۱۸۳۴۱۱۰۰۸ ( نــزد بانــک ملــی بــه نــام شــهرداری نســیم شــهر ی
ضمانتنامــه بانکــی تســلیم دبیرخانــه ایــن شــهرداری گــردد لازم بــه ذکــر اســت چنانچــه برنــدگان اول و دوم 

مناقصــه حاضــر بــه عقــد قــرارداد نشــوند ســپرده آنــان بــه ترتیــب بــه نفــع شــهرداری ضبــط خواهــد شــد.
۳- مهلــت و محــل دریافــت اســناد مناقصــه: از تاریــخ انتشــار آگهــی تــا ســاعت ۱۴:۳۰ روز پنجشــنبه مــورخ 
۱۴۰۱/۱۱/۰۶ و محــل دریافــت اســناد آن صرفــاً از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه آدرس 

)www.setadiran.ir( مــی باشــد.
۴- مهلــت و محــل تســلیم پیشــنهادات: متقاضیــان مــی بایســت پاکــت هــای پیشــنهاد قیمــت خــود را کــه 

ــا ســاعت ۱۳:۳۰ روز سه شــنبه مــورخ  ــر ت ــم شــده اســت را حداکث ــدرج در اســناد مناقصــه تنظی ــر شــرایط من براب
نماینــد. بارگــذاری   )www.setadiran.ir ( دولــت  الکترونیــک  تــدارکات  ســامانه  در   ۱۴۰۱/۱۱/۱۸

: صرفــاً اســناد پاکــت هــای پیشــنهاد )ب( و )ج( دارای امضــای الکترونیکــی مــورد پذیــرش اســت و در  *تذکــر
جلســه بازگشــایی پاکــت هــای )ب( و )ج( اســناد فیزیکــی )کاغــذی( و اســناد فاقــد امضــای الکترونیکــی )دارای 

مهــر گــرم( بــه هیــچ وجــه مــورد پذیــرش نیســت.
ســامانه  طریــق  از  می بایســت  اســناد  دریافــت  جهــت  متقاضیــان  اســناد:  دریافــت  جهــت  لازم  مــدارک   -۵

نماینــد. اقــدام  اســناد  تهیــه  بــه  نســبت   ) www.setadiran.ir ( دولــت  الکترونیکــی  تــدارکات 
گشایی پیشنهادها: ساعت ۱۴:۰۰ روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۱/۱۸ میباشد. ۶- زمان باز

۷- شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است.
۸- هزینه درج آگهی به عهده برنده می باشد.

تاریخ چاپ نوبت اول: ۱۴۰۱/۱۱/۳
تاریخ چاپ نوبت دوم: ۱۴۰۱/۱۱/۱۰

 نوبت دوم

گهی فراخوان خرید خدمات مشاوره  گهی فراخوان خرید خدمات مشاوره آ آ
)مناقصه عمومی و  دو مرحله ای همراه با ارزیابی کیفی شماره )مناقصه عمومی و  دو مرحله ای همراه با ارزیابی کیفی شماره 5313715۴5313715۴((

روابط عمومی شرکت گاز استان خراسان جنوبی

شــرکت گاز اســتان خراســان جنوبی )ســهامی خاص(  : گزار   نام و نشــانی دســتگاه مناقصه 
انتظامــی نیــروی  شــهدای  خیابــان  ابتــدای  )ص(-  اعظــم  پیامبــر  بلــوار  اداری-  ســایت   بیرجنــد- 

کدپستی : ۹۷۱۹۸۶۶۸۳۸- تلفن : ۳۲۳۹۲۰۰۰-۰۵۶- نمابر قراردادها : ۰۵۶-۳۲۴۰۰۵۲۳
ــی و  ــرداری ، بازاریابــی ، طراحــی ، خدمــات فن موضــوع مناقصــه : امــکان ســنجی ، مســیریابی ، نقشــه ب
تهیــه نقشــه های خــط ســیر  شــبکه هــای تغذیــه ، توزیــع و ایســتگاههای مربــوط بــه شــهرها ، روســتاها 
 QCBS بــه روش   - بلوچســتان  و  اســتان سیســتان  )فــاز ۲( در  راســک  و صنایــع موجــود در محــور 
 )انتخــاب بــر اســاس کیفیــت و قیمــت(از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت )ســتاد( بــه آدرس

)www.setadiran.ir( و به شماره فراخوان )۲۰۰۱۰۹۱۴۴۴۰۰۰۱۵۰( 
کار : مطابــق بــا مــاده ۷ آییــن نامــه تضمیــن بــرای  نــوع و مبلــغ تضمیــن شــرکت در فرآینــد ارجــاع 
معامــلات دولتــی )مصوبــه شــماره ۱۲۳۴۰۲/ت ۵۰۶۵۹ ه مــورخ ۱۳۹۴/۰۹/۲۲( قراردادهــای خدمــات 

مشــاوره تضمیــن شــرکت در فرآینــد ارجــاع کار ندارنــد.
محــل تأمیــن اعتبــار پیمــان : اعتبــارات ســرمایه ای )منابــع بنــد ق تبصــره ۲ مــاده واحــده قانــون بودجــه 

- طرحهای غیرعمرانی( شــرکت گاز اســتان سیســتان و بلوچســتان 

شرایط متقاضیان :
 دارا بودن شخصیت حقوقی

پایــه ۲ در تخصــص هــای شــبکه توزیــع و  ارائــه گواهینامــه صلاحیــت مشــاوره معتبــر در حداقــل   
ایســتگاههای کاهــش فشــار گاز یــا  پایــه ۳ خطــوط انتقــال نفــت و گاز از ســازمان برنامــه و بودجــه کشــور 

 داشتن ظرفیت خالی ارجاع کار و دارا بودن سابقه کاری مشابه و مرتبط
زیابی کیفی   ارائه مدارک معتبر ثبتی مناقصه گر و مدارک و مستندات مذکور در اسناد ار

تذکــر ۱ : ارائــه اصــل و یــا کپــی برابــر اصــل مــدارک فــوق الاشــاره در زمــان بازگشــایی پیشــنهادها الزامــی 
اســت .

تذکــر ۲ : مطابــق بنــد الــف مــاده ۵ قانــون حداکثــر اســتفاده از تــوان تولیــدی و خدماتــی کشــور و 
حمایــت از کالای ایرانــی ، ارجــاع کار صرفــاً بــه موسســات و شــرکت هــای ایرانــی ثبــت شــده در فهرســت 

توانمندیهــای منــدرج در ســامانه توانیــران مجــاز اســت .

برنامه زمانی مناقصه :
کیفی : از تاریخ ۱۴۰۱/۱۱/۰۹ لغایت ساعت ۰۸:۰۰ مورخ ۱۴۰۱/۱۱/۱۶   مهلت دریافت اسناد ارزیابی 

کیفی  : ساعت ۰۸:۰۰  مورخ ۱۴۰۱/۱۱/۲۴ آخرین مهلت عودت اسناد ارزیابی   
کیفی :  ۱۴۰۱/۱۱/۲۶   اعلام نتایج ارزیابی 

 مهلت دریافت اسناد مناقصه : از تاریخ ۱۴۰۱/۱۱/۲۶ لغایت ساعت ۰۹:۳۰ مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۰۱
آخرین مهلت عودت اسناد مناقصه )پیشنهاد فنی و مالی( : ساعت ۰۹:۳۰ مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۱۵  

کات ب : ســاعت ۱۰:۰۰ مــورخ ۱۴۰۱/۱۲/۱۵ - ســالن جلســات شــرکت گاز  گشــایی پــا  زمــان و مــکان باز
اســتان خراســان جنوبــی

زیابــی فنــی( ، پاکتهــای  کات ج : پــس از بررســی پیشــنهاد فنــی شــرکتها )ار گشــایش پــا زمــان و مــکان 
مالــی شــرکتهای واجــد شــرایط در تاریــخ ۱۴۰۱/۱۲/۲۰ در محــل ســالن جلســات شــرکت گاز اســتان خراســان 
جنوبــی گشــایش خواهــد یافــت . لازم بــه ذکــر اســت تاریــخ اعــلام شــده جهــت گشــایش پــاکات مالــی 
ــر  ــکان تغیی ــی ام ــای احتمال ــع ابهامه ــنهادات و رف ــی پیش ــی فن زیاب ــد ار ــه رون ــه ب ــا توج ــوده و ب ــی نب قطع
وجــود خواهــد داشــت ، بــا ایــن وجــود ایــن شــرکت نســبت بــه دعــوت از مناقصــه گرانــی کــه پیشــنهاد 
زیابــی( مــورد تأییــد قــرار گیــرد بــه صــورت کتبــی جهــت حضــور در جلســه گشــایش  فنــی آنهــا )پــس از ار

پیشــنهادات مالــی اقــدام خواهــد نمــود.
بــا توجــه بــه اینکــه کلیــه مراحــل برگــزاری مناقصــه از دریافــت اســناد تــا ارائــه پیشــنهاد مناقصه گــران 
آدرس بــه  )ســتاد(  دولــت  الکترونیکــی  تــدارکات  ســامانه  درگاه  طریــق  از  پــاکات  بازگشــایی   و 
)www.setadiran.ir( انجــام خواهــد شــد ،  هــر یــک از مناقصــه گــران جهــت دریافــت و عــودت اســناد 
مناقصــه ، بایســتی اســناد را تــا آخریــن مهلــت ذکــر شــده در آگهــی از طریــق ســامانه ســتاد دریافــت و 

یــا بارگــذاری نماینــد . 
مناقصــه گــران مــی بایســت اســناد مناقصــه را پــس از بارگــذاری در ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت 
تــا قبــل از شــروع جلســه کمیســیون مناقصــات بصــورت فیزیکــی نیــز تحویــل دبیرخانــه رمــز و محرمانــه 

واحــد حراســت شــرکت گاز اســتان خراســان جنوبــی نماینــد .
 www.nigc-skgc.ir   ، www.shana.ir    ، http://iets.mporg.ir این آگهی در سایتهای 

و www.setadiran.ir  قابل رؤیت می باشد.

 نوبت دوم

گهی:  ۱۴۴۵7۱9 آ شناسه 

گهی حراج  شماره ج /1111 /  / 1۴011۴01 گهی حراج  شماره ج /آ آ

روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان هرمزگان     

 شــرکت آب و فاضــلاب اســتان هرمــزگان در نظــر دارد انــواع لولــه آزبست  اســقاط واقــع در انبــار ایــن 
شــرکت به قیمــت کارشناســی ۹.۸۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریــال از طریــق برگــزاری حــراج عمومــی بفــروش رســاند . لــذا 
از کلیــه متقاضیــان دعــوت بعمــل مــی آیــد ظــرف مــدت چهــار روز کاری از تاریــخ انتشــار آگهــی ضمــن واریــز 
مبلــغ ۵,۰۰۰,۰۰۰ ریــال بــه حســاب ســپهر ۰۱۰۲۹۳۴۹۹۰۰۰۳ نــزد بانــک صــادرات شــعبه گلشــهر بندرعبــاس 
رگانــی ایــن شــرکت واقــع  )کــد۳۲۸۶( بنــام شــرکت آب و فاضــلاب اســتان هرمــزگان بــا مراجعــه بــه واحــد باز

در بندرعبــاس بلــوار ناصــر جنــب بیمارســتان شــریعتی جهــت خریــد اســناد مزایــده اقــدام نماینــد.
تــا ســاعت ۱۴ روز یکشــنبه تاریــخ  ۱۴۰۱  /۱۱ از روز دوشــنبه تاریــخ ۱۰/   :  - مهلت فــروش اســناد مزایــده 

 ۱۴۰۱ /۱۱ /۱۶
- مهلــت تحویــل اســناد مزایــده : ســاعت ۱۴ روز یکشــنبه تاریــخ ۲۳/ ۱۱/ ۱۴۰۱ دبیرخانــه حراســت شــرکت 

آب و فاضــلاب واقــع در آدرس فــوق مــی باشــد. 
کات: ساعت ۱۰ روز دوشنبه ۲۴/ ۱۱ / ۱۴۰۱ در سالن کنفرانس این شرکت می باشد. گشایی پا تاریخ باز

هزینه درج آگهی و کارشناسی بعهده برنده مزایده می باشد. 
  

 نوبت دوم

گهی مسیر اجرای  خط تغذیه  گهی مسیر اجرای  خط تغذیه آ آ
ج( )شهرستان کر ج(واقع در منطقه حصار )شهرستان کر واقع در منطقه حصار

شرکت گاز استان البرز

ج گاز رسانی در   شهرستان کر گاز استان البرز  در راستای اجرای پروژه توسعه  شرکت 
وفــق لایحــه قانونــی نحــوه خریــد و تملــک اراضــی و امــلاک بــرای اجــرای بــر نــا مه هــای 
عمومــی ،عمرانــی ونظامــی دولــت مصــوب ۵۸/۱۱/۱۷ شــورای انقــلاب اســلامی اقدام 
بــه تصــرف قانونــی اجــرای مســیر خــط تغذیــه گاز بــه مســاحت منــدرج در کروکــی  
پیوســت )۱۸۱/۵۹ متــر مربــع(،در شهرســتان کــرج - منطقــه حصــار  نمــوده اســت.

لــذا از مالکیــن  ویــا  قائــم مقــام قانونــی و صاحبــان حقــوق تقاضــا میگــردد ظــرف 
مــدت حداکثــر یــک مــاه  از انتشــار آگهــی بــا در دســت داشــتن اســناد مالکیــت و 
مســتندات قانونــی بــه منظــور  معرفــی کارشــناس  منتخــب خــود جهــت تشــکیل هیــات 
زیابــی بهــاء عادلــه عرصــه  ســه نفــره کارشناســان رســمی داد گســتری  در خصــوص ار
اقــدام گردیــده جهــت تصــرف قانونــی مطابــق کروکــی  منــدرج بــه آدرس کرج،میــدان 
، روبــروی تربیــت ششــم ،طبقــه ســوم امــور  آبــاد  طالقانی،شــهرک اداری حســن 
ز مراجعــه نمایند.بدیهــی اســت در صــورت عــدم  حقوقــی شــرکت گاز اســتان البــر

مراجعــه برابــر مقــررات  و مفــاد لایحــه فــوق الذکــر اقــدام مــی گــردد .                                                                                                                                      

 نوبت اول

گهی:  ۱۴۲۶8۴۵ آ شناسه 

یادداشتویترین  پیشنهاد

گره کور بازار مسکن
  فرهاد بیضایی 

کارشناس بازار مسکن
 گزارش بانــک مرکزی از معاملات 
بازار مسکن نشان می دهد که قیمت 
مســکن در آذرماه ۱۴۰۱ نسبت به 
آذرماه ۱۴۰۰، با رشــد ۴۷ درصدی، 

به قیمت متوسط ۴۸ میلیون تومان در هر مترمربع در سطح 
شــهر تهران رسیده است. اما رشد واقعی مسکن در یکسال 

گذشته ۴۷ درصد بوده است؟
بررســی معاملات مسکن تهران در آذرماه ۱۴۰۱ نشان می 
دهد که حجم معاملات ۴درصد نســبت به آذر ۱۴۰۰ رشد 
داشته است اما بررسی دقیق تر نشان می دهد که سنگینی 
معاملات به سوی ساختمان های قدیمی تر و ارزان تر سوق 
پیدا کرده است. سهم واحدهای کمتر از ۱۰ سال ساخت در 
معاملات از ۵۴ درصد در آذر۱۴۰۰ به کمتر از ۴۶ درصد در 
آذر۱۴۰۱ رسیده است. همچنین تعداد معاملات واحدهای 
بالای۲۰ سال ساخت بیش از ۵۸ درصد نسبت به سال گذشته 
رشد داشته است. تغییر مسیر بازار مسکن از سوی واحدهای 
نوســاز به ســوی واحدهای قدیمی و مستهلک از چند زاویه 
قابل توجه است: رشد بی سابقه معاملات در ساختمان های 
قدیمی با توجه به مشــکل نقدشوندگی آن در آینده، نشان 
می دهد که رشد قیمت مسکن ناشی از تورم و افزایش قیمت 
ارز، مسکن نوساز را نه تنها از دسترس تقاضای مصرفی که 
از دسترس تقاضای سرمایه ای نیز خارج کرده است، عقب 
ماندن توان اقتصادی خانوار در رقابت با افزایش قیمت کوچ 
اجباری تقاضای بازار مسکن به واحدهای مستهلک را سبب 
شــده اســت. هرچه حجم معاملات از ساختمان های نوساز 
به ســوی ســاختمان های فرسوده و قدیمی سوق پیدا کند، 
گردش نقدینگی از تولید و تولید کننده نیز دورتر خواهد شد. 
در شرایطی که نقد شوندگی واحدهای ساخته شده و تزریق 
نقدینگی به واحدهای درحال احداث از مهمترین چالش های 
تولیدکنندگان مسکن است، انحراف منابع از تولید کاهش 

پروانه های ساختمانی در آینده را تشدید خواهد کرد.
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سیاست 2

این روز ها مجلسی ها دائما از استیضاح وزرا می گویند، 
در اظهــارات روح الامینــی نماینــده مردم تهران در 
مجلس نیز سخن از استیضاح ۹ وزیر از بین۱۹ وزیر، 
به میان آمده اســت، استیضاح هایی که هنوز توسط 
هیات رئیسه اعلام وصول نشده است. طبق قانون هر 
اســتیضاح، با ۱۰ رای قابلیت اعلام وصول دارد و این 
درحالی است که برخی از استیضاح های مطرح شده، 
بیش از ۵۶ امضا دارند و کماکان در صف اعلام وصول 
خشکیده اند. این موضوع این سوال را به ذهن متبادر 
می کند که آیا مجلس نمایشی شده و نمایندگان ظاهرا 
بــرای اعمــال قدرت و گرفتن امتیاز از دولت در حوزه 
انتخابیه خود بیشتر تلاش دارند تا جهت اصلاح امور 
کشــور؟ اگر این حرکت را پای تضاد منافع نگذاریم، 
ولی نگاه به میزان آرا در دور بعد انتخابات، به صورتی 
کاملا پر رنگ خود نمایی می کند. چه آنکه اخیرا اغلب 
نمایندگان به عملکرد دولت خصوصا در حوزه اقتصاد 
نمــره منفــی داده و وزرای اقتصادی را نقد کردند، اما 
استیضاح در حد همان تهدید و نهایتا کارت زرد باقی 
ماند و به نظر می رســد اهتمامی برای اصلاح وضعیت 

موجود به چشــم نمی خورد. احمــد علیرضا بیگی، 
نماینده مجلس در این رابطه می گوید: این یک سنت 
طیبه ای اســت که از گذشــته در نهاد مجلس وجود 
داشته و مخصوص این دوره نیست و در دوره های دیگر 
نظیر دوره دهم نیز وجود داشته است. در مجلس دهم 
استیضاح وزیر کشور به دلیل مسائل آبان هیچ وقت 
اعلام وصول نشــد یا حتی استیضاح وزیر اقتصاد هم 
به همین ترتیب با وجود اینکه مراحلش را پشت سر 

گذاشته بود اتفاق نیفتاد.
 بخش هایــی از گفــت و گوی علیرضابیگی را در ادامه 
می خوانید: این بیشتر برخاسته از یک نگرش و ترکیب 
حزبی اســت که جماعتی خودشــان را در برابر دولت 
مســتقر مســئول می دانند و حاضر نیســتند رای به 
استیضاح دهند. الان هم در مجلس فعلی همینطور 
است، اگر ملاحظه کنید در دوره ای که آقای روحانی 

با مجلس یازدهم، دولت داشتند باز همین موضوعات 
وجود داشــت، استیضاح وزیر کشوردر هیات رئیسیه 
اعلام وصول نشــد. به نظر من هیات رئیســه احساس 
می کنــد کــه باید به نحوی اجمــاع ایجاد کند و یا با 
گذشــت زمان و برگزاری برخی جلســات موقعیت 
تفاهم بین نمایندگان استیضاح کننده و وزرا را فراهم 
کند. در گذشــته نیز سنت همین بوده است، معمولا 
استیضاح ها با انگیزه گرفتن امتیاز اتفاق می افتد، در 
مجالس گذشــته نیز این اتفاقات رخ داده اســت. الان 
هــم در مورد وزیر بهداشــت صدق می کند و یا وزیر 
صمت که در جلسه استیضاح حاضر شد و همین بده 
بستان ها باعث شد استیضاح ایشان رای نیاورد. نظام 
انتخاباتی ما که یک نظام اکثریتی اســت، در برهه ای 
که اصلاح طلبان توانستند اکثریت را احراز کنند، آقای 
حداد عادل با دارا بودن یک میلیون و هشــتصد هزار 

رای با اختلاف صد هزار رای با اقای محجوب در رتبه 
۳۱ قرار گرفت و نتوانسند به مجلس راه پیدا کنند و 
یــا بالعکس در زمانی کــه اصولگرایان اکثریت بودند 
همیــن آقــای محجوب نفر ۳۱ بود که با نفر ســی ام 
۹هزار رای تفاوت داشت، این به این معنی است که از 
طرف یک میلیون و هشتصد هزار نفر از مردم پایتخت 
نماینده ای در مجلس حضور نداشته است. ما باید این 
نظام انتخاباتی کشور را اصلاح کنیم که امکان حضور 
ذائقه های مختلف سیاسی در مجلس فراهم شود و به 
نحوی به این نظام اکثریتی خاتمه داده شود. از سوی 
دیگر باید انگیزه برای حضور مردم تقویت پیدا کند و 
تامردم بدانند با این انتخاب می توانند شاهد تغییر در 
سرنوشت خودشان باشند. اگر این امیدواری تضعیف 
شود به همان نسبت هم مشارکت مردم کم تر خواهد 
شــد. این موضوع نســبتی با نظامی بودن من و یا وزیر 
کشور ندارد، موضوع نگاهی است که به حوادث پیشتر 
و تخریب اداره امور داخلی کشور دارد صورت می گیرد. 
اینکه اساســا نگاه ما تخریب محور باشد و نگاه سلبی 

را برای اداره کشور در پیش بگیریم درست نیست.

نماینده مجلس: بده بستان ها باعث شد استیضاح عین الهی رأی نیاورد

که در حد حرف  ماند  استیضاحی 

تحلیل

اعتراضات ضددولتی 
در شهر لیما پرو/ 

 خبرگزاری فرانسه 
 اعتراضات در پاریس و رویترز

به افزایش سن 
بازنشستگی در فرانسه

گزارش تصویری

گروسی با چه هدفی راهی تهران می شود؟!  

نگاهی بر مواضع مسافر پرواز »وین-تهران«
رافائل گروســی، مدیرکل آژانس بین المللی 
انــرژی اتمی به تازگــی اعلام کرد احتمالاً در 
ماه فوریه به تهران ســفر خواهد کرد. پیش تر 
پارلمان اروپا در اقدامی فاقد مشروعیت حقوقی 
طرح گنجاندن نام ســپاه پاســداران انقلاب 
اســلامی را در فهرست موســوم به »سازمان 
های تروریستی« تصویب کرده بود. این طرح 
برای کسب نتیجه روند نسبتاً طولانی را در پیش 
دارد و استدلال های ادعایی پارلمان اروپا برای 

این اقدام قابل تأمل است.
طــرح ادعاهــای واهی حقوق بشــری علیه 
جمهوری اسلامی با استناد به فضاسازی رسانه 
های معاند از اغتشاشات اخیر در کشور انجام می 
شود؛ اغتشاشاتی که اتاق فکر آنها در کشورهای 
اروپایی توطئه آن را طرح ریزی کرده بودند. 

به نظر می آید با شکســت پروژه اغتشاشات و 
بی نتیجه بودن اقدام نمایشی علیه سپاه، حال 
کشــورهای اروپایی تصمیم دارند بار دیگر به 
سمت میز مذاکره با ایران در زمینه موضوعات 
هسته ای بازگردند؛ مذاکراتی که طرف غربی 
به بهانه اغتشاشات هدایت شده از سوی خود، 

آن را به حالت تعلیق درآورده است.
گروســی قرار اســت به عنوان نماینده آژانس 
بین المللی انرژی اتمی برای طرح موضوعاتی 
با طرف ایرانی راهی تهران شــود، بلکه کلاف 
پیچیده مذاکرات را با رایزنی با طرف ایرانی از 

حالت سردرگمی خارج کند.
محسن محمودی، کارشناس امور هسته ای در 
تحلیل ابعاد ســفر مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به تهران گفت: واقعیت این است اگر 
صاحب نظران پنج سال پیش بدترین سناریو 
را درباره برجام یا هرگونه توافق هســته ای با 
ایران می نوشتند، شاید به وضعیت کنونی ختم 
نمی شــد که در وضعیت بن بست قرار داریم. 
جمهوری اسلامی و کشورهای اروپایی بر این 
موضوع واقفند که هر اقدام نادرســتی از سوی 
آنهــا می تواند وضعیت را بغرنج کند، بنابراین 

ترجیح می دهند حرکت معنی دار انجام ندهند. 
وی در ارزیابی اهداف ســفر مدیرکل آژانس به 
ایران افزود: آژانس مایل است در شرایط موجود 
حتــی اگر برجام حفظ نشــود، ایران برخی از 
شــروط حداقلی آژانس را بپذیرد و دست کم 
به بازرســان آژانس اجازه دهد در ایران حضور 
داشــته باشــند و دوربین های پادمانی روشن 
باشــد. این دو خواسته آژانس است که دوست 
دارند در هر صورت پابرجا بماند. دغدغه گروسی 
این است فارغ از سرنوشت برجام یا هر توافقی 
در آینده، این دو خواسته آژانس را ایران بپذیرد.
کارشناس امور هسته ای تأکید کرد: در طرف 
ایرانی این ســؤال وجــود دارد که پایبندی به 
تعهــدات بین المللی چه دســتاوردی برای 
کشور داشته است؟ این نخستین سؤالی است 
که هیئت حاکمه در هر کشــوری باید از خود 
بپرســد. واقعیت این است اگر آژانس بخواهد 
ایــران را ملزم به این موارد کند، درقبالش باید 
مشارکت فعالتری در برنامه هسته ای ازجمله 

در پروسه غنی سازی داشته باشد. بنابراین نمی 
توان انتظار داشت ایران یکجانبه همکاری کند 
و چیــزی درقبالش نخواهد. بنابراین از آژانس 
انتظار می رود این موضوع را بپذیرد که همکاری 

باید دوجانبه باشد.
محمودی درباره رویکرد دوگانه آمریکا در زمینه 
برجام عنوان کرد: رویکرد دوگانه آمریکا نباید 
مــورد بی توجهی قرار بگیــرد، به ویژه درباره 
دموکرات ها که سیاســت های اعلامیشــان 
با سیاســت های واقعی گاهی خیلی متفاوت 
است. دموکرات ها می دانند جمهوری خواهان 
و متحــدان آمریــکا در منطقه به طور خاص 
عربســتان و رژیم صهیونیستی دل خوشی از 

توافق هسته ای ندارند.
وی افزود: در فضای فعلی بعد از اعتراضاتی که 
رخ داد و مهم تر از آن جنگ اوکراین باعث شد 
دموکــرات ها به صورت اعلامی بگویند برجام 
مرده است، اما دلیلی برای این کار وجود ندارد. 
تصور کنید چه ســاختار حقوقی ای می تواند 

جایگزین توافق شــود. بنابراین تصور می کنم 
بــا وجود لفاظی های انجام شــده، در  آمریکا 
و کشــورهای شریک آن چنین تمایلی وجود 

ندارد. 
کارشناس امور هسته ای تأکید کرد: در شرایط 
موجود که تمام غرب علیه روسیه و ایران جزو 
کشــورهای حامی مسکوست، طبعاً آمریکا در 
ظاهر عنوان کند تمایلی به پیگیری برجام ندارد، 
اما در پشت پرده مهم ترین سیاست واشنگتن 
بازگشــت به برجام است. در سیاست خارجی 
دولت جو بایدن هیچ چیزی به اندازه بازگشت 

به برجام اهمیت ندارد.
این کارشــناس سیاسی درباره موضع گیری 
اخیر اروپا علیه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
گفت: بعد از جنگ اوکراین، فضای ضد روسی و 
سپس ضد ایرانی در غرب شکل گرفت. بنابراین 
بیشتر از فضای داخلی، بحران اوکراین اهمیت 
دارد. اینکه ۲۷ کشور اروپایی به تصمیم یکسان 
دســت یابند بسیار دشوار است و اتحادیه اروپا 

در حوزه موضوعات سیاست خارجی و نظامی 
با وجود تلاش های انجام شده نتوانسته است 

اتفاق نظر و اجماع میان اعضا داشته باشد.
وی افزود: نبود توازن سیاســی و نظامی میان 
اعضای اتحادیه اروپا دیده می شود . در اتحادیه 
اروپا مهم است آلمان و فرانسه چه ترجیحات 
و اولویــت هایــی دارند و در رده بعدی نظرات و 
مواضع اسپانیا و ایتالیا دارای اهمیت است. در 
واقع این چهار کشــور ترجیحات خود را می 

توانند بر کل اتحادیه اروپا تحمیل کنند.
محمودی درباره چشــم انــداز مذاکرات رفع 
تحریم ها گفت: نظر آژانس بین المللی انرزی 
اتمــی در مذاکــرات آتی بی تأثیر نخواهد بود، 
بنابراین جمع بندی سفر آتی گروسی به تهران 
و سپس نظر شورای حکام بسیار مهم است. بنا 
به گفته صاحب نظران، گروســی می خواهد 
بــه ایــران بگوید حداقل هایی را حفظ کنند تا 
فشــار بر ایران بیشتر نشود و پرونده به سمت 
تحولات ناخوشایند نرود. همچنین تلاش می 
کند طرف غربی را قانع کند مذاکرات رفع تحریم 
ها را ازسر بگیرند. بنابراین نفع آژانس در راضی 
کردن ایران و ترغیب طرف های مقابل به ادامه 

مذاکرات است.
کارشــناس مسائل هسته ای عنوان کرد: اصل 
مســلم برای گروســی و آژانــس اینکه تداوم 
وضعیت موجود بهتر از این است که وضعیت 
به ســمت از بین رفتن کلی برجام پیش برود. 
بنابراین حفظ چارچوب ســاختارهای که در 
گذشــته بود و اکنون وجود ندارد، بهتر از این 
است که به سمت چارچوب نامشخص در آینده 
برود. این آزمونی برای آژانس است که اگر نتواند 
به خوبی آن مدیریت کند، زنگ خطر عملکرد 
آژانس در مواجهه با بحران دیگر کشــورها به 
صدا درمی آید. موضوع بر ســر ایران نیســت، 
بلکه آژانس باید ثابت کند تا چه اندازه می تواند 
دیگر کشــورها را ترغیب به همکاری کردن یا 

نکردن با خود کند.

خبر ویژه

وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح از حمله ناموفق به یکی از مجتمع های کارگاهی وزارت دفاع در استان اصفهان 
خبر داد.

رویداد۲۴ ســاعت ۲۳ و ۳۰ دقیقه شــامگاه هشــتم بهمن  برخی منابع محلی در استان اصفهان از شنیده شدن صدای 
انفجار در محدوده خیابان »خانه اصفهان« خبر دادند و محل دقیق وقوع این انفجار را در یکی از مراکز نظامی وابسته 

به وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح اعلام کردند.
با انتشار این خبر در رسانه های محلی و بازنشر آن در شبکه های اجتماعی، محمدرضا جان نثاری معاون سیاسی امنیتی 
استانداری اصفهان در گفت وگویی با شبکه خبر سیما علت وقوع این انفجار را حمله ای به مرکز نظامی وابسته به وزارت 
دفاع اعلام کرد و افزود: خوشــبختانه این حادثه تلفات جانی نداشــته اســت اما خســارات وارده در دست بررسی و علت 
و عوامل آن در حال شناسایی است. ساعتی بعد وزارت دفاع و پشتیانی نیروهای مسلح با انتشار اطلاعیه ای جزئیات 

بیشتری از این حادثه داد.
بیانیه وزارت دفاع درباره حمله ناموفق به یکی از مجتمع های کارگاهی وزارت دفاع  در استان اصفهان به شرح زیر است:

شامگاه هشتم بهمن ۱۴۰۱ حوالی ساعت ۲۳:۳۰ حمله ناموفق با استفاده از ریزپرنده به یکی از مجتمع های کارگاهی 
وزارت دفاع صورت گرفت و خوشــبختانه با پیش بینی ها و تمهیدات پدافندی صورت گرفته یکی از آنها مورد اصابت 

پدافند هوایی مجتمع و دو فروند دیگر آنها در تله های پدافندی گرفتار و منفجر شدند.
خوشبختانه این تهاجم ناموفق تلفات جانی نداشت و آسیب جزیی به سقف کارگاه وارد کرده که به فضل الهی خللی 

در تجهیزات و ماموریت های مجموعه ایجاد نکرده است.
وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح به ملت شریف ایران اسلامی اطمینان می دهد اقدام برای تولید قدرت، اقتدار و 
امنیت را با شتاب و جدیت ادامه خواهد داد و این اقدامات کورکورانه تاثیری در تداوم مسیر پیشرفت کشور نخواهد داشت.

کز وزارت دفاع در اصفهان حمله ناموفق به یکی از مرا

وزیر امور خارجه:

 شورای وزیران اتحادیه اروپا فهمید 
که با آتش نمی توان بازی کرد

وزیر امور خارجه با اشاره به اقدام اخیر اتحادیه اروپا در 
تحریم چهار نفر از نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
اظهار کرد: اقدام اتحادیه اروپا نشان دهنده این است که 
آنها درک درستی از فضای داخلی ایران و حتی ایرانیان 

خارج از کشور ندارند.
حســین امیرعبداللهیان با چهار نماینده مجلس که از 
سوی اتحادیه اروپا تحریم شده اند دیدار کرد و خطاب 
به این نمایندگان گفت:  این تحریم ها نشان دهنده این 
است که شما عزیزان، کلام و اقدامات تان در دفاع از منافع 
و مصالح کشور موثر و تاثیرگذار بوده  است و در واکنش 

به این نقش مهم چنین تصمیمی اتخاذ شده است.
وزیر خارجه با بیان اینکه در ماه قبل که بحث تحریم ها 
از ســوی اتحادیه اروپا مطرح شــد ما با مقامات ذیربط 
اتحادیــه اروپا رایزنی و گفت وگو کردیم و به صراحت 
به آنها گفتیم که اگر قرار باشد در مورد سپاه پاسداران 
اقدامی انجام بدهیم که تاثیر بر روی یک نهاد حاکمیتی 
موثر جمهوری اســلامی ایران بگذارد که بخشــی از 
سیستم نظامی رسمی جمهوری اسلامی ایران است 
واکنش و پاسخ ایران بسیار سرد خواهد بود، گفت: آنها 
وضعیت خودشــان را می دانند و آسیب پذیری خود را 

در این ارتباط می دانند.
وی بــا بیــان اینکه مصوبه پارلمان اروپــا در مورد قرار 
دادن سپاه در لیست گروه های تروریستی یک مصوبه 
و قطعنامه غیرالزام آور اســت، تصریح کرد: در شــورای 
وزیران اتحادیه اروپا در این ارتباط بحث و گفت وگوی 
زیادی شــد و در نهایت به این جمع بندی رســیدند که 
بــا آتش نمی توان بازی کرد و آمدند ســناریو دومی را 
پیگیری کردند و تعدادی از اشخاص از جمله چهار تن 
از نمایندگان مجلس شورای اسلامی ایران را در لیست 

تحریمی خود قرار دادند.

 نقاط قوت لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
از نگاه یک عضو کمیسیون اجتماعی

یک عضو کمیســیون تلفیق بودجه ۱۴۰۲ در مجلس، 
عدم استقراض از صندوق توسعه ملی و بانک مرکزی را 
از نقاط قوت لایحه بودجه پیشنهادی دولت برای سال 

آتی قلمداد کرد.
خلیل بهروزی فر با اشــاره به نقاط قوت لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۲ کل کشــور، بیان کرد: یکی از نقاط قوت 
لایحه بودجه پیشنهادی دولت برای سال ۱۴۰۲ این 
اســت که به ســمت برنامه محوری حرکت شده است 
که این امر نیازمند اصلاح ساختار بودجه بوده که اراده 
دولت نیز بر همین اصل اســت. از ســوی دیگر در این 
لایحه شــاهد توســعه خدمات بیمه پایه هستیم. وی 
در ادامه اظهار کرد: در لایحه بودجه ســال آتی دولت 
پیش بینی کرده تا کسانی که در دهک پایین جامعه 
قرار دارند نظیر ســه دهــک اول، به صورت رایگان از 
بیمه سلامت برخوردار شوند. همچنین از دیگر نقاط 
قوت لایحه بودجه سال آتی عدم استقراض از صندوق 
توسعه ملی است. اگر دولت در بخش منابع بودجه به 
صندوق توسعه ملی نیز نگاه می داشت، شاهد افزایش 

تورم و رشد نقدینگی بودیم.
نماینده مردم فومن در مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: عدم استقراض از بانک مرکزی نیز از دیگر نقاط 
قوت لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور به شمار می 
رود. نقاط قوت متعددی در لایحه بودجه ســال آتی 
وجود دارد. ان شاءالله با همکاری نمایندگان در مجلس 

نیز این نقاط قوت تقویت خواهد شد.

مشاور تیم مذاکره کننده:

 هفته خوبی برای رژیم صهیونیستی 
ج نیست چه در داخل و چه در خار

یک کارشناس مسایل بین الملل با اشاره به حمله 
پهپادی ناموفق در اصفهان هشدار داد که این گونه 

اقدامات بدون پیامد نخواهد بود.
محمد مرندی کارشــناس و مشــاور رسانه ای تیم 
مذاکره کننده هسته ای ایران طی پیامی در صفحه 
توئیتر خود با اشــاره بــه عملیات ناموفق پهپادی 
یکشــنبه شب گذشته در نزدیکی اصفهان نسبت 
به عواقب چنین اقداماتی هشــدار داد. وی نوشت: 
هفته خوبی برای رژیم آپارتاید )صهیونیستی( چه 
در داخل و چه در خارج نیست. با این حال، حتی 
اگر نتانیاهو و متحدان تروریســتی تحت حمایت 
غرب او در شــمال عراق شکســت خورده باشند، 
عواقبــی در انتظارشــان خواهد بود. هر دوی آنها 
باید یاد بگیرند که تنبیه با شکست نیز همراه است. 

کنش یک مقام اماراتی   وا
به حمله ناموفق در اصفهان

وزیر مشاور امارات در امور خارجه به حمله ناموفق به یکی 
از مجتمع های کارگاهی وزارت دفاع در استان اصفهان 
که شــب گذشته اتفاق افتاد، واکنش نشان داد و گفت 

که این اتفاقات به سود منطقه نیست.
انور قرقاش، وزیر مشــاور دولت امارات در امور خارجه 
در صفحه توییتر خود نوشــت که تنش های خطرناک 
منطقه که اخیرا شاهد آن در چند نقطه هستیم از جمله 
انفجاری که در اصفهان اتفاق افتاد به ســود منطقه و 

آینده آن نیست.
وی نوشت: علیرغم اینکه مشکلات منطقه پیچیده است 
اما هیچ جایگزینی برای گفت وگو و راه حل های سیاسی 

برای دور شدن از تنش ها نیست.
قرقاش تاکید کرد که رســیدن به راه حل های سیاسی 
مــی توانــد تنش های منطقه را کاهش و ثبات و امنیت 

منطقه را حفظ کند.

به بهانۀ مصوبۀ تازۀ شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی  سران قوا دربارۀ دارایی های دولت؛

پس نقش مجلس چیست؟!
انتشــار خبر مصوبه شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
ســران قوا درباره مولدســازی دارایی های دولت که به 
واگذاری دارایی های مازاد دولت برای جبران کســری 
بودجه )در کنار افزایش نرخ تعرفه ها و مالیات( هم تفسیر 
می شود، از وجوه مختلف قابل بررسی است و نقد و نظرها 
هم شروع شده اما این یادداشت در پی طرح موضوع یا 
پرسش دیگری است و عجالتا به خود محتوای این مصوبه 
کار ندارد. ) مهم ترین وجه قابل بررســی این اســت که 
دارایی های دولت در واقع اموال ملت است و نمایندگان 
مردم باید بر واگذاری آن نظارت داشته باشند و کلماتی 
مانند "مولدسازی" مبهم است و مشخص نیست منظور 
دقیقا چیست و مصونیت قضایی هم جای درنگ دارد 
چون همه باید پاسخ گو باشند و چک سفید نباید داد(.
جدای جنبه موضوعی و از حیث تشــکیلاتی نخســت 
به ترکیب "هیات عالی مولدسازی دارایی های دولت"  
توجه کنیم که مرکب اســت از هفت عضو: معاون اول 
رییــس جمهوری، وزیر امــور اقتصادی و دارایی، وزیر 
کشــور، وزیر راه و شهرسازی، رئیس سازمان بودجه و 
برنامه، یک نماینده از طرف رییس مجلس و یک نماینده 
از طرف رییس قوه قضائیه. )دبیرخانه و مجری مصوبات 

هم طبعا وزارت امور اقتصادی و دارایی است(.
بدین ترتیب می توان پرســید اگــر تصمیمات کلان 
اقتصادی به شــورای  عالی هماهنگی اقتصادی سران 
قوا سپرده شده )چندان که امر فرهنگ به شورای عالی 
انقلاب فرهنگی( و هیأت عالی نظارت بر حُسن اجرای 
سیاست های کلی نظام هم در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام تشکیل شده اساسا نهادی به نام مجلس شورای 
اســلامی - که قرار بود در رأس امور باشــد- دقیقا چه 
کاره است و اصلا با این وضعیت به چه کار می آید؟ تازه 
همین مجلس که حاصل اعِمال نظارت از نوع استصوابیِ 
شورای نگهبان است و مصوبات آن را هم شورای نگهبان 

باید تأیید کند.
احتمالا گفته خواهد شد اولا رییس همین مجلس یکی 
از اعضای شورای عالی هماهنگی سران قواست و ثانیا 
سه عضو هیأت هم وزیرانی هستند که از مجلس رأی 
اعتماد گرفته اند و نمایندگان می توانند از آنان سؤال یا 
حتی استیضاح شــان کنند و ثالثا یک نماینده مجلس 
هم عضو این هیأت اســت. بامزه اما این که همین یک 
نماینــده را هــم باید رییس مجلس معرفی کند نه این 
کــه مثل عضــو هیأت نظارت بر مطبوعات نمایندگان 
برگزینند. انگار مجلس یک اداره اســت و نمایندگان 
کارمند آن و رییس مجلس هم رییس کارمندان. با این 
اوصاف پس چرا اسم آن را »خانه ملت« گذاشته اید اگر 

تنها یک اداره است؟ 
در پاســخ به توجیه حضور رییس مجلس در شــورای 
عالی باید یادآور شد در واقع او رییس به معنی مصطلح 
کلمه نیست. بلکه مدیر یا سخن گوی اکثریت مجلس 
اســت کما این که امکان عزل هیچ نماینده ای را ندارد 
و نمایندگان، هر یک به تنهایی شأن مستقلی دارند و 
نماینده هم مرئوس رییس مجلس نیســت در حالی 
کــه وزیران مرئوس رییس دولت اند. ثانیا یک نماینده 
در بین هفت نفر به خوبی گویاست که از او چه نقشی 
بــر می آیــد. تازه آن هم با معرفی رییس و نه با انتخاب 
همه نمایندگان! محسن مخملباف -قبل از تغییر نگاه 
و زمانی که کارگردانی کاملا ایدیولوژیک و به شــدت 
آرمان خواه بود- یک تله تئاتر در ســال ۱۳۵۸ ساخت 
به نام "حصار در حصار". حالا اما انگار داستان "انحصار 

در انحصار" در میان است!
قیــاس این هیأت باهیأت هایی مانند هیأت نظارت بر 
مطبوعات هم درست نیست چون آنجا اصل بر آزادی 
مطبوعات است نه کنترل ولی اینجا اصل باید بر کنترل 
باشد و تازه در آن هیأت عضو مربوط به مجلس را همه 
نمایندگان انتخاب می کنند و اینجا رییس و مهم تر مجوز 
نشریه دادن کجا و دارایی های هزار میلیارد تومانی دولت 

را واگذاشتن کجا؟!
دربــاره وزیــران نیز جدای این کــه در اکثریت هیأت 
نیســتند، چــه بســا تنها با نصف به عــلاوه یک آرای 
نمایندگان وزیر شــده باشــد و نزدیک به نصف دیگر با 
او مخالف باشند و نماینده همه نمایندگان نیست. گاه 
صدای اکثریت ملت از حلقوم تنها یک نماینده برمی آید 
و مشهورترین مثال در این زمینه دکتر محمد مصدق 
و سید حسن مدرس است که نه رییس مجلس بودند 

نه رییس فراکسیون اکثریت. 
ســؤال مشخص این است که با وجود نهادهای متعدد 
قانون گــذاری مانند همین شــورای عالی هماهنگی 
اقتصادی و شــورای عالی انقلاب فرهنگی و شــورای 
عالی فضای مجازی مشــخص اســت که هر وزارتخانه 
نقش اداره تدارکات آن شورا را ایفا می کند کما این که 
سال هاست وزیر کشور به معاون اجرایی شورای نگهبان 
در امر انتخابات بدل شده و کسی دیگر معاون سیاسی و 
رییس ستاد انتخابات را به عنوان مسؤول اصلی برگزاری 
انتخابات نمی شناسد و در آخرین انتخابات مجلس در 
سال ۹۸ هم دیدیم که معاون وقت وزیر کشور - آقای 
عرف - تنها به پرسش های شکلی پاسخ می داد و باقی 

را به شورای نگهبان محول می کرد.
 اگر در این فهرست، شورای عالی امنیت ملی را نیاورده ام 
به این خاطر است که در قانون اساسی کاملا تعریف شده و 
نقش آن مشخص است و قانون گذاری هم نمی کند حال 
آن که از این شوراهای عالی ) هماهنگی سران و انقلاب 
فرهنگی و فضای مجازی( در قانون اساســی هیچ یاد 
نشده و به اقتضای شرایط شکل گرفته اند. اشکال ندارد. 
اما سؤال این است: در این میان مجلس چه کاره است؟ 

اخبار کوتاه
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پیش بینی قیمت طلا در هفته آینده

 سکه بخریم یا طلای آب شده؟
  میناسادات حسینی/ گروه اقتصاد

 قیمت طلا و سکه در حالی قصد پایین آمدن ندارد 
که قیمت دلار روز شــنبه در بازار آزاد تا ۴۴ هزار 
تومان پیشــروی کرد. این در حالی است که شنبه 
و یکشــنبه هر هفته همزمان با تعطیلی بازار ها و 
بورس های بین المللی، قیمت طلا و ســکه در بازار 
داخــل بدون اعتنا به بازار های بین المللیِ تعطیل، 
با توجه به نوســان های دلار ســبزه میدان و هرات 
و ســلیمانیه، جهت گیری می کند.قیمت هر گرم 
طلای ۱۸ عیار در لحظه تنظیم این خبر ۲ میلیون 
و ۱۰۰ هزار تومان، سکه امامی ۲۴ میلیون و ۲۰۰ 
هزار تومان، سکه بهار آزادی ۲۳ میلیون تومان، نیم 
ســکه ۱۴ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان و ربع ســکه ۹ 

میلیون و ۱۰۰ هزار تومان است.
یکی از ســوالات اصلی این اســت که آیا در حال 
حاضــر طــلا بخریم یا نه؟ و آیا قیمت طلا و ســکه 

عقب خواهد نشست؟

هجوم مردم به بازار سکه
ابراهیم محمدولی، رئیس ســابق اتحادیه طلا و 
جواهر تهران در این رابطه گفت: قیمت سکه و سکه 
تابع دو فاکتور قیمت دلار و اونس جهانی اســت 
و زمانــی کــه هر کدام از این فاکتور ها به خصوص 
قیمت دلار افزایشــی یا کاهشــی شــود، قیمت 
طلا و ســکه هم همزمان واکنش نشان می دهد.

محمدولی با بیان اینکه قیمت سکه کمی متفاوت 
از طلاســت، ادامه داد: ســکه پناهگاه بسیاری از 
سرمایه هایی است که به دنبال سودآوری و سرمایه 
گذاری هستند؛ بنابراین افزایش تقاضا در شریط 
کنونی بر ســکه می تواند اثرگذار باشــد و آن را 
افزایشی کند. به دلیل همین حجم تقاضا قیمت 

سکه کمتر شاهد ریزش است.

شروط کاهش قیمت سکه
رئیس ســابقه اتحادیه طلا و جواهر تهران با بیان 
اینکــه دلیل دیگری هــم در حال حاضر بر قیمت 
سکه موثر است، به اقتصاد ۲۴ گفت: بورس تهران 
در حال حاضر در حال عرضه سکه به مردم است. اگر 
بورس یا بانک مرکزی در عرضه خود پس و پیشی 
کنند، این پس و پیش کردن بر قیمت سکه اثرگذار 
است.محمدولی ادامه داد: همه این عوامل دست به 
دست هم داده تا عامل تقاضا بر قیمت سکه موثرتر 
بیفتد تا بر قیمت طلا؛ بنابراین تقاضا بر قیمت طلا 
هــم اثر می گذارد، اما نــه به اندازه ای که بر قیمت 

سکه اثرگذار است.

ریسک  خرید طلای آب شده
این کارشــناس بازار طلا و سکه در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه بهتر است مردم برای سرمایه گذاری 
طلای آب شده بخرند یا مصنوعات طلا، گفت: بهتر 
است مردم به دنبال خرید طلای آب شده نباشند، 
زیرا اهل فن این قضیه نیستند.به گفته محمدولی، 
بهتر است مردم مصنوعات ساخته شده را بخرند که 
در ویترین عیان است و آن را می بینند و می شناسند 
و برای آن فاکتور دارند؛ اما خرید طلای آب شــده 
برای کسانی که اهل فن طلا نیستند و نمی توانند 

تشخیص دهند ریسک بزرگی است.

هشدار نسبت به سکه تقلبی در بازار
رئیس سابق اتحادیه طلا و جواهر تهران با بیان اینکه 
»هر گردی نمی تواند گردو باشد و هر فلز زردی هم 
نمی تواند طلا باشد«، گفت: طلای آب شده باید در 
صنعت طلا گردش کند و به درد کسی که بخواهد 
استفاده های دیگر بکند، ندارد و حتی به عنوان زینت 
هم نمی توان از آن استفاده کرد.محمدولی در پاسخ 
به سوالی مبنی بر اینکه خبر هایی مبنی بر گردش 
سکه تقلبی در بازار به گوش می رسد، آیا این مساله 
واقعیت دارد، گفت: ممکن است »سکه تقلبی« یا به 
تعبیر صنعت طلا »غیره« در بازار وجود داشته باشد. 
البته یکی دو باند طی سال گذشته که در حوزه سکه 
تقلبی فعالیت می کردند دستگیر شدند؛ ولی باز هم 
ممکن اســت در هر جای این کشور پهناور کسانی 

باشند که این کار را انجام دهند.

سکه گران می شود یا طلا؟
این کارشــناس بازار طلا و سکه با بیان اینکه مردم 
ســعی کنند برای خرید طلا و ســکه به واحد های 
صنفی و دارای پروانه کسب مراجعه کنند، به اقتصاد 
۲۴ گفت: بهتر اســت مردم برای خرید طلا و سکه 
به این واحد ها مراجعه کنند تا فاکتور داشته باشند 
و در همان کارتخوان واحد صنفی، کارت بکشند تا 
به عنوان سند معتبر تلقی شود. خرید طلا و سکه 
به صورت سرپایی و با توجیه دو هزار تومان ارزان تر 
و در پیاده رو سبزه میدان اشتباه است.محمدولی در 
پاسخ به سوال می بنی بر اینکه قیمت طلا و سکه تا 
پایان بهمن چه سمت و سویی خواهد داشت؟ گفت: 
در صورت ادامه شرایط حاضر و پیش نیامدن اتفاقی 
غیرمنتظره، قیمت طلا و ســکه تا پایان بهمن ماه 
۱۴۰۱ در همین رنج قیمت گاهی با ۴ تا ۵ درصد 
افزایشی یا ۱ تا ۲ درصد کاهشی خواهد بود.وی در 
مورد اینکه نوسان قیمتی بیشتر روی سکه است یا 
طلا؟ گفت: نوسان قیمت و افزایش آن درصد کمی 

بر سکه می چربد.

گزارش

شاخص رفتار علیه شاخص بازار؛ 

 ریسک سلیقه مدیران 
برای بازار سهام 

 در حال حاضر امیدها برای بازگشت بازار سرمایه 
کم فروغ تر شــده، آنهم در شــرایطی که سیگنال 
های تورمی در جامعه بسیار قوی عمل می کنند و 
هر گونه خروج سرمایه از بورس به سمت بازارهای 
ســوداگرانه همچون ارز، طلا و ... می رود. بسیاری 
از کارشناســان معتقدند خبرهایی که در چند روز 
آینده منتشــر خواهند شــد به شدت می توانند در 
بــازار اثــر بگذارند و جهت بازار را تعیین کنند و در 
صورتی که ســیگنال منفی به بازار داده شود قطعا 
عمق اصلاح افزایش می یابد و بازگشــت شاخص 
ســخت تر خواهد شد و برعکس با خبرهای مثبت 

به رشد بر می گردد.
یک کارشناس اقتصادی ضمن اشاره به اینکه بازار 
ســرمایه وارد اصلاح شده اســت، گفت: وضعیت 
اصلاح شــاخص به خبرهای جامعه بستگی دارد و 
ممکن است یک اصلاح کم یا عمیق به وجود بیاورد و 
به طور قطع خبرهای روزهای آینده می تواند بسیار 
تاثیرگذار باشد و اگر خبرها منفی باشد عمق اصلاح 
شاخص بیشتر و بازگشت بازار سخت تر می شود.

حمیــد میرمعینی با بیــان اینکه در برخی صنایع 
رشــد بازار خوبی بوده، اما متناســب با رشد تورم 
یا ســایر بازارها نیست، تصریح کرد: بر همین مبنا 
باید رشد شاخص بورس بیشتر اتفاق می افتاد، اما 
مولفه هایی که باعث رشد بازارهای دیگر شده و در 
مقابل منجر به افزایش ریسک های سرمایه گذاری 
در بازار ســرمایه شده اند، برای نمونه ناهماهنگی 
دستگاه ها و همچنین مسائل سیاسی باعث شده 

که وضعیت بورس زیرفشار قرار بگیرد.
او افــزود: بــا وجــود افزایش قیمــت دلار ارزش 
جایگزینی در بورس فعال نشــده اســت و امروز در 
بورس ارزش بازار بســیار پایین تر از ارزش شرکت 
بوده و تنها در صورتی که بســتر رشــد فراهم شود 
شاهد جهش در افزایش ارزش بازار برخی شرکت 

ها خواهیم بود.
میرمعینی با تاکید بر اینکه آینده مبهم در اقتصاد 
و مولفه های سیاسی کشور بازار را تحت تاثیر قرار 
می دهد، به همین دلیل ارزش جایگزینی با وضعیت 
کنونی جامعه تطبیق پیدا نکرده است، اظهار کرد: 
در حال حاضر بیشتر حاشیه سود شرکت ها مبنای 
معاملات بورس اســت و از آنجایی که بســیاری از 
شــرکت ها با کاهش حاشــیه سود مواجه شده اند 
تقاضا برای این نمادها افت داشته است. همچنین 
شرکت های فولادی و معدنی هم با کاهش درآمد 
مواجه شده اند، در حالی که قیمت دلار در جامعه 
افزایش یافته که بخشــی از این مســاله ناشــی از 
ســرکوب قیمت دلار نیمایی بوده است. همچنین 
تولید و فروش بسیاری از شرکت ها به دلیل سهمیه 
بندی گاز، افت داشته و همچنین آنها برای صادرات 
به دلیل فشــار تحریم ها مجبور شــده اند تخفیف 
بیشتری به مشتریان بدهند و همین موضوع سود 
شرکت ها از این محل را به شدت کاهش یافته است.
این کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه اعداد و 
ارقام بودجه کمترین توجه به مبنای سرمایه گذاری 
دارد، گفــت: مســائلی همچــون مالیات، عوارض 
صــادرات، نرخ خــوراک و ... همه آنها اثر منفی بر 
بازار ســرمایه داشــته، به همین دلیل شرکت ها با 
حداقل سودآوری به فعالیت خود ادامه می دهند.

ریســک بازار پیش بینی ناپذیر بودن رفتار 
مسئولان

همچنین یک کارشناس بازار سرمایه ضمن اشاره 
به اینکه مهمترین ریســک بازار پیش بینی ناپذیر 
بودن رفتار مسئولان است، گفت: با توجه به اینکه 
چند میلیون نفر عضو جامعه ســهامداری هستند 
وقتی مسئولی نظر شخصی خود را در قالب نامه ای 
منتشر می کند و مطالبه گری لازم از طرف مراجعه 
قانونی اتفاق نمی افتد و ده ها هزار میلیارد تومان 
به سهامداران زیان وارد می شود و باعث ادامه روند 

خروج سرمایه از بازار می شود.
مهدی سوری با بیان اینکه درخواست ورود سازمان 
بازرســی به نامه شورای رقابت داریم، تصریح کرد: 
همچنین ســازمان بورس هم باید به عنوان متولی 
بورس که شامل ذی نفعان بازار سرمایه هم هست از 
نظر قضایی اقدامات شخصی برخی مسئولان را که 
منافع سهامداران را به مخاطره می اندازد پیگیری 

کند تا هزینه رفتارهای این چنینی بالا برود.
او با تاکید بر اینکه نرخ ارز صادراتی شرکت ها هنوز 
بلاتکلیف است، تصریح کرد: همچنین خوراک گاز 
در لایحه بودجه ۱۴۰۲ بالاست تا جایی که این نرخ 
برای متانول ســازها حتی از نرخ گاز در آمریکا هم 
بالاتر است، از طرف دیگر ایران همچنان زیرفشار 
تحریم ها بوده و شرکت ها برای صادرات محصولات 
خــود چالش هایــی دارند به همین دلیل نباید در 
بخش تولید هم فشــار به این شــرکت ها وارد شود 
و هــم در بخــش صادرات ارز آن ها با قیمت پایین 

خریداری شود.
سوری با بیان اینکه در مقطع کنونی که زیر فشار 
تحریم هستیم نیاز به رشد اقتصادی داریم، گفت: 
تولید برای جبران کسری بودجه و ... مولفه موثری 
اســت و رونــق آن کمک می کنــد تا دولت بتواند 
بخشــی از کســری ها را از طریق افزایش مالیات و 
... جبران کند.این کارشناس بازار سرمایه با تاکید 
بر اینکه پول هوشمند است، اظهار کرد: امروز عده 
ای که از ترس رفتار مســئولان پول خود را از بازار 
سهام خارج کرده اند و اگر رفتار مسئولان به گونه 
ای تغییــر کند کــه بتواند آن زیان را جبران کنند 

دوباره به بازار سرمایه بر می گردند.

« از افزایش قیمت بلیط ایرلاین ها؛ گار گزارش »روز

 زمین گیرکردن هواپیماها 
اهرم فشاری برای گرانی بلیط

اعلام رسمی افزایش قیمت بلیط هواپیما در هفته گذشته از سوی انجمن 
شرکتهای هواپیمایی باعث شد تا تنها به فاصله یک روز نهادهای دولتی 
و قضایی به این موضوع ورود کرده و آنرا غیر قانونی بنامند. اگر چه هر 
گونه قیمت گذاری جدید بلیط هواپیما به تصویب در ستاد تنظیم بازار 
و ابلاغ از سوی آن محول شد و قیمت ها به قبل از دی ماه بازگشت اما 
به نظر می رســد همچنان برخی ایرلاین ها و شــرکتهای هواپیمایی به 

تخلفات خود ادامه می دهند.
جســتجو در برخی از نرم افزارهای موبایلی فروش بلیط هواپیما نشــان 
می دهد که با وجود دستور دادستانی تهران و رئیس سازمان هواپیمایی 
کشوری به بازگشت قیمت بلیط هواپیما به نرخ بهمن سال گذشته، اما 
همچنان نه تنها قیمت ها تغییری نکرده است بلکه همچنان با نرخ های 

کاملا نجومی فروخته می شود.
مسیر تهران - مشهد نیز قیمت مصوب یک میلیون و ۱۹۱ هزار تومان 
بوده است که در حال حاضر، یک میلیون و ۳۴۰ هزار و ۲۰۰ تومان به 
فروش می رسد و در مسیر تهران - قشم نیز بلیط یک میلیون و ۳۳۸ هزار 
تومانی مصوب، در حال حاضر یک میلیون و ۷۱۵ هزار و ۴۰۰ تومان است.
مسیر چابهار نیز قیمت بلیط هواپیما که طبق نرخ نامه مصوب ۱۳ دی 
۱۴۰۰، یک میلیون و ۳۴۱ هزار و ۵۰۰ تومان بوده در حال حاضر، یک 

میلیون و ۷۷۳ هزار و ۵۰۰ تومان فروخته می شود.
»محمد محمدی بخش« رئیس ســازمان هواپیمایی کشــوری درباره 
سرنوشــت نرخ گذاری بلیط هواپیما افزود: تغییر قیمت، مشــمول طی 
کردن فرآیندی قانونی است تا به مصوبه تبدیل شود؛ البته درخواست 
ایرلاین ها برای افزایش نرخ ها در شــورای عالی هواپیمایی بررسی شد، 

اما ابلاغ نشده است.
معــاون وزیر راه و شهرســازی توضیــح داد: پس از ابلاغ رئیس جمهور، 
شــورای  عالی هواپیمایی از تعیین قیمت بلیط هواپیما منع شــد و بر 
اساس دستورالعمل کنونی ستاد تنظیم بازار مسئول قیمت گذاری بلیط 

هواپیما است.
به گفته محمدی بخش، پس از تصویب نرخ ها در شورای  عالی هواپیمایی، 
نرخ جدید به ستاد تنظیم بازار اعلام شده و مسئول تأیید و تعیین نرخ 

نهایی بلیط هواپیما، ستاد تنظیم بازار است.
مقصود اســعدی ســامانی دبیر انجمن شرکتهای هواپیمایی که مدافع 
افزایش قیمت بلیط هواپیما بود تنها دو روز بعد از ماجرای اعلام رسمی 
اعلام کرد که ما تابع دستورات دادستان درباره نرخ بلیط هواپیما هستیم 

چرا که با تداوم روند فعلی، هواپیماهای بیشتری زمین گیر می شوند.
او با اشاره به اینکه نرخ بلیط پروازهای داخلی به قیمت قبلی بازگشته 
است اظهار داشت: بیشترین هزینه ایرلاین ها، ارزی است و با توجه به 

نوسانات نرخ ارز هزینه شرکت های به  شدت افزایش یافته است.
اگر چه این اظهارات دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی تا حدودی می 
تواند قابل پذیرش باشد اما سوال اساسی این است که اگر بیشترین هزینه 
ایرلاین ها، ارزی است و نوسانات نرخ ارز آنها را متضرر خواهد کرد چرا 
ایرلاین ها و شرکتهای هواپیمایی با وجود آزادسازی قیمت بلیط هواپیما 
در آذر ماه ۹۴ همچنان از یارانه های دولتی از جمله سوخت تقریبا رایگان 
استفاده می کنند. اما ترفند جدیدی که شرکتهای هواپیمایی و ایرلاین 
ها مدتی است در پیش گرفته اند این است که اقدام به زمینگیر کردن 
هواپیماهــای خــود می کنند تا بلکــه این روش بتواند منجر به افزایش 

تقاضا و گران شدن بلیط شود.
برخی شرکت های هواپیمایی ناراضی که به بهانه کمبود نقدینگی در حال 
زمین گیر کردن هواپیماهای خود برای اعمال سریعتر افزایش قیمت تا 
چندی پیش به شورای عالی هواپیمایی بودند این روزها تلاش خواهند 
کرد این روند را برای تحت فشار قرار دادن ستاد تنظیم بازار ادامه دهند.

مقصود اســعدی ســامانی در نشســت خبری هفته پیش خود با رسانه 
هــا بــا قاطعیت اعلام کرد که افزایش ۳۰ درصدی قیمت بلیط هواپیما 
قانونی اســت گفت: از اول آذر ماه ســال گذشته ایرلاین ها قیمت بلیط 
پروازهای داخلی را داوطلبانه ۱۵ درصد کاهش دادند و قرار شد در قبال 
آن دولت یک ســری اقدامات را انجام دهد که جبران کاهش را داشــته 
باشد. متاسفانه تاکنون هیچ اقدامی در بحث تسهیلات بانکی، ارز نیمایی، 
ریالی شــدن عوارض فرودگاهی، تخفیف در هزینه های فرودگاهی و... 

انجام نشده است.
وی بیان کرد: امسال ۳۹ درصد دستمزد افزایش یافت و تعرفه گمرکی 
قطعات و موتور هواپیما بر اســاس ارز جهانگیری بود که امســال به نرخ 
ETS یعنی حدود ۲۵ هزار تومان شده است. از سوی دیگر تورم جهانی 
را داشته که سبب شده هزینه تامین قطعات را ۳۰ درصد افزایش داده 
اســت. ســال گذشته لاســتیک هواپیما ۱۲۰۰ دلار خریداری می شد 
امســال به بالای ۲۷۰۰ دلار رســیده اســت. اینها باعث شده تا هزینه 
ایرلاین ها افزایش یابد. وی می گوید: با توجه به این مسئله درخواست 
های متعددی برای افزایش نرخ داشتیم که این درخواست  اوایل امسال 
در شورای عالی هواپیمایی مطرح و به تصویب رسید. این افزایش قیمت 

در ادامه در جلسه کارشناسی هم تصویب شد.
سامانی در پاسخ به این پرسش مبنی بر اینکه درخواست ایرلاین ها برای 
افزایش قیمت چند درصد بود، گفت: طبق قانون برنامه پنجم توسعه نرخ 
بلیط آزادسازی شده و تابع عرضه و تقاضا است، ضمن اینکه تخفیفات 

تکلیفی برداشته شده است.
دبیر انجمن شرکتهای هواپیمایی ادامه داد: بر اساس بررسی های صورت 
گرفته قیمت هر ســاعت پرواز ۴۰ دلار بود که پیشــنهاد افزایش ۳۷ 
درصدی را دادیم که با ۳۰ درصد موافقت و این افزایش قیمت به بعد از 
پروازهای اربعین موکول شد، اما بعد از اتمام این پروازها، متاسفانه این 
اتفاق نیفتاد. خودم در شــورای عالی هواپیمایی بودم و شــاهد تصویب 
این افزایش قیمت بود. به نظر می رسد این روزها ادامه حیات اقتصادی 
ایرلاین ها به نرخ بلیط گره خورده و افزایش قیمت ارز در ماه های گذشته، 
هزینه شــرکت های هواپیمایی را به شــدت افزایش داده و ایرلاین ها از 
این بیشتر نمی توانند منتظر ابلاغ نرخ های مصوب توسط ستاد تنظیم 
بازار بمانند. البته به نظر می رسد زمین گیر شدن هواپیماها و افزایش 
تقاضا برای خرید بلیط ستاد تنظیم بازار را مجبور به تصویب قیمت های 

جدید و ابلاغ آن کند.

کد دولت « از مولدسازی دارایی های را گار گزارش »روز

ادامه خصوصی سازی های شکست خورده
 »در زندگی کاری ام مواقع بســیاری بوده 
است که حتی از شنیدن بعضی از تصمیمات 
اقتصادی، که توسط مقاماتی اتخاذ می شد 
وحشــت داشــتم و از خسارت هایی که در 
فقدان آگاهی از ساز و کار و پیامد تصمیمات، 
متوجه جامعه می شــد بر خود می لرزیدم. 
تصمیــم اخیر »مولد ســازی دارایی های 

دولت« در صدر آن موارد می باشد.«
این جملات، اظهارات تازه حسن سبحانی، 
اقتصــاددان اصولگرا، در واکنش به مصوبه 
مولدســازی دارایی هــای دولت اســت، 
مصوبه ای که در همین ابتدای امر با حواشی 
و، اما و اگر ها و البته پنهان کاری های بسیار 

از سوی دولت همراه شده است.
مرتضی افقه، اقتصاددان و اســتاد دانشگاه 
اما درباره این مصوبه مولدســازی از اموال 
دولتی گفته اســت: »این دارایی هایی که 
متعلــق به دولت اســت، حکم درآمدهای 
نفتی را دارد چون جزو سرمایه گذاری های 
عمرانی هســتند. بنابراین همان انتقاداتی 
کــه به فروش نفت مطرح می شــود مبنی 
براینکه متعلق به نســل های بعدی است و 
نباید صرف هزینه های جاری شود بلکه باید 
صرف سرمایه گذاری و هزینه های عمرانی 
شــود، قابل تعمیم بــه بحث فروش اموال 
دولتی اســت چراکه از فروش منابع نفتی 
این دارایی ها برای دولت ایجاد شده است. 
بر این اســاس اگر قرار اســت این اموال به 
فروش برســند و صرف هزینه های جاری 
شود، قابل نقد است. به خصوص اینکه بخش 
قابل توجهی از این درآمدها؛ چه از مالیات 
باشــد و چه از فروش اموال دولتی، صرف 
ردیف های انبوهی از هزینه ها می شــود که 
هیچ کمکی به پیشرفت کشور نمی کند.«

این اســتاد دانشگاه تاکید دارد: »دولت به 
جــای این که در شــرایط فعلی که درآمد 

نفتــی را ندارد به دنبال درآمدهای موهوم 
جایگزین نفت باشــد یــا درآمدهایی که 
مربوط به دارایی های مردم برای نسل های 
بعدی اســت، باید هزینه ها و بودجه های 
زائدش را که طی ســال ها توســط افراد با 
نفوذ و ذی نفع اضافه می شد را به مرور کم 
کند. اما متاســفانه دولت نه قصدی بر این 
زمینه دارد و نه تمایل به کاهش این هزینه ها 
دارد. بنابراین به ناچار می رود ســراغ اینکه 
منابع جدید پیدا کند و به جایی می رســد 
که دســت به حراج اموال مردم و نسل های 
بعدی می زند؛ به خصوص اینکه متاسفانه از 

تعقیب و نظارت هم مصون است.«
گذاری مجلس بیرون از بازی وا

از سوی دیگر انتقاد مهم دیگر این است که 
مجلس چرا از کل این روند بی خبر است.

بخشــی از منتقــدان به این مهم اشــاره 
می کننــد که مجلس به نمایندگی از ملت 
وکالــت دارد و باید در وضع قوانین دخالت 

کند، اما وضعیت فعلی به گونه ای است که 
چندان در مسائل مهم کشور وارد نمی شود. 
از تصمیم در خصوص افزایش نرخ بنزین و 
۳ برابر کردن در ســال ۹۸ گرفته تا همین 
مصوبه مولد ســازی این گزاره را به خوبی 

اثبات می کند.
در همین حال بنا برگزارش جماران، حداقل 
دو نماینــده مجلس در روز های اخیر گفته 
اند که به طور کامل از این مصوبه بی اطلاع 
بوده اند و اصلا از طریق رسانه ها در جریان 

قرار گرفته اند.
علیرضا سلیمی عضو هیات رییس مجلس 
در همین باره می گوید که ماجرا را از طریق 
رسانه ها شنیده و تاکید می کند: اگر چنین 
اختیــارات فراقانونی همــراه با مصونیت 
قضایی صحت داشــته باشد، قابل پذیرش 
نخواهد بود چراکه با شفافیت مغایرت دارد.

او در پاســخ به این سوال که به عنوان عضو 
هیات رییسه مجلس از تشکیل سه جلسه 

هیئت عالی مولدسازی اطلاع داشته یا خیر 
نیز، گفت: فردا در مجلس از آقایان می پرسم 
و اگر صحت داشته باشد پیگیری می کنیم.

احمــد علیرضــا بیگی نماینــده تبریز در 
مجلــس نیــز با اظهار بی اطلاعی از مصوبه 
شــورای عالی اقتصادی سران قوا با عنوان 
مولدسازی دارایی های دولت، گفت: من در 
جریان لایحه بودجه متوجه شــدم چنین 

اتفاقی رخ داده است.
وی همچنین از تشکیل جلسات این هیئت 
هــم ابراز بی اطلاعی کرده و می گوید: من 
ســابقه طولانی در موضوع پیگیری چپاول 
اموال دولتی در جریان خصوصی سازی های 
گذشــته داشتم. نکته مهم این است که با 
وجود دستگاه های نظارتی و قوانین بسیاری 
کــه وجود دارد این همه چپاول و تاراج رخ 
داده بود. ما به عنوان نماینده مجلس طبق 
قانون حق نظارت داشــتیم و بنابر همین 
اختیارات توانســتیم برخی از واگذاری ها را 

باطــل کنیم، امــا این مصوبه اخیر نظارت، 
پیگیــری و پیگرد قضایی نفی شــده و به 
آن شــکل محرمانگی داده اســت لذا قطعا 
می توان گفت این مصوبه ســرانجام خوبی 

ندارد.
با توجه به نظرات منتقدان به نظر می رسد 
که بحث های مربوط به محرمانگی یکی از 
مهم تریــن نگرانی های ناظر به این مصوبه 
اســت. موضوعی که در دو ســطح اکنون 
مطرح شده است، یکی تصویب این مصوبه 

و دیگری اجرای آن.
در مرحله اول باید توجه کرد که تمام مراحل 
تصویب مصوبه مذکور به صورت محرمانه و 
بدون اطلاع به افکار عمومی از چند ماه قبل 
تا کنون طی شده است و از سوی دیگر در 
ایــن مصوبه هیچ جایی برای گزارش دهی 
بــه افکار عمومی و شــفافیت آنچه که در 
واگــذاری حدود ۱۱۰ هزار میلیارد تومان 
امــوال دولتــی قرار اســت رخ دهد، دیده 

نشده است.
کما این که مصوبه مورد اشاره با این میزان 
بالای محرمانگی در جلسه شصت و هفتم 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا 
به تصویب رسیده و همین خود یک تناقض 
مهم دارد که سران سه قوه در حالی مشغول 
بررسی چنین مصوبه ای با نهایت محرمانگی 
و عــدم شــفافیت بودند، کــه همزمان در 
منظر افکار عمومی نظراتی متفاوت درباره 
»شفافیت« مطرح می کردندو بار ها درباره 
 لزوم شــفافیت در اطلاع رســانی ســخن 

گفته اند.
با توجه به مجموع این شرایط به نظر می رسد 
ایــن مصوبــه در ادامه نیز همچنان با، اما و 
اگر هایی همراه خواهد بود و برای درک بهتر 
جنبه هــای مختلــف آن نیز باید هم چنان 
منتظر نحوه اجرای این مصوبه جنجالی بود.

خبر ویژه

معاون بازرگانی داخلی شــرکت پشتیبانی امور دام از توزیع گوشت 
منجمد به صورت کامیونی در سطح شهر تهران خبر داد.

محمد جعفری درباره توزیع گوشــت منجمد گفت: از هفته گذشته 
در میادین ســطح شــهر تهران و برخی نقاط پیش بینی شــده برای 
شرکت پشتیبانی امور دام، کامیون هایی استقرار یافته است و علاوه 
بر مباشران در میدان های میوه و تره بار و فروشگاه های زنجیره ای، 
کامیون های ســیار ما در ســطح شــهر، گوشت را در دسترس مردم 
قرار داده و عرضه مســتقیم خواهند داشــت.معاون بازرگانی داخلی 
شرکت پشتیبانی امور دام از استقرار ۲۰ دستگاه کامیون در سطح 

شــهر تهران خبر داد که در حال افزایش اســت.وی درباره این توزیع 
در شهرستان ها بیان کرد: سازمان پشتیبانی امور دام تابع تصمیمات 
ستاد تنظیم بازار است و در استان ها نیز تابع نظرات کارگروه استانی 
تنظیم بازار اســت. جعفری خاطرنشــان کرد: این سازمان نمی تواند 
راســا اقدام به توزیع گوشــت کند مگر این که مصوبه استانی به این 
شــرکت تکلیف کند.وی در عین حال از ســهمیه بندی شهرستانی 
خبرداد و افزود: توزیع به شــکل گســترده و مویرگی در سطح کشور 
در حال انجام اســت و طی رصد روزانه اســتان ها، وضعیت توزیع 
خوب اســت.جعفری درباره کیفیت این گوشــت یخ زده اضافه کرد: 

کیفیت به قدری خوب اســت که شــخصا از همین گوشــت منجمد 
استفاده می کنم. وی ادامه داد: ما دو منشا تامین گوشت داریم یکی 
واردات و دیگری تولیدات داخلی است که از بهترین دام های موجود 
در کشــور فراوری می شــود.جعفری همچنین تاکید کرد: مردم در 
صورت نارضایتی از کیفیت گوشت های یخی می توانند برای تعویض 
به شــرکت پشــتیبانی امور دام مراجعه کنند.مدیرکل دفتر بازرسی 
و نظارت بر کالاهای اساســی وزارت جهاد کشــاورزی نیز گفت: بار 
گوشت قرمز وارد کشور شده و پس از بسته بندی از امروز در میادین 

اصلی شهرداری شهر تهران توزیع می شود.

معاون بازرگانی داخلی شرکت پشتیبانی امور دام خبر داد :

عرضه گوشت گرم تنظیم بازار با قیمت جدید



w w w . r o o z g a r p r e s s . i r

روزنامه اقتصادی صبح ایران

8 رجب  1444   30 ژانویه 2023 دوشنبه 10 بهمن 1401  شماره پیاپی 2313

نفت و انرژی 4

گاز می سوزانند پرمصرف ها ۴ برابر فاز ۱۱ پارس جنوبی 

کچری نشین ها از یارانه گاز سهم بالای لا

کوتاه از انرژی

بین الملل

 افزایش قیمت بنزین 
کستان و دیزل در پا

وزارت دارایی پاکســتان پس از سقوط 
شــدید ارزش ارز ایــن کشــور، اعلام 
کــرد قیمت هر لیتــر بنزین و دیزل، 
بــه میــزان ۳۵ روپیه )۰.۱۴۰۰ دلار( 
افزایش پیدا خواهد کرد.این تصمیم در 
آستانه سفر هیات صندوق بین المللی 
پول به پاکســتان گرفته شده است که 
در جریان آن، پیرامون نهمین بازبینی 
متوقف شــده برنامه تامین مالی فعلی 
این کشــور مذاکره خواهد شد.روپیه 
پاکســتان پس از حذف سقف قیمتی 
کــه دولت با وجــود مخالفت صندوق 
بیــن المللی پول گذاشــته بود، هفته 
گذشــته ۱۲ درصــد از ارزش خود را 
از دســت داد.اسحاق دار، وزیر دارایی 
پاکستان در یک کنفرانس مطبوعاتی 
اعلام کرد: امیدوار است اعلام این خبر 
به شــایعات درباره افزایش زیاد قیمت 
یا کمبود عرضه بنزین در شــبکه های 
اجتماعــی، پایان دهد. این افزایش به 
توصیــه مقامات نفــت و گاز به دلیل 
هزینــه بالاتــر خرید انــرژی در بازار 
جهانی انجام شــد.وی در ادامه افزود: 
ما باید افزایش قیمت بین المللی نفت و 
افت ارزش روپیه را در نظر بگیریم. این 
افزایش به توصیه رگولاتوری نفت و گاز 
که اعلام کرده است به دلیل انتظار برای 
افزایش قیمت ها، گزارشهایی از کمبود 
ساختگی و احتکار سوخت وجود دارد، 
بلافاصله انجام شده است.یک روز قبل، 
رویترز گزارش کرده بود مقابل بعضی 
از جایگاه هــای ســوخت، صف هــای 
طولانی تشکیل شده و مردم، به دلیل 
این شایعه که قیمت ها به زودی افزایش 
پیدا می کند، باک خودروهایشان را پر 
از سوخت می کردند.بر اساس گزارش 
رویتــرز، ســقوط ارزش روپیه، هزینه 
واردات کالا به پاکستان را افزایش داده 
اســت. بخش بزرگی از هزینه واردات 

پاکستان مربوط به انرژی است.

 امضای قرارداد گازی 
 8 میلیارد دلاری 

میان ایتالیا و لیبی
شــرکت انرژی ایتالیایی انِی و شرکت 
ملــی نفــت لیبی )NOC( بــا وجود 
آشــفتگی سیاســی و ناامنــی در این 
کشــور شــمال آفریقا، قرارداد تولید 
گاز بــه ارزش هشــت میلیارد دلار را 
بــا هدف تقویــت عرضه انرژی به اروپا 
امضا کردند.این قرارداد در جریان سفر 
جورجیا ملونی، نخســت وزیر ایتالیا به 
طرابلس، امضا شد و هدف آن، افزایش 
تولیــد گاز برای بــازار داخلی لیبی و 
همچنین صادرات از طریق توســعه دو 
میدان گازی فراساحلی است.شرکت 
انِــی در بیانیــه ای اعلام کرد تولید در 
سال ۲۰۲۶ آغاز خواهد شد و به ۷۵۰ 
میلیــون فوت مکعــب در روز خواهد 
رســید. کلودیو دسکالزی، مدیرعامل 
شرکت انِی اظهار کرد: این توافق، امکان 
سرمایه گذاری مهمی در بخش انرژی 
لیبی را فراهم کرده و به توسعه داخلی و 
اشتغالزایی در این کشور کمک می کند 
و همزمان، نقش انِی به عنوان شرکت 
انرژی بزرگ در این کشــور را تحکیم 
خواهد کــرد.در کنفرانس مطبوعاتی 
مشــترک با دســتکالزی، فرحات بن 
قداره، رئیس شــرکت ملی نفت لیبی 
اظهار کرد: مدت این قرارداد گازی، ۲۵ 
ســال اســت و آن را مهمترین سرمایه 
گذاری جدید در بخش انرژی لیبی به 
مدت یک ربع قرن، خواند.کشــورهای 
اروپایــی به دلیل جنگ اوکراین، طی 
یک ســال گذشــته، در تــلاش برای 
استفاده از منابع گازی شمال آفریقا و 
مناطق دیگر به عنوان جایگزینی برای 
گاز روسیه بوده اند. ایتالیا با واردات گاز 
از الجزایر و شراکت راهبردی جدید در 
این کشــور که شامل کمک به شرکت 
انرژی سوناطرک برای معکوس کردن 
روند کاهشــی  چند ساله تولید بوده، 
در این زمینه پیشتاز بوده است. با این 
حــال، توافقی کــه در طرابلس منعقد 
شــده، ممکن است با منازعات داخلی 
لیبی که این کشور را میان چند جناح 
رقیب چند تکه کرده اســت، تضعیف 
شود.در اقدامی که منعکس کننده این 
چالش هاســت، محمد عون، وزیر نفت 
لیبی، با هر گونه توافقی که شرکت ملی 
نفت لیبی ممکن است با ایتالیا منعقد 

کند، مخالفت کرده  است.

 شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
اعلام کرد:

غیرفعال شدن کارت های 
کنش سوخت بدون ترا

شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی اعلام 
کرد: درصورتی که مالکان خودروهای سواری 
از کارت هوشمند خود در سال ۱۴۰۱ استفاده 
نکــرده و کارت آن ها بدون تراکنش دریافت 
ســوخت باشــد؛ تا پایان اســفند ماه کارت 
ســوخت آن ها باطل و بدون استفاده خواهد 
شد.لازم اســت مالکان خودروهای سواری، 
بــرای حصول اطمینــان از صحت عملکرد 
کارت سوخت خود تا آخر سال ۱۴۰۱ حداقل 
یک بار ســوخت گیری انجام دهند تا کارت 
سوخت آن ها باطل نشود.مالکان خودروهای 
بدون کارت سوخت برای صدور کارت المثنی 

به پلیس +۱۰ مراجعه کنند.

رئیس صنف جایگاهداران کشور:

توزیع سوخت در مناطق 
زلزله زده بی وقفه ادامه دارد

رئیس صنف جایگاهداران کشــور گفت: در 
زلزله خوی آســیب گسترده به جایگاه های 
عرضه ســوخت نداشــتیم و توزیع سوخت 
در این منطقه بی وقفه جریان دارد.اســدالله 
قلیزاده ، با اشــاره به آخریم وضعیت توزیع 
ســوخت در مناطق زلزلــه زده، اظهار کرد: 
هیچ مشــکلی وجود ندارد و  مردم می توانند 
هرنوع درخواســت و مشــکلات خــود را به 
شــماره تلفن هــای ۰۹۶۲۷ و ۷۷۵۲۲۶۷۸ 
اعلام کنند.وی با بیان اینکه در ساعات اولیه 
زلزلــه با افزایش مراجعات مردم به جایگاه ها 
و ایجاد ترافیک و صف ها را شاهد بودیم ولی 
خوشــبختانه اکثر مراجعین سوخت دریافت 
کرده اند و مدیریت بحران و ارسال فراورده به 
خوی و مناطق زلزله زده با تدابیر ویژه مقامات 
کشوری و اســتانی و مسئولین شرکت های 
تابعــه وزارت نفت جریــان دارد و امیدواریم 
همچنان پایدار ادامه داشــته باشــد.به گفته 
رئیس صنف جایگاهداران کشور روال توزیع 

در مدار است.

مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز کشور:

تهران در صدر مصرف بالای گاز 
قرار گرفت

مدیر دیســپچینگ شــرکت ملی گاز کشور 
گفــت:در حال حاضر اســتان تهران با ۱۲۵ 
میلیون متر مکعب مصرف گاز در کشــور و 
سپس خراسان رضوی، مازندران و آذربایجان 
شرقی به ترتیب در رده بیشترین استان های 
بــا مصرف بالای گاز قــرار دارند. محمد رضا 
جولایی مدیر دیســپچینگ شرکت ملی گاز 
کشــور گفت: در حال حاضر مصرف گاز در 
کشور به رقم ۶۶۰ میلیون متر مکعب رسیده 
اســت و پیــش بینــی ما در این دو ســه روز 
باتوجه به توده بارش ها در کشــور این اســت 
کــه رقم به ۶۷۰ میلیون متر مکعب برســد.

او گفت: در روز های گذشــته بین ۷۰ تا ۸۰ 
درصد از گاز تولیدی کشور در بخش خانگی 
مورد مصرف قرار گرفت که عدد بسیار بزرگی 
اســت، اوایل هفته جاری مصرف گاز مجدد 
اوج گرفت که از مردم تقاضا داریم که بهینه 
گاز را مصرف کنند.مدیر دیسپچینگ شرکت 
ملی گاز کشــور افزود:در حال حاضر استان 
تهران با ۱۲۵ میلیون متر مکعب مصرف گاز 
در کشور و سپس خراسان رضوی، مازندران و 
آذربایجان شرقی به ترتیب در رده بیشترین 

استان های با مصرف بالای گاز قرار دارند.

 بر  اساس جدیدترین آمار رسمی؛

پرشدگی سدها ۴۰ درصدی شد
درحــال حاضر میزان ذخایر آبی ســدهای 
کشور ۱۹ میلیارد و ۹۶۰ میلیون مترمکعب 
اســت کــه این میزان ذخیــره آب، حاکی از 
پرشــدگی ۴۰ درصــدی ظرفیــت مخازن 
ســدها و خالی بودن ۶۰ درصد این ظرفیت 
است. بررسی جدیدترین آمار رسمی شرکت 
مدیریت منابع آب ایران نشــان می دهد که 
از ابتدای ســال آبی جاری ۱۲۸ روز ابتدایی 
سال آبی در مجموع ۷ میلیارد و ۳۶۰ میلیون 
مترمکعب آب وارد ســدهای کشور شده که 
در مقایســه بــا ورودی ۹ میلیــارد و ۲۷۰ 
میلیــون مترمکعبی آب به ســدها در مدت 
مشابه سال قبل، کاهشی ۲۱ درصدی داشته 
است.همچنین در این مدت، ۶ میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون مترمکعب آب از ســدهای کشور به 
منظور مصارف شــرب، کشاورزی، صنعت و 
زیســت محیطی رهاسازی شده که مقایسه 
ایــن میــزان، با خروجــی ۷ میلیارد و ۳۸۰ 
میلیــون مترمکعبی آب از ســدها در مدت 
مشــابه سال قبل، نشــان دهنده کاهش ۱۲ 
درصدی در این بخش اســت.درحال حاضر 
میزان ذخایر آبی سدهای کشور ۱۹ میلیارد 
و ۹۶۰ میلیون مترمکعب است که این میزان 
ذخیره آب، حاکی از پرشــدگی ۴۰ درصدی 
ظرفیت مخازن سدها و خالی بودن ۶۰ درصد 

این ظرفیت است.

دهک های بالای درآمدی مثل همیشــه ســهم 
بیشــتری از یارانه انرژی بردند. بر اساس دستور 
رییس جمهور قرار اســت که تا پایان زمســتان 
تمامــی مشــترکین از تخفیف ۷۰ درصدی گاز 
بهای افزایش یافته برخوردار شوند. مشترکینی 
که به نظر می رســد بخــش زیادی از آنها مرفه 
نشین های خانه های لوکس و لاکچری هستند. 
طبق گفته های وحید گودرزی کارشناس ارشد 
سیســتم های مدیریتی شرکت گاز، حدود ۸۵ 
درصد مشترکین بسیار پر مصرف استان تهران 
ساکن منطقه های یک، دو و سه هستند.برخی 
از ایــن افراد درســت در همان روزهایی که گاز 
مردم اســتان های شــمالی و شمال شرقی قطع 
بود، همچنان برای گرم نگه داشــتن اســتخر و 
ســونای خود هزاران متر مکعب گاز مصرف می 
کردند. جالب اســت که بدانید این مشترکین پر 
مصرف سهمی حدود ۱.۶ درصدی از تعداد کل 
مشــترکین کشــور دارند، ۶ درصد گاز کشور را 
مصرف می کنند.    یک حساب کتاب ساده نشان 
می دهد اگر تعداد مشترکین کل کشور را حدود 
۳۰ میلیــون مشــترک در نظر بگیریم می توان 
ادعا کرد که چیزی حدود ۴۸۰ هزار مشــترک 
بســیار پر مصرف کشور در ایام پیک روزانه بین 
۳۶ الــی ۴۲ میلیون مترمکعــب گاز را مصرف 
مــی کردند. برای بزرگی این عدد جالب اســت 
کــه بدانیــد فاز ۱۱ پارس جنوبی که طبق وعده 
معاون وزیر نفت قرار است زمستان امسال وارد 
مدارد شــود، تنها ۱۱ میلیون مترمکعب اســت. 
به عبارت دیگر مشــترکین بســیار پر مصرف ها 
۳ الــی ۴ برابــر ظرفیت فاز ۱۱ پارس جنوبی گاز 
مصــرف مــی کنند. حالا ایــن پرمصرف ها قرار 
است که تخفیف هم بگیرند.قبض های میلیونی 
مشترکین خانگی حسابی در فضای مجازی خبر 
ســاز شده اســت. یکی از مشترکین تصویری از 
قبض ۱۰ میلیونی خود منتشر کرده و گفته در 
خانه اش تنها یک بخاری روشــن داشــته است. 

یکــی دیگر از قبض ۸ میلیون تومانی خود خبر 
داده و دیگری که از اهالی الیگودرز اســت گفته 
که گاز بهای این دوره اش به ۱۲ میلیون تومان 
رسیده است. قبض های نجومی صدای اعتراض 
بهارستان نشین ها را هم درآورده است. مرتضی 
حسینی نماینده مردم میانه گفته که قبض گاز 
مشــترکین از ۲۰۰ الــی ۳۰۰ هزار تومان به ۲ 
الــی ۶ میلیون تومان افزایش یافته اســت.البته 
شــرکت گاز می گوید که تنها برای مشترکینی 
که مصرف غیر متعارف داشــته اند، قبض های 
میلیونی صادر شــده اســت. برخی از مشترکین 
تهرانی با وجود مشکلاتی که در تامین گاز وجود 
داشــت، همچنان از گاز برای گرم کردن ســونا و 
استخر شخصی خود استفاده می کردند.به گفته 
گــودرزی، چنانچــه در یک خانه ای از ۳ بخاری 
با درجه دمای متوســط استفاده شده و ۵ شعله 
گاز هم در شــبانه روز ۵ ســاعت روشن بوده و از 
آبگرمکن دیواری هم به طور میانگین ۲ ســاعت 
در روز کار کند، مصرف ماهانه چیزی حدود ۸۴۳ 
مترمکعب در ماه خواهد بود که صورت حســاب 

آن ۲۸۵ هزار تومان است. 

تعرفه گاز در هر پله چقدر است؟
۱۶ آذر امسال بود که افزایش تعرفه گاز ابلاغ شد. 
بر اســاس این مصوبه جدید هیات وزیران تعرفه 
گاز برای مشترکانی که در سه پله اول قرار دارند 
و مصارف آن ها متعارف بوده بدون تغییر نسبت 
به تعرفه سال قبل باقی ماند. به گفته مسئولین 
شــرکت گاز، حدود ۳۰ درصد مشترکین هم در 
پلــه هــای ۴ و ۵ و ۶ قرار دارند که تعرفه آنها هم 
۳۰ درصد افزایش نســبت به تعرفه ســال قبل 
بیشتر شده است. آنگونه که در گزارش ها آمده 
تعرفه گاز درپله چهارم ۱۷۵۸ ریال، پنجم ۲۴۶۱ 
ریال، پله ششم ۳۴۴۶ تعیین شده است. البته با 
بالارفتن پله های طبقه بندی، میزان رشد قیمت 
ها هم بیشــتر می شــود. چرا که دولت سیزدهم 
قصد دارد که یارانه مشترکین پر مصرف را کاهش 
دهد به همین دلیل مقدار تعرفه مشترکان پلکان 
های هفتم، هشتم، نهم و دهم ۵۰ درصد افزایش 
یافته است. هم اکنون تعرفه هر مترمکعب گاز در 
پله هفتم ۵۵۶۷ ریال، هشــتم ۷۷۹۳ ریال، پله 
نهم ۱۰۹۱۱ ریال و پله دهم ۱۵۲۷۵ ریال است.
اما تعرفه مشــترکان پلکان ۱۱ و ۱۲ بیشــترین 

افزایش مصرف را به نام خود ثبت کردند به گونه 
ای که قیمت هر مترمکعب گاز در این پله های 
مصرفــی بــه ترتیب به ۵ و ۶ هزار تومان افزایش 
یافته بود. در واقع کسانی که مصرف ماهانه آنها 
بیــش از ۸۵۰ مترمکعــب در ماه اســت، در این 
گروه های تعرفه ای قرار می گیرند. بر اســاس 
آنچه شــرکت ملی گاز اعلام کرده ۱.۶ درصد از 
۳۰ میلیون مشترک گاز بسیار پر مصرف بوده و 
در پله های ۱۱ و ۱۲ قرار دارند. این مشــترکین 

حدود ۶ درصد گاز کشور را مصرف می کنند.
.

روشن کردن بخاری کنار درخت ها برای 
جلوگیری از سرما زدگی

بر اســاس اعلام کارشــناس ارشد سیستم های 
مدیریتی شرکت گاز، حدود ۸۵ درصد مشترکین 
بسیار پر مصرف استان تهران ساکن منطقه های 
یک، دو و ســه هســتند. البته این تنها لاکچری 
نشــین های تهرانی نبودند که در روزهای ســرد 
سال مصرف نامتعارفی داشتند. به گفته کارشناس 
ارشــد سیستم های مدیریتی شرکت گاز، برخی 
از مردم در روستاها برای گرم نگه داشتن طویله 
ها و مرغداری های خود از بخاری اســتفاده می 
کنند. برخی هم در باغ های خود برای جلوگیری 
از سرما زدگی درختانشان بخاری در فضای سبز 
گذاشته اند.این در حالی است که تقریبا گاز رسانی 
به صنایع در ماه های گذشته تقریبا تعطیل شده 
بود و بسیاری از نیروگاه ها و صنایع کشور شروع 
به مازوت ســوزی کرده بودند.البته بعد از صدور 
قبض های نجومی برای برخی از مشــترکین پر 
مصرف موجی از اعتراض در کشور به راه افتاد. به 
دنبال این اعتراض ها هم ابراهیم رییســی رییس 
جمهور به شــرکت ملی گاز دســتور داده تا پایان 
زمستان امسال مشترکین از تخفیف ۷۰ درصدی 
در تعرفه گاز افزایش یافته برخوردار شوند. غافل 
از اینکه بســیاری از آنها مقدار صفرهای قبض ها 

خیلی اهمیتی ندارد.

 آمار کمیسیون اروپا نشان می دهد اتحادیه اروپا ۴۱۲ میلیارد متر 
مکعب گاز در ســال ۲۰۲۱ سوزاند. طبق برآورد آژانس بین المللی 
انرژی، میزان مصرف گاز اروپا در ســال میلادی گذشــته، حدود 
۵۰ میلیارد متر مکعب معادل ۱۲ درصد نســبت به ســال ۲۰۲۱ 
کاهــش یافت. بخشــی از این کاهش به دلیــل تلاش خانواده ها و 
شــرکت ها برای اجتناب از دریافت قبوض سنگین گاز بود.بررسی 
آمار مترهای هوشــمند توســط شرکت سازنده ترموستات آلمانی 
"تادو" نشــان داد ۷۶ درصد از خانوارهای اروپایی، دمای داخلی را 
به میزان یک درجه در نوامبر و دســامبر کاهش دادند. در آلمان، 
تلاش برای یافتن راه های موثرتر برای تامین گرمایش ساختمان ها، 

به افزایش ۵۳ درصدی فروش پمپ های حرارتی نســبت به ســال 
پیش منجر شد. دمای معتدل زمستان هم به این صرفه جویی در 
مصــرف گاز کمــک کرد. بــا این حال، همه صرفه جویی ها به رفتار 
ســبزتر محدود نبود. طبق برآورد آژانس بین المللی انرژی، حدود 
نیمی از کاهش تقاضا برای گاز ) ۲۵ میلیارد متر مکعب(، صنعتی 
بود. شــرکت ها به منابع انرژی آلاینده تری مانند نفت کوره یا گاز 
نفتی روی آوردند که هر دوی آنها از تابستان سال ۲۰۲۱،  ارزان تر 
از گاز بودند.حدود ۱۰ میلیارد متر مکعب صرفه جویی دیگر معادل 
یک دهم از کل کاهش مصرف، مربوط به تعطیلی یا کاهش تولید 
شــرکت ها در کارخانه های متکی به گاز بود. این کاهش تولید به 

 )BASF( خصوص برای تولیدکنندگان مواد شیمیایی مانند باسف
و تولیدکنندگان کود مانند "یارا اینترنشنال"، صادق بود. طبق آمار 
انجمن بین المللی کود، حدود سه چهارم از تولید آمونیاک اروپا در 
اوت سال گذشته متوقف شد و حدود ۴۰ درصد در اکتبر، همچنان 
غیر فعال بود. تولید صنایع انرژی بر فولاد و آلومینیوم در اروپا طی 
۱۰ ماهه سال ۲۰۲۲، به میزان ۱۰ درصد کاهش پیدا کرد.چنین 
صرفه جویی هایی خطرناک هستند. چشم انداز از سرگیری تولید 
چندان خوش بینانه به نظر نمی رسد. اگر دمای زمستان به میانگین 
ســردتر ســال های گذشته برگردد، اروپا به ۱۱ میلیارد متر مکعب 
گاز بیشتر برای گرم کردن مناسب ساختمان ها نیاز خواهد داشت.

آمارها نشان دادند؛ 

کمبود انرژی گزاف اروپا برای فرار از  هزینه 

خبر  ویژه

معاون وزیر صمت اعلام کرد:

 فرصت ویژه سرمایه گذاری 
برای احداث نیروگاه های خورشیدی ۲۰ کیلوواتی

معــاون وزیــر صمــت از فرصت ویژه ســرمایه 
گــذاری برای احداث نیروگاه های خورشــیدی 
۲۰کیلوواتی بر روی ســقف سوله و محوطه های 
در اختیار واحدهای فعال مســتقر در شهرک ها 
و نواحی صنعتی کشــور خبر داد.علی رسولیان 
گفت: این موضوع در قالب طرحی حمایت گرانه 
از ســوی صندوق ملی محیط زیست در راستای 
تامین مالی نیروگاه های خورشیدی ۲۰کیلو واتی 
به صورت ویژه برای واحدهای مستقر در شهرک ها 
و نواحی صنعتی و با هدف ایجاد نیروگاه های انرژی 
خورشــیدی کوچک مقیاس بر روی سقف سوله 
و محوطه در اختیار این واحدها اجراء می شــود.
وی افــزود: در این طرح عــلاوه بر انعقاد قرارداد 
خرید تضمینی ۲۰ســاله از سوی ساتبا )سازمان 
انرژی هــای تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق( 
تســهیلات کم بهره جهت احداث نیروگاه های 
مذکور از ســوی صندوق ملی محیط زیســت به 
متقاضیان واجد شــرایط ارائه می شــود.رئیس 
هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک 
و شهرک های صنعتی ایران، ادامه داد: این طرح که 
در راستای کاهش آلاینده ها و جلوگیری از تخریب 
محیط زیست برنامه ریزی شده است، با همکاری 

ســازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران، سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 
انرژی برق )ساتبا( و بانک توسعه تعاون به مرحله 
اجرا در می آید.رسولیان، با اشاره به مزایای اطرح 
یادشــده تصریح کرد: قــرارداد خرید تضمینی 
۲۰ساله با ساتبا )سازمان انرژی های تجدیدپذیر 
و بهــره وری انــرژی برق( و درآمدزایی مطمئن و 
بلندمدت، تامین ۸۰درصد سرمایه گذاری مورد 
نیاز از طریق صندوق ملی محیط زیست تا سقف 
۴۰۰میلیون تومان و تسهیلات کم بهره حداکثر 
۱۴درصد با اقساط ۵ساله از مهمترین مزایای این 
طرح خواهد بود.وی، همچنین خاطرنشان کرد: 
متقاضیان طرح یادشده، واحدهای فعال مستقر 
در شهرک ها و نواحی صنعتی سراسر کشور، دارای 
انشعاب برق و حداقل ۲۰۰مترمربع فضای سقف 
ســوله رو به جنوب می باشــند که اعتبار سنجی 
لازم در نظام بانکی برای ارائه تسهیلات به آن ها 
نیز انجام خواهد شــد.معاون وزیر صنعت، معدن 
و تجــارت اظهار کــرد: در طرح حاضر به منظور 
ســهولت و استانداردسازی فرآیندها، تسهیلات 
صندوق ملی محیط زیست فقط به نیروگاه های 

۲۰کیلووات تعلق می گیرد.

یک نماینده مجلس خبر داد؛

 اتمام  حجت با افغانستان 
برای انتقال آب هیرمند

نماینده مجلس گفت: رئیس جمهور به وزارت 
امور خارجه تکلیف کرده که هر چه سریع تر 
با اتمام حجت به افغانستان حقابه هیرمند را 
بگیرند.محمد ســرگزی با اشاره به اعتبارات 
تعیین شده در بودجه ۱۴۰۲ تصریح کرد: در 
بودجه ۱۴۰۲ برای موضوع تهلاب اعتباری 
قریــب به ۲۴۰۰ میلیــارد تومان اعتبار در 
نظر گرفته شده است، برای هدایت آب های 
مــرزی ۱۵۰۰ میلیارد تومان در نظر گرفته 
شده که تخصیص پیدا کرده و پروژه در حال 
اجرا اســت. برای چاه های حرمک و دشــت 
هامــون اعتبار قریب به ۲۰۰ میلیارد تومان 
در نظر گرفته شده که امیدوار هستیم با این 
اقدمات بخشی از مشکلات حل شود.وی در 
ادامه با اشاره به کیفیت آب استان بیان کرد: 
هر قدر ذخیره منابع و حجم آب چاه نیمه ها 
کمتر می شــود به همان میزان کیفیت آب 
هم به واسطه افزایش سختی کمتر می شود، 
بنابراین باید از شــیوه های دانش بنیان برای 
تصفیه آب و افزایش کیفیت اســتفاده شود. 
نماینده مردم زابل و زهک در مجلس درباره 
آخرین وضعیت ورود آب از هیرمند به ایران 

خاطرنشــان کــرد: باتوجه به اینکه به فصل 
ســیلاب ها نزدیک می شویم رئیس جمهور 
بــه وزیر امــور خارجه ماموریت ویژه داد که 
بــرای برای گرفتن حقابــه هیرمند رایزنی 
کنند، طبــق معاهده ۱۳۵۱، ۸۲۰ میلیون 
متر مکعب حقابه برای ایران پیش بینی شده 
اما در این ســال ها این آب به کشــور ما داده 
نشده اســت، بنابراین رئیس جمهور تکلیف 
کرده که هر چه ســریع تر با اتمام حجت به 
افغانستان این حقابه را بگیرند. در سفر معاون 
اول رئیس جمهور به حوزه سیســتان نیز به 
نماینده ویژه رئیس جمهور در امور افغانستان 
گفته شد که به هیات حاکمه افغانستان اعلام 
کنند در صورتی که حقابه سیستان را ندهند 
تمــام اتباعی را که در اســتان حضور دارند 
اخــراج خواهند کــرد. نماینده مردم زابل و 
زهک در مجلس تاکید کرد: باتوجه به اینکه 
فصل ســیلاب را داریم حتما هیرمند آورده 
آبــی خواهد داشــت، بنابراین باید از طریق 
دیپماســی و کمیساریای آب پیگیری شود 
که حقابه را دریافت کنیم، در غیر این صورت 

ما دچار مشکل خواهیم شد.
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5بانک و بیمه

طی مراسمی؛ 

از بانوان شاغل در شرکت توزیع 
نیروی برق استان گلستان تقدیر شد

گلستان / گروه استان ها: در مراسمی که به مناسبت 
میلاد حضرت فاطمه زهرا)س( و روز زن با حضور 
مدیرعامل ، معاونین و بانوان شاغل در شرکت توزیع 
نیروی برق استان گلستان برگزار شد، از مقام شامخ 
بانوان شــرکت تقدیر به عمــل آمد.در ابتدا خانم 
رضاپور، مسول امور بانوان، ضمن خیرمقدم گویی 
به مدعوین گفت: بانوان شاغل در کنار نقش محوری 
در خانواده، در ایفای وظایف و مسئولیت ها محوله 
در راستای اهداف و برنامه های سازمان نیز تلاش 
می کنند که مساعی و همت ارزشمند آنان جای 
تقدیر و قدردانی دارد.سپس حجت السلام بیرقدار 
مســول هسته گزینش شرکت با تبریک این روز 
خجسته ، با برشمردن سجایای اخلاقی این بانوی 
عفیفه گفت: حضرت فاطمه زهرا )س( الگوی بی 
مثال برای تک تک بانوان در همه دنیا بوده و شناخت 
ایشان نیاز به تحقیق و تامل عمیق و فراوان است.در 
ادامه سیداحمد موسوی ، مدیرعامل شرکت توزیع 
برق گلستان گفت: موفقیت هر مجموعه ای مرهون 
همکاری، همدلی و مشارکت صمیمانه و دقت در 
اجرا و ظرافت های امور توسط بانوان است چرا که 
تجربه ثابت کرده است اموری که به بانوان کارمند 
در هر مجموعه ای سپرده شود بهتر و به نحو احسن 
اجرا خواهد شد.ایشان در ادامه گفت: نقش آفرینی 
پر رنگ بانوان در جامعه و ادارات بطوری که شأنیت 
و کرامت زنانه خود را حفظ کرده اند شاخصه انقلاب 
اسلامی است و ما تکریم این حضور را وظیفه خود 
می دانیم.در پایان این مراســم هدایایی به بانوان 

حاضر در این مراسم اهدا گردید.

تولیت آستان قدس رضوی در دیدار سردار رادان:

کارآمدی پلیس موجب ارتقا اعتماد 
عمومی به نظام اسلامی است

مشهد / محمد رضا رحمتی
تولیت آستان قدس رضوی کارآمدی پلیس را 
موجب ارتقا اعتماد عمومی و قضاوت اجتماعی 
نســبت به نظام مقدس اسلامی دانست.حجت 
الاسلام والمسلمین احمد مروی در دیدار سردار 
ســرتیپ احمدرضا رادان فرمانده کل انتظامی 
جمهوری اسلامی ایران که در حرم مطهر رضوی 
انجام شد، ضمن تبریک حسن اعتماد رهبری 
معظم انقلاب در انتصاب وی به فرماندهی فراجا؛ 
نسبت به مغتنم شمردن فرصت خدمت به مردم 
تأکید و خاطرنشان کرد: سوابق ارزنده، تجربیات 
گرانســنگ و توانمندی های شما در فرماندهی 
انتظامی پشــتوانه محکمی در استقرار بیش از 
پیــش امنیــت، تعالی پلیس و تحقق منویات و 
انتظارات مقام معظــم رهبری خواهد بود.وی 
فرماندهی فراجا را مســئولیتی بسیار سنگین 
خوانــد و ضمن آرزوی موفقیت برای ســردار 
رادان، اظهــار کرد: فرماندهی انتظامی از حیث 
گستره فعالیت از مرزی ترین نقاط تا مرکز کشور 
ایفــای نقش داشــته و در تنــوع حوزه کاری و 
ارتباط مستقیم با اقشار مختلف مردم جایگاهی 
منحصر به فرد دارد.تولیت آستان قدس رضوی 
با تأکید بر نقش پلیس در تأمین امنیت جامعه 
و احســاس آرامــش برای مــردم، اظهار کرد: 
موفقیت، سلامت، کارآمدی و توفیقات پلیس، 
نقشــی مهم در ارتقــا اعتماد عمومی، قضاوت 
اجتماعی و نگاه مردم نســبت به نظام مقدس 
اسلامی خواهد داشت.وی ضمن ابراز قدردانی 
از زحمات و تلاش های ســردار اشتری فرمانده 
ســابق فراجا، عنوان کرد: بهترین توصیه ها را 
در طــی این ســال ها رهبــری معظم انقلاب 
برای فراجا داشــته اند که ســرلوحه قراردادن 
این رهنمودها نقشــه راه موفقیت و رسیدن به 
جایــگاه مطلوب برای پلیس خواهد بود.حجت 
الاسلام والمسلمین مروی همچنین نسبت به 
توجه به امور تربیتی در دوران خدمت سربازی 
تأکید و اظهار کرد: ســربازان وظیفه جمعیت 
قابل توجهی از جوانان هستند که برای دو سال 
و پیش از حضور در جامعه و پذیرفتن نقش های 
اجتماعی در مراکز و سازمان های نظامی حضور 
دارند، متولیان و مســئولان این سازمان ها باید 
بــا پیــش بینی طرح ها و برنامه های لازم از این 
فرصت در جهت رفع نیازهای مذهبی، معرفتی، 
تربیتــی، اخلاقی، خودســازی و بصیرتی این 
جوانان بهره ببرند تا پس از دوران خدمت بسیار 
 کارآمدتر و توانمند تر بتوانند به ایفای نقش های 

اجتماعی بپردازند.

اصفهان / گروه استان ها: مدیر مخابرات 
منطقــه اصفهــان با حضور ســرزده در 
مدیریــت دیتا، با مدیــر و کارکنان این 
حوزه دیدار و گفتگو کرد.اسماعیل قربانی 
در این نشســت صمیمی ضمن استماع 
مشــکلات و پیشــنهادات کارکنان این 
مدیریت، توازن درآمد و هزینه شــرکت 
را مهمتریــن راهــکار رفع دغدغه های 
مالی دانست و گفت: شرکت مخابرات به 
عنــوان یک بنگاه خصوصی باید با توزان 
درآمد و هزینه، در راستای سود دهی گام 
بردارد تا بتواند پاسخگوی تعهدات مالی 
خود باشــد.وی افزود: عدم افزایش چند 
ساله تعرفه تلفن ثابت و سایر تعرفه های 

مخابراتی، شرکت مخابرات را با حجمی 
از بدهی ه ای انباشته مواجه ساخته که 

پرداخت آنها مستلزم افزایش تعرفه های 
خدمات مخابراتی می باشد.قربانی توجه 

ویژه حاکمیت و دستگاه های قانون گذار 
به مخابرات را شــرط بقای این شــرکت 
مادر تخصصی ارتباطات کشــور دانست 
و عنوان کــرد: اگر توجه ویژه حاکمیت 
بــه شــرایط مخابرات معطوف نشــود؛ 
قطعا آینده ارتباطات کشــور و توســعه 
زیرســاختهای مخابراتی به عنوان مهم 
ترین بستر تعیین کننده ارتباطات کشور 
دچار مشــکلات جدی خواهد شد.لازم 
به ذکر اســت، مدیــر مخابرات منطقه 
اصفهــان در جلســه ای کــه پس از این 
نشســت با معاون شبکه، سرپرست اداره 
روابط عمومی، مدیر، رؤســا و کارشناس 
مسئولان این مدیریت داشت؛ با تاکید بر 

نقش مهم و ویژه حوزه دیتا در درآمدزایی 
حال و آینده شرکت بیان کرد: با توجه به 
ظرفیت درآمد زایی بســیار بالا در حوزه 
ســرویس های دیتا، انتظار این است که 
این مدیریت با همکاری معاونت تجاری 
و امور مشــتریان در بحث سرویس های 
دیتا بالاخص در بعد تجاری، جهش قابل 
توجهی ایجاد نماید. قربانی آموزش به روز 
کارکنان را شرط لازم پویایی و بهره وری 
آنان دانست و گفت: با توجه به حساسیت 
و بروز بودن مباحث مرتبط با حوزه دیتا، 
ضروری اســت کارکنان این مدیریت با 
استفاده از دوره های آموزشی لازم، مجهز 

به مهارت های لازم شوند.

مدیر مخابرات منطقه اصفهان:

شرکت مخابرات باید با توزان درآمد و هزینه، در راستای سود دهی گام بردارد

5
حق  بیمه تولیدی بیمه کوثر از 

مرز 7۰ هزار میلیارد ریال عبور کرد
 فروش شــرکت بیمه کوثر 
)بــدون احتســاب قبولی 
اتکایی( تــا ابتدای بهمن 
ســال ۱۴۰۱ با حدود ۵۶ 
درصد رشد نسبت به مدت 
مشــابه سال گذشــته به ۷۰ هزار و ۷۲۰ میلیارد 
ریال رســید. در این مدت شرکت ترکیب فروش 
۸۶٫۱ درصدی رشــته  هــای غیرزندگی و ۱۳٫۹ 
درصدی رشــته  زندگی را عملیاتی کرده اســت.

مسعود طاهری وسیه سری گفت: در طی این دوره 
رشــته  های مهندســی، هواپیما، درمان و باربری 
نسبت  به مدت مشابه سال گذشته بیشترین درصد 
رشد فروش را میان رشته  های بیمه ای داشته  اند 
و همچنین در زمینه فروش رشته عمر و پس انداز 
نسبت به مدت زمان مشابه، رشد ۲۳ درصدی را 
تجربه کرده ایم.وی با بیان اینکه شرکت بیمه کوثر 
با ثبت نســبت خســارت ۵۳ درصد در این مدت، 
مبلــغ ۳۷ هزار و ۳۷۲ میلیارد ریال خســارت به 
بیمه گذاران پرداخت کرده اســت، خاطر نشــان 
کرد: در این بخش، ســهم رشته  های غیرزندگی 
۸۶٫۸ درصــد و بیمه  های زندگی ۱۳٫۲ درصد از 
کل خسارت های پرداختی بوده است.معاون برنامه 
ریــزی و نوآوری شــرکت گفت: با همت و تلاش 
معاونان، مدیران و کارکنان در ستاد و سرپرستی  
ها و نیز نمایندگان حقیقی و حقوقی این عملکرد 

تحقق یافته است.

استقبال از روز پدر با کارت هدیه 
موسسه اعتباری ملل

 با کارت هدیه موسســه 
اعتباری ملل به استقبال 
میــلاد امام علی)ع( و روز 
پدر برویم.این موسســه 
طبق ضوابط بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران نسبت به صدورانواع 
کارت هدیه به مناســبت ها و با مبالغ مختلف 
اقدام می نماید، که به مناسبت روز ولادت مولی 
الموحدیــن امــام علــی)ع( و روز پــدر انواع 
کارت های هدیه را به سفارش متقاضیان با متن 
و طــرح دلخــواه صادر مــی کند.این گزارش 
می افزاید: دارندگان این کارت می توانند از کلیه 
پایانه های فروشــگاهی نســبت به خرید کالا و 

خدمات اقدام نمایند.

اخبار

بیمه دی موفق به کسب تندیس 
برنزین سطح سه زبدگی دیجیتال شد

 شرکت بیمه دی موفق شد 
در ششــمین دوره ارزیابی 
تحــول دیجیتال با تکیه بر 
توانایی هــای خود در این 
حــوزه، تندیــس برنزین 
ســطح ســه زبدگی دیجیتال را کسب نماید.این 
شــرکت در مراسم اختتامیه ی ششمین دوره ی 
ارزیابی تحول دیجیتال که در  ۴ بهمن ماه ۱۴۰۱ 
برگزار شــد، به ســبب نقش آفرینی مطلوب در 
بسترســازی های فن آورانــه، طراحــی و ایجاد 
سامانه ها و اپلیکیشن ها و کلیه ی اقدامات به عمل 
آمده در حوزه ی تحولات دیجیتال، موفق به کسب 

تندیس برنزین سطح سه زبدگی دیجیتال شد.

 دیدار مدیرعامل بیمه سرمد 
گان با نمایندگان استان هرمز

 مدیرعامل بیمه ســرمد با 
نمایندگان استان هرمزگان 
دیدار کرد.دکتر بهشتی نژاد 
در دیــداری صمیمانــه با 
نماینــدگان بیمه ســرمد 
استان هرمزگان، گفت: عملکرد شرکت در جذب 
پرتفوی موفقیت آمیز بوده، اما این کافی نیست و 
باید روند موفقیت شرکت ادامه پیدا کند و تلاش 
کنیم تمرکزمان را بر روی اهدافمان حفظ کنیم. 
دکتر بهشتی نژاد مدیرعامل و هیات همراه ، صبح 
چهارشــنبه از شعبه استان هرمزگان بازدید و در 
نشســتی صمیمانه با نمایندگان این استان دیدار 
و گفتگو کرد.مدیرعامل بیمه ســرمد خاطر نشان 
کرد: با توجه به عملکرد شرکت تا به اینجای سال، 
شرکت در مسیر خوبی قرار گرفته و باید با تمرکز 
بر حرفه ای گرایی و برنامه محوری، این موفقیت ها 
را تداوم بخشیم.در این جلسه مهدی مهدوی قائم 
مقام، محمد زاهد نیا ناظر حوزه فنی، علی آموزگار 
معاون فنی بیمه های غیر زندگی، مجید گرشاسبی 
معاون فنی بیمه های زندگی و رســول ســاجدی 
 معاونــت توســعه بــازار نیــز بــا نماینــدگان 

دیدار و گفتگو کردند.

رشد بیش از ۶0 درصدی پرداخت تسهیلات قرض الحسنه بانک مسکن
ســید محســن فاضلیان عضو هیات مدیره و معاون امور اعتباری 
بانک مســکن در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری بانک مســکن 
– هیبنا درباره پرداخت تســهیلات قرض الحســنه توســط این 
بانک گفت: تســهیلات قرض الحســنه جزو تسهیلاتی است که 
بانک مســکن به آن با نگاه مســوولیت اجتماعی نیز نگاه می کند 
و در همیــن زمینــه با توجه به تاکیــدات صورت گرفته حتی در 
اعطای برخی تســهیلات مانند قرض الحســنه ازدواج بیشــتر از 
میزان در نظرگرفته شــده، تســهیلات پرداخت کرده است.وی 
افزود: بانک مســکن در ســال ۱۴۰۰ با پرداخت ۳۱ هزار میلیارد 
ریال در حدود دو برابر ســهمیه ابلاغی بانک مرکزی که معادل 
۱۶ هزار و ۱۷۶ میلیارد ریال بوده، تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 

پرداخت کرده است.
فاضلیان تصریح کرد: با توجه به اینکه اعطای تســهیلات قرض 
الحســنه ازدواج همواره از جمله اولویت های بانک مســکن بوده 
اســت، این بانک تا زمان دوم بهمن ماه ســال جاری بیش از ۱۹ 
هزار فقره تســهیلات قرض الحســنه ازدواج به مبلغ بیش از ۲۶ 

هزار میلیارد ریال پرداخت کرده اســت.عضو هیات مدیره بانک 
مســکن با اشــاره به پرداخت تسهیلات اشتغالزایی در این بانک 
گفت: بانک مسکن در حوزه تسهیلات قرض الحسنه اشتغالزایی 
تا تاریخ دوم بهمن ماه سال جاری، ۱۹ هزار و ۶۰۶ فقره تسهیلات 
بــه مبلــغ ۱۷ هزار ۲۸۹ و میلیارد ریال پرداخت کرده اســت که 

نشان دهنده رشد ۱۱۴ درصدی پرداخت این تسهیلات در بانک 
مســکن اســت.وی افزود: کل تسهیلات اعطایی بانک مسکن در 
حوزه قرض الحســنه ) شــامل قرض الحسنه ازدواج، اشتغالزایی، 
فرزندآوری و …( تا تاریخ مذکور در سال جاری بیش از ۵۴ هزار 
میلیارد ریال بوده است که شامل ۷۷ هزار و ۹۵۱ فقره تسهیلات 
می شــود. این میزان تسهیلات دهی بانک مسکن نشان می دهد 
که تا تاریخ ۲ بهمن ماه سال جاری عملکرد بانک مسکن نسبت 
به سال گذشته با رشد قابل توجهی روبرو بوده و در حوزه تعداد 
تســهیلات پرداختی شــاهد رشد ۶۱ درصدی و در حوزه میزان 
مبلغ پرداختی نیز عملکرد بانک با افزایش ۶۰درصدی همراه بوده 
است.فاضلیان تصریح کرد: رشد پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 
و بخش تســهیلات غیرمســکن در حالی است که بانک مسکن به 
عنوان یک بانک توسعه ای تخصصی در حوزه مسکن در بخش های 
اعطای تســهیلات نهضت ملی مســکن و ودیعه مسکن و … نیز 
حرکت رو به رشدی داشته و در کل تسهیلات اعطایی این بانک 
در سال جاری تاکنون بیش از یک هزار میلیارد ریال بوده است.

اخبار

شرکت بیمه رازی را می توان به عنوان سهم دارایی محور در گروه 
بیمه ای نامید ســهمی که در دل خود آبســتن تحولات بنیادی 
خوبی بوده که در ادامه به بررسی پتانسیل های سهم می پردازیم. 
شــرکت بیمه رازی در یک قلم مالکیت ۵ درصدی بانک آینده را 
در اختیــار دارد بانکــی که اخریــن ارزش بازارش ۱۶ هزار میلیارد 
تومان و در صورت بازگشایی ارزش بازار حداقل ۲۰ هزار میلیاردی 
را با توجه به رشــد قیمت ســهام بانکی خواهد داشت بدین ترتیب 
ارزش مالکیت ۵ درصدی بیمه رازی در این بانک به ۱۰۰۰ میلیارد 
تومان می رسد .در حالی که ارزش بازار بیمه رازی کمتر از ۳۰۰۰ 
میلیارد تومان بوده اما همانطورکه مشخص است حدود یک سوم 
ارزش بازاراین شرکت را سرمایه گذاری در بانک آینده تشکیل داده 
اســت.درزمانی که بانک در وضعیت عملیاتی نیزعالی بود ، درآمد 
حق بیمه های صادره در بیمه رازی نیز رشد ۶۴ درصدی را تجربه 
کرد.ایــن درحالی اســت که درآمدهــای بیمه ای نیز با جهش ۷۸ 

درصدی به ســطوح ۱۹۱۵ میلیارد تومان در ۹ ماهه رســیده است.
در نهایــت جمــع درآمدهای عملیاتی با رشــد ۳۱ درصدی همراه 
شــده که نشــان می دهد وضعیت عملیاتی شرکت همچنان رو به 
صعود می باشد.اما در نهایت به واسطه شناسایی زیان غیرعملیاتی 
شــرکت با کاهش نســبی سود خالص همراه شده است که تا پایان 
ســال این زیان تبدیل به ســود شده و شرکت با جهش سود سازی 

همراه می خواهد شد.
همانطور که مشخص است سبد بیمه ای رازی تنوع بالایی داشته 
و علاوه بر حق بیمه های صادره در بخش شــخص ثالث شــرکت 
بخش عمده ای از سبد بیمه ای اش در بخش درمان و نفت و انرژی 
متمرکز که می تواند ســود ســازی و درامد بالایی را از این طریق 
کسب نماید.در نهایت هم از طریق عملیاتی شرکت وضعیت خوبی 
دارد و هم تحولات خوبی را در بخش سرمایه گذاری های شرکت 

به زودی شاهد خواهیم بود.

سبد متنوع بیمه ای رازی درآمد بالایی به دنبال دارد

خبر  ویژه

استانها

با سرمایه گذاری 137 میلیارد ریالی؛
9 پروژه عمرانی برق رسانی شهرستان میامی در دهه فجر افتتاح می شود

ســمنان / گروه اســتان ها: همزمان با دهه فجر سال جاری، 
۹ پروژه عمرانی برق رسانی شهرستان میامی با مبلغ ۱۳۷ 
میلیارد و ۸۴۶ میلیون ریال افتتاح خواهند شد.مدیر توزیع 
برق شهرستان میامی با بیان این مطلب گفت: پروژه اصلاح 
سی و پنج هزار و ۳۷۵ متر شبکه فشارضعیف هوایی و تبدیل 
به کابل خودنگهدار جهت رفع سد معبر و رفع حریم و تقویت 
ترانس پست عمومی روستاهای دشت شاد، قوشه دگرمان، 
کرنگ، نام نیک، اســترخو، محمدآباد و شهر رضوان با مبلغ 
۶۴ میلیارد و ۷۵۳ میلیون ریال، پروژه بهســازی پنج هزار 
و ۶۷۹ متر شبکه فشارمتوسط و فشارضعیف هوایی و جابه 
جایی پســت های عمومی جهت رفع ســد معبر فیدرهای 
عبــاس آبــاد و ری آباد بــا اعتبار ۱۸ میلیارد و ۳۰۹ میلیون 

ریال، پروژه نصب یک دســتگاه ترانس اندازه گیری mof و 
یک دستگاه سکسیونر موتوردار با قابلیت کنترل پذیری از راه 
دور و جمع آوری پست هوایی با ظرفیت ۲۵۰ کیلوولت آمپر 
جهت تامین برق یک شرکت تولیدی با هزینه چهار میلیارد و 
۹۱۰ میلیون ریال و پروژه احداث شبکه فشارمتوسط هوایی 
و نصب دو دســتگاه پســت هوایی با ظرفیت ۲۲۵ کیلوولت 
آمپر جهت تامین برق چاه های آب شــرب ارمیان و قدس 
با مبلغ چهار میلیارد و ۱۹۲ میلیون ریال افتتاح می شوند.
عبــاس ربیعــی به افتتاح پروژه اصــلاح هفت هزار و ۷۲۳ 
متر شــبکه فشارضعیف هوایی و تبدیل به کابل خودنگهدار 
جهت رفع سدمعبر و حریم در حسین آباد منطقه کالپوش 
با اعتبار ۱۳ میلیارد و ۳۹ میلیون ریال اشــاره کرد و یادآور 

شد:  پروژه توسعه یک هزار و ۹۴۲ متر شبکه فشارمتوسط 
هوایی جهت تامین برق چاه های آب کشاورزی بدون برق با 
مبلغ هفت میلیارد و ۵۰۱ میلیون ریال، پروژه احداث شبکه 
فشارمتوسط هوایی و نصب یک دستگاه پست هوایی جهت 
تامین برق ســاختمان جدید فرمانداری شهرستان با اعتبار 
سه میلیارد و ۲۶ میلیون ریال، پروژه توسعه یک هزار ۴۵۰ 
متر شــبکه روشــنایی معابر بلوار شهدای روستای نردین با 
هزینه دو میلیارد و ۴۶۵ میلیون ریال و پروژه بهینه سازی 
۱۲ هزار و ۶۹۵ متر شــبکه فشــارضعیف هوایی و تبدیل به 
کابل خودنگهدار جهت رفع ســد معبر و حریم روســتاهای 
نردین با اعتبار ۱۳ میلیارد و ۳۹ میلیون ریال از دیگر پروژه 

های قابل افتتاح محسوب می شوند.

گهی ابلاغ اجرائیه  آ
ســالاری  فاطمــه   -۱ بشــرح  نجفــی  غلامعلــی  مرحــوم  ورثــه  بــه  وســیله  بدیــن 
ملــی  شــماره    ۱۳۴۶/۰۸/۲۰ تولــد  تاریــخ  غلامحســین  پــدر  نــام  احمدآبــادی 
غلامعلــی    : پــدر نــام  نجفــی  مریــم   -۲ و   ۱۵ شناســنامه  شــماره   ۶۵۱۹۸۴۳۹۱۱
ابــلاغ میگــردد کــه خانــم فاطمــه مــرادی فهنــدری نــام پــدر علــی تاریــخ :تولــد 
ــتناد  ــه اس ــنامه ۱۱۴۶ ب ــماره شناس ــی: ۰۷۰۲۰۴۹۴۳۳ ش ــماره مل ۱۳۴۹/۰۷/۰۱  ش
ســند ازدواج شــماره ۳۸۶۴ ، تاریــخ ۱۳۶۸/۰۷/۲۰ ، دفترخانــه ازدواج شــماره ۱۱ 
تربــت حیدریــه مبــادرت بــه صــدور اجرائیــه ای بــه کلاســه ۱۴۰۱۰۱۱۱۰ و بــه مبلــغ 
۱۰۰ هــزار تومــان وجــه رایــج بــر ذمــه پــدر زوج مرحــوم آقــای غــلام علــی نجفــی 
)برابــر نــرخ شــاخص بانــک مرکــزی( علیــه مــورث شــما نمــوده کــه چــون برابــر 
بــه  بــا توجــه  گــزارش وارده مورخــه ۱۴۰۱/۱۰/۲۰ مامــور پســت تربــت حیدریــه 
مراجعــه در آدرس حضــور نداشــته ایــد و ابــلاغ میســر نگردیــده لــذا بــه اســتناد 
مــاده ۱۸ آئیــن نامــه اجــرای مفــاد اســناد رســمی لازم الاجــراء بــه شــما ابــلاغ گــردد 
کــه اجرائیــه از تاریــخ انتشــار ایــن آگهــی ابــلاغ شــده محســوب و ظــرف مــدت ده 
ــی  ــز آگه ــه ج ــت و ب ــد یاف ــه خواه ــی ادام ــات اجرائ ــی عملی ــن آگه ــار ای روز از انتش

مزایــده آگهــی دیگــری منتشــر نخواهــد شــد.
۱۴۰۱/۱۱/۱۰ : تاریخ انتشار
ک تربت حیدریه  رئیس ثبت اسناد و املا

مهندس صفرخانلو شهردار مشکین دشت از اجرای عملیات زیرسازی ، جدولگذاری و آسفالت خیابانها 
و معابر شــهر مشــکین دشــت خبر داد و اظهار داشت: بر اساس نیازسنجی های صورت گرفته پروژه 
آســفالت ریزی خیابان ها و معابر شــهری مشــکین دشــت با هدف تأمین رفاه و آسایش شهروندان، 
تســهیل در تردد وســایط نقلیه و ســاماندهی و بهسازی معابر شهری به همت معاونت فنی و عمرانی 
شــهرداری انجــام می شــود کــه در ماه های اخیر علاوه بر لکه گیری ها صــورت گرفته، خیابانهای:  
کمربنــدی جهــاد بــه طول ۴۰۰۰هزار متر مربع،  خیابان چهار بلوط به طول ۷۰۰ مترمربع،  خیابان 
بلال حبشــی به طول ۱۵۰ ، ترمربع ، خیابان بوســتان ۳۴ به طول ۱۵۰ مترمربع ، خیابان انصار۴ به 

طول ۲۵۰ متر مربع ، خیابان شهید زرگرانی به طول ۱۰۰ مترمربع ، آسفالت خیابان یادگار امام به 
طول ۳۰۰مترمربع ، آســفالت کوچه شــقایق ۷ ، ۹ ، ۱۳ به طول ۵۰۰ متر مربع ، _آســفالت خیابان 
معلم ) مدرسه تازه تاسیس خورشید( به طول ۷۰۰ متر مربع با اعتباری بالغ بر ۴۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ 
ریال که قیر آن از محل یارانه ای تامین میگردد صورت  گرفته است. شهردار مشکین دشت با اعلام 
این که شهرداری هیچ فرصتی را در مسیر عمران و آبادانی شهر هدر نمی دهد افزود: اجرای نهضت 
آسفالت در مشکین دشت مهم ترین رویکرد شهرداری در ماه های اخیر بوده که با همکاری شهروندان 

توفیقات خوبی در این زمینه نصیب شهر شده است.

شهردار مشکین دشت خبر داد؛

اجرای عملیات زیرسازی و آسفالت خیابان ها و معابر سطح شهر 
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گرفت؛ در ۶ شهرستان استان خراسان رضوی صورت 

انجام طرح »استقرار نظام جامع سلامت روانشناختی اجتماع نگر دوران پیش سالمندی و سالمندی«

مشهد / محمد رضا رحمتی
مدیرکل بهزیستی خراسان رضوی با بیان اینکه ۶ شهرستان در استان 
خراسان رضوی به عنوان پایلوت برای اجرای طرح "استقرار نظام جامع 
ســلامت روانشناختی اجتماع نگر دوران پیش سالمندی و سالمندی" 
انتخاب شــده اند، گفت: این طرح به صورت آزمایشــی در ۶ شهرستان 
استان خراسان رضوی با هدف ارتقای سلامت روان دورانِ سالمندی 

برای افراد بالای ۵۵ ســال با اولویت ســالمندان تحت پوشش سازمان 
بهزیســتی آغاز گردیده است. مســعود فیروزی ضمن تاکید بر اینکه 
درحال حاضر فقط اســتان خراســان رضوی و فارس در میان تمامی 
اســتان ها برای اجرای این طرح به صورت پایلوت انتخاب شــده اند، 
گفت: در این طرح در گام اول به دنبال ارتقاء بهزیســتی روانشــناختی 
افراد سالمندمی باشیم. پیشگیری از اختلالات شایع دوران سالمندی 
با تکیه بر خدمات غربالگری، ارزیابی و ســطح بندی وضعیت ســلامت 
روان مخاطبــان و ارائــه خدمات زودهنگام و مقرون به صرفه از اهداف 
قابل توجه در این طرح می باشــد. دبیر شــورای ساماندهی سالمندان 
اســتان، ضمن تاکید بر اینکه متاســفانه در برخی موارد در دیدگاه 
عموم وجود مشــکلات روانشــناختی در افراد سالمند به عنوان بخش 
طبیعی دوران ســالمندی قلمداد می شــود، گفت: عواملی نظیر ضعف 
جسمانی، ضعف شبکه های ارتباطی، عدم حمایت، مشکلات اقتصادی 
و... در کنار ضعف تشــخیص و درمان علایم مشــکلات روانشــناختی 
ســالمندان موجب می شــود که مشــکلات روانشناختی توسط فرد و 
جامعه به عنوان بخش طبیعی سالمندی شناخته شود و عدم رسیدگی 

به آن رنج قابل توجهی را به این افراد و خانواده های آنها تحمیل نماید. 
این مســاله علاوه بر اینکه موجب تداوم چرخه ی آســیب زای کیفیت 
زندگی پایین، انزوا، محرومیت و ناامیدی شــخص ســالمند می شود، 
موجب افزایش هزینه های مستقیم و غیرمستقیم خانواده ها، نهادهای 
مراقبتی، بهداشــتی، رفاهی و هدر رفت ســرمایه اقتصادی و اجتماعی 
نیــز می گــردد. بنابراین برنامه ریزی دقیق و یکپارچه برای ســلامت 
روانی اجتماعی دوران ســالمندی می تواند گذران این دوره از زندگی 
را بــرای فرد، خانواده و جامعه ســهل تر نمایــد. فیروزی افزود: دراین 
طرح به دنبال فراهم نمودن زیر ســاخت های لازم جهت ارتقای ســواد 
ســلامت روان ســالمندان و توسعه آموزشی کارکنان خدمات سلامت 
روان و همینطور تزریق آگاهی به جامعه به منظور ایجاد تغییر نگرش 
به مقوله ی سالمندی از طریق ارائه آموزش های مدون می باشیم. وی 
خاطرنشان کرد: مراقبان و مجریان این طرح ملزم به نظارت، ارزیابی 
و پیگیری مداوم مداخلات به منظور برطرف سازی مشکلات و عوامل 
مؤثر بر وضعیت ســلامت روان مخاطبان جهت اطمینان از اثربخشــی 

اقدامات انجام گرفته دراین طرح می باشند.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

 توسط اداره کل آموزش فنی و حرفه ای 
استان اصفهان انجام شد؛ 

کسب رتبه برتر در مجموع 
 امتیازهای گروه آموزشی

پژوهشی و فرهنگی
اصفهان / گروه اســتان ها: اداره کل آموزش 
فنی و حرفه ای اســتان اصفهان در بیســت 
و پنجمین جشــنواره شهید رجایی استان 
رتبه برتر در مجموع شــاخص های عمومی 
و اختصاصی گروه آموزشــی، پژوهشــی و 
فرهنگی را کســب کرد.با حضور دکتر سید 
رضــا مرتضوی اســتاندار اصفهان و رییس 
ســتاد بیســت و پنجمین جشنواره شهید 
رجایــی اســتان، دکترمیثم لطیفی معاون 
رئیس جمهور و رئیس سازمان امور اداری و 
استخدامی کشور، محمدرضا قاسمی رییس 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان و دبیر 
جشــنواره و جمعی از مقامات استانداری و 
مدیران کل دســتگاههای اجرایی استان از 
عملکرد سال ۱۴۰۰،  نه  نهاد اجرایی اصفهان 
در این جشنواره تجلیل شد.اداره کل آموزش 
فنی و حرفه ای اســتان اصفهان در مجموع 
شــاخص های عمومــی و اختصاصی  رتبه 
برتر گروه آموزشــی، پژوهشی و فرهنگی را 
کســب نمود.در این مراســم از آرش اخوان 
طبســی مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای 
استان اصفهان با اهداء لوح تقدیر و تندیس 
تجلیل شــد.لازم بذکر است از ثریا عمادی 
کارشــناس امورحقوقی اداره کل و مسعود 
سلمانی کارپرداز مرکز آموزش فنی وحرفه 
ای چادگان بــه عنوان برگزیدگان خدمت 
مجموعــه آموزش فنی و حرفه ای قدردانی 

شد.

مدیر منطقه اردبیل خبر داد؛

 تداوم سوخت رسانی 
به نیروگاه سبلان  

اردبیل / گروه اســتان ها: سید حجت مدنی 
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه اردبیل از تداوم ســوخت رســانی به 
نیروگاه سبلان اردبیل خبر داد، گفت: برنامه 
ریزی های لازم جهت تامین ذخیره سوخت 
دوم نیروگاه سبلان اردبیل انجام شده است 
و در صــورت ثبــت بموقع درخواســت ها، 
ارســال فرآورده بدون کمبود و محدودیت 
به نیروگاه مزبور ارسال می شود.سیدحجت 
مدنی مدیر منطقه اردبیل از تداوم سوخت 
رســانی به نیروگاه سبلان اردبیل خبر داد، 
افزود: به منظور تأمین ســوخت ذخیره دوم 
نیروگاه  ســبلان اردبیــل، نزدیک به ۲۰۶ 
میلیون لیتر ســوخت مابع به نیروگاه  مزبور 
ارسال شده است.مدیر منطقه درباره نفتگاز 
بخش غیر نیروگاهی گفت: مصرف نفتگاز در 
این بخش در بازه زمانی اشاره شده نزدیک به 
۳۰۰ میلیون لیتر بوده که با آنالیز و مقایسه 
با مدت مشــابه ســال قبل ۶ درصد افزایش 
داشــته اســت.مدنی با تاکیــد بر ضرورت 
مصــرف بهینه ســوخت در بخش خانگی، 
گفــت: منظــور از مصرف بهینه کم مصرف 
کردن نیســت، بلکه درســت مصرف کردن 
است و به همین دلیل اگر شهروندان فقط ۱۰ 
درصد در مصرف انرژی صرفه جویی داشته 
باشــند، برق هیچ خانــه و کارخانه ای قطع 
نمی شــود.وی ضمن تاکید بر ذخیره سازی 
سوخت دوم افزود: قبل از شروع فصل پاییز 
به همــه مصرف کنندگان توصیه می کنیم 
که ســوخت دوم را ذخیره ســازی کنند و 
در مــورد نیروگاه نیز ایــن اتفاق می افتد، 
چــون معمولا به دلیل عــدم صرفه جویی 
 در مصــرف زمســتانی، دچار افت فشــار 

گاز می شویم.

رونمایی از پوستر و شعار 
سیزدهمین نمایشگاه تخصصی 

نفت اهواز
خوزســتان / گــروه اســتان ها:  پوســتر 
ســیزدهمین نمایشــگاه تخصصی ساخت 
تجهیزات صنعت نفت اهواز با شــعار »ایرانِ 
قــوی، نفتِ دانش بنیــان و تکمیل زنجیره 
ارزش« رونمایی شد. در طراحی این پوستر 
از نماد قطره نفت به عنوان ســمبل سرمایه 
ملی استفاده شده است که در ذیل پرچم سه 
رنگ جمهوری اسلامی ایران چرخ اقتصادی 
کشور را رو به جلو پیش می برد. همچنین از 
خطوط شــبکه سازی جهت تکمیل زنجیره 
ارزش و پیــام هــای الکترونیکی به نشــان 
دریافت علم و دانش بومی از سراســر کشور 
اســتفاده شده است. سیزدهمین نمایشگاه 
تخصصی ســاخت تجهیــزات صنعت نفت 
روزهــای ۱۷ الی ۲۰ بهمــن ماه ۱۴۰۱ از 
ساعت ۹ تا ۱۷ در محل دائمی نمایشگاه های 

بین المللی خوزستان برگزار می شود.

 معاون مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران 
در عملیات حفاری: 

8۱ حلقه چاه نفت و گاز در مناطق 
خشکی و دریایی کشور حفر شد 

خوزســتان / گروه اســتان ها: معاون مدیرعامل 
شــرکت ملی حفاری ایران در عملیات حفاری 
گفــت: ۸۱ حلقــه چــاه نفــت و گاز در ۱۰ ماه 
ســالجاری با کاربست دکل های ناوگان حفاری 
این شــرکت در مناطق خشکی و دریایی کشور 
حفر و تکمیل شــد .مســعود افشــار در توضیح 
بیشتر در این باره افزود: با همت و تلاش شبانه 
روزی حفارمردان این شــرکت، تعداد چاه های 
تکمیلی در این مدت در قیاس با دوره مشــابه 
ســال گذشته ۱۸ حلقه افزایش دارد.وی اظهار 
کرد: از شــمار این چاه ها ۹ حلقه توســعه ای / 
توصیفی، ۵ حلقه اکتشافی و ۶۷ حلقه تعمیری 
تکمیلی بوده است  .افشار در زمینه تفکیک چاه 
ها در حوزه های عملیاتی شــرکت های نفتی ، 
گفت: از مجموع چاه های حفر شــده از ابتدای 
فروردین تا پایان دی ماه ، ۶۲ حلقه در گســتره 
شــرکت ملی مناطق نفتخیــز جنوب، ۸ حلقه 
شرکت نفت فلات قاره، ۵ حلقه شرکت مهندسی 
و توسعه نفت، ۲ حلقه در قالب پروژه و ۴ حلقه 
در راستای اجرای پروژه های مدیریت اکتشاف 
شــرکت ملی نفت ایران حفاری گردید. معاون 
مدیرعامل شــرکت ملی حفــاری ایران با بیان 
اینکه ناوگان حفاری شــرکت ۷۲ دکل خشکی 
و دریایی اعم از ســبک، ســنگین و فوق سنگین 
در تملک دارد، متراژ حفاری در مدت پیش گفته 

را ۵۹ هزار و ۸۲۰ متر عنوان کرد.

در یازدهمین کنگره ملی پژوهشی زنبور عسل 
در البرز عنوان شد؛

عسل قاچاق و سموم 
غیراستاندارد، اصلی ترین نگرانی 

زنبورداران است
البرز / گروه استان ها: معاون وزیر کشاورزی در 
امور دام تولیدات دامی با انتقاد از قاچاق و واردات 
عسل نامرغوب به عنوان دغدغه زنبورداران گفت: 
امروز اصلی ترین نگرانی پرورش دهندگان زنبور 
اســتفاده از سموم غیراستاندارد در زنبورستان 
هاست.حسین دماوندی نژاد در سومین کنگره 
بین المللی و یازدهمین کنگره ملی پژوهشــی 
زنبور عســل کــه در موسســه تحقیقات علوم 
دامی کشور مستقر در کرج برگزار شد، با اشاره 
چهارفصــل همزمان در کشــور ایران به عنوان 
فرصت اشــتغال زنبورداری، اظهار کرد: با وجود 
گیاهان مرتعی و گیاهان منحصر به فرد می توان 
به تولید عسل های متنوع و متفاوتی دست پیدا 
کــرد که عــلاوه بر ارزش غذایی از نظر خاصیت 
دارویی دارای اهمیت هســتند لذا طب ســنتی 
و متخصصیــن تغذیه توصیه به مصرف عســل 
بــرای موارد درمانی خــاص دارند.معاون وزیر 
جهاد کشــاورزی در ادامه با بیان اینکه یکی از 
اتفاقات با ارزش در کشــور ما بهره گیری از زهر 
زنبور عسل به خصوص استخراج ملیتین از زهر 
این حشره است، اظهار کرد: در سال گذشته ۱۴ 
کیلوگرم زهر زنبورعســل تولید کردیم که یک 
رکورد برای کشــور است به طوریکه استفاده از 
زهر استاندارد شده زنبور عسل در موارد پزشکی 
روز به روز در حال افزایش اســت.وی همچنین 
به نقش زنبور عسل در احراز بهره وری، کیفیت 
و تولیدات روزافزون باغی و زراعی اشــاره کرد و 
گفت: در کشــور ما از آنجایی که زنبور عســل را 
بــه مثابه یــک دام موثر که پرورش دهنده ما با 
بکارگیری تکنیک های لازم از آن اخذ عسل می 
کنــد به عنوان فعالیتی در زیربخش دامپروری 
شناخته می شود ولی اگر پرورش دهنده زنبور 
عســل خدمت ویژه و اســتثنایی را در عملکرد 
تولیــدات باغی و زراعــی دارد باید در محدوده 
فضــای امــور باغبانی و امور زراعت جایگاه خود 
را پیگیری کند.دماوندی نژاد افزود: به این دلیل 
که عسل و تولید عسل به دلیل ارزش اقتصادی 
در رده بســیار پایین تر از ارزش زنبور عســل در 
گرده افشانی و افزایش محصولات زراعی و باغی 
چه در ایران چه در اقصی نقاط دنیا است و شاید 
بایســتی نگرش خود را به این حشــره ارزشمند 
در تولید عســل تغییر دهیم.معاون وزیر تصریح 
کرد: این کار ســختی اســت ولی در کشور ایران 
اگر این حشــره دخالت مستقیم در تولید ۱۲۰ 
میلیــون تن محصولات باغــی و زراعی را عمل 
می کند و در قبال آن ۱۱۳ هزار تن تولید عسل 
دارد پس عسل چه رتبه ای نسبت به اثر شگرف 
زنبور عســل در تولید محصولات زراعی و باغی 
دارد.وی با بیان اینکه برخی از محصولات باغی 
۱۰۰ درصد وابســتگی تولید به گرده افشــانی 
زنبور عسل دارد، گفت: تاثیر گرده افشانی زنبور 
عســل در محصولات زراعی و باغی کمتر از ۵۰ 
درصد نیست.دماوندی نژاد رتبه ایران در تولید 
محصولات باغی را جایگاه هشتم جهانی دانست 
و اظهــار کرد: امروز اصلی ترین نگرانی پرورش 
دهندگان ما اســتفاده از سموم غیراستاندارد و 
بدون اطلاع زنبوردار در زنبورســتان ها اســت.
این مسئول گفت: در بخش پرورش زنبورعسل 
با چالش هایی مواجه هســتیم که اصلی ترین 
موضوعــی که باید به آن پرداخته شــود پایین 
بودن بهره وری در کلنی های زنبور عسل است 
به طوریکه امروزه متوسط عملکرد در کلنی های 

ما ۱۲ کیلوگرم است.

استانها 6

مدیرعامل آب و فاضلاب استان کرمانشاه:

آبفای سنقر به اعتبار نیاز داریم برای تکمیل تصفیه خانه های 
کرمانشــاه / گروه اســتان ها: رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل آب 
و فاضلاب اســتان کرمانشــاه گفت: برای تکمیل تصفیه خانه های 
آب و فاضلاب سنقر، در شرایط حاضر، ۲۸۰ میلیارد تومان اعتبار 

لازم داریم. 
دکتر رضا داودی افزود: برای تکمیل طرح آبرسانی به سنقر از سد 
سلیمانشاه، ۱۸۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز داریم،  که ۱۳۰ میلیارد 
آن بــرای تصفیــه خانه آب و ۵۰ میلیــارد تومان نیز برای تکمیل 
ســایر مؤلفه های طرح می باشــد.به گفته مدیرعامل آبفای استان 
کرمانشــاه، غیر از تصفیه خانه آب که حدود ۳۰ درصد پیشــرفت 
فیزیکی دارد، سایر مؤلفه های تصفیه خانه، نظیر ۱۶ کیلومتر خط 
انتقال از محل سد تا تصفیه خانه، ۶.۵ کیلومتر خطوط بین مخازن 
در ســایزهای ۴۰۰ و ۴۵۰ فولادی و دو مخزن ۳۵۰۰ مترمکعبی 
زون مرتفع و ۲۰۰۰ مترمکعبی میان راهی با ۸۵ درصد پیشرفت 
در دســت اقدام هســتند.وی ظرفیت تعریف شده برای این تصفیه 

خانــه را ۲۲۰ لیتــر در ثانیه برای جمعیت ۵۰ هزارنفری ذکر کرد.
نماینده وزیر نیرو و رئیس شورای مدیران صنعت آب و برق استان 
کرمانشاه درخصوص شرایط تصفیه خانه فاضلاب سنقر نیز گفت: 
پیشــرفت تصفیه خانه فاضلاب ســنقر ۱۵ درصد است که کندی 
پیشرفت فیزیکی آن به دلیل عدم تخصیص اعتبار کافی می باشد 
و بــرای تکمیــل آن حدود ۱۵۰ میلیــارد تومان اعتبار نیاز داریم.
دکتر داودی ظرفیت فاز اول این تصفیه خانه را نیز، ۷ هزار و ۴۰۰ 
مرتکب در شــبانه روز اعلام کرد و خاطرنشــان کرد: فازهای بعدی 

تصفیه خانه متعاقبا تکمیل خواهد شد.
مدیرعامل آبفای اســتان کرمانشاه، همچنین یادآور شد در حوزه 
آبرسانی روستایی در تابستان گذشته ۸ حلقه چاه را در روستاهای 
مختلف حفر و تجهیز کردیم و ۱۲ حلقه چاه دیگر را نیز درصورت 
تأمین اعتبار حفر و تجهیز خواهیم نمود.دکتر داودی تأکید کرد: 
تا ابتدای تابســتان ســال آینده ۲۰ روســتای شهرستان سنقر در 

قالب طرح محرومیت زدایی با همکاری ســازمان بسیج سازندگی 
ســپاه حضرت نبی اکرم)ص( آبرســانی و از نعمت آب شرب سالم 

بهره مند می شوند.

گلســتان / گروه اســتان ها: کمیته امداد امام خمینی )ره( گلستان 
تا کنون ۳ هزار و ۵۵۰ فرصت شــغلی برای زنان سرپرســت خانوار 
ایجــاد کرده اســت. مدیر کل کمیته امداد امــام خمینی )ره( در 
مراســم تجلیــل از زنــان موفق و فرهیخته کمیتــه امداد و مراکز 
نیکــوکاری بــا اعــلام این خبر گفت: کمیته امداد تا کنون ۷ هزار و 
۷۰۰ فرصــت شــغلی با پرداخــت ۴۹۰ میلیارد تومان اعتبار برای 
مددجویان ایجاد کرده اســت که از این تعداد ۳ هزار و ۵۵۰ شــغل 

برای زنان سرپرست خانوار بود.عیسی بابایی افزود: این نهاد سالانه 
۷ میلیارد تومان حق بیمه برای بیش از ۵ هزار زن سرپرست خانوار 
در استان پرداخت می کند.او گفت: امسال حدود یک هزار و ۱۰۰ 
نفر بانوی تحت پوشش این نهاد مشمول دریافت مستمری تامین 
اجتماعی شدند.بابایی افزود: ۴۸ هزار خانوار تحت پوشش کمیته 
امداد گلستان هستند و ماهانه ۵۸ میلیارد تومان مستمری به این 

افراد پرداخت می شود.

توسط کمیته امداد استان گلستان رقم خورده است؛

اشتغالزایی برای ۳ هزار و ۵۵۰ بانوی سرپرست خانوار

خبر  ویژه

رئیس شورای شهر بندرعباس: 

بیش از ۴۳ درصد شهر بندرعباس بافت فرسوده است
هرمزگان / گروه استان ها: رئیس شورای اسلامی شهر بندرعباس 
گفت : بیش از ۴۳ درصد شهر بندرعباس بافت فرسوده و ناکارآمد 
اســت که این موضوع باید برای همه مســئولین اســتان در ا ولویت 

باشد و مشکلات مردم حل شود.
رئیس شــورای اسلامی شــهر بندرعباس با بیان اینکه بیش از ۴۳ 
درصد شــهر بندرعباس بافت فرســوده و ناکارآمد اســت، گفت: 
خداونــد به مردم بندرعباس رحــم می کند که زلزله ها اتفاق بدی 
نمی افتد و مســئولان بعد از هر زلزله می پندارند با حجم بالایی از 
خرابی روبرو خواهند بود.چهارمین جلســه روسای کمیسیون های 
شهرســازی و معماری کلانشــهرها و مراکز اســتان ها، به میزبانی 
شــورای اســلامی و شهرداری بندرعباس، با حضور مهدی دوستی 
استاندار هرمزگان، احمد مرادی نماینده مردم هرمزگان در مجلس 
شــورای اســلامی و آیینی معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل 
شــرکت بازآفرینی شــهری برگزار شد.فاطمه جراره رئیس شورای 
اسلامی شهر بندرعباس در آیین آغازین این اجلاس اظهارداشت: 

قطعا اجلاس های تخصصی این چنینی فرصت مناســبی را برای 
اعضای شورای شهر فراهم می کند که با اشتراک عقول و تجربیات 
مشــکلات مشترک شــهرهای خود را حل و فصل کنند.وی افزود: 
فراهم شدن شرایط برای تکامل یافتن و نگاه مدیریت شهری موجب 
دســت یافتن  به ســمت راه حل های منطقی می شــود و راه را برای 

کاهش مشکلات در مدیریت شهری هموار می کند.
جراره اظهار داشت : شهر بندرعباس با قریب ۷۰۰ هزار نفر جمعیت 
و بیش از ۷ هزار هکتار مســاحت ۴۳ درصد بافت فرســوده دارد، 
و شــهروندان ما از این موضوع رنج می برند.رئیس شــورای اسلامی 
شهر بندرعباس با اشاره به بافت های شهر بندرعباس افزود: محله 
چاهستانی ها آیت الله غفاری، شهرک توحید، محله کمربندی،دو 
هزار، اســلام آباد،  طلابند، نخل ناخدا و ... محلات بافت فرســوده 
بندرعباس را تشکیل می دهد و حتما می شود با سیاست گذاری های 
صحیح دولت در بخش مســکن، تهدید بافت فرســوده را به فرصتی 
برای تامین مسکن مورد نیاز مردم خصوصا قشر کم درآمد تبدیل 

کرد.وی خاطر نشان کرد: یکی از تصمیات خوبی که دولت گرفته 
اســت بحث ســند دار کردن اراضی دولتی در محلات حاشیه نشین 
و بافت فرســوده اســت اما در بندرعباس، تاکنون استقبال خوبی را 
شاهد نبودیم و لازم است این موضوع را کارشناسی کنیم البته ما 
یک تجربه ای را در ســال ۹۶ برای نوســازی بافت فرسوده در محله 
چاهستانی ها داشتیم و پیگیر هستیم این اتفاق در محله اسلام آباد 
نیز بیفتد اما تلخی هایی که در تجربه شــیرین بازآفرینی بخشــی از 

این محله وجود داشته ممکن مانعی بر سر مسیر باشد.
جراره در ادامه بیان کرد:  مدیریت شهری واحد را چالش شهرهای 
کشــور اســت و شهر بندرعباس، حوادث و بلایای طبیعی زیادی را 
همه ســاله پشت ســر می گذارد و آنچه که مشــهود است این است 
که  خداوند تاکنون به مردم رحم کرده اســت و با وجود زلزله های 
شــدیدی کــه رخ می دهــد اتفاق خاصی نیفتاده اســت به همین 
 منظور باید ســریعا با بسته های تشویقی مشکلات بافت فرسوده را 

حل کنیم. 

مدیر منطقه هشت عملیات انتقال گاز با بیان این که به رغم برودت هوا و یخبندان، شبکه  انتقال گاز شمال غرب 
پایدار است، گفت: امسال میزان گاز انتقال یافته در منطقه، نسبت به مدت مشابه سال قبل، حدود ۹ درصد 
افزایش داشــته اســت.فیروز خدائی در گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار ما، از آمادگی کامل منطقه هشــت 
عملیات انتقال گاز برای عبور موفق از زمستان خبر داد و اظهار کرد: طی ۱۰ ماهه امسال ۲۷ میلیارد و ۵۶۰ 
میلیون مترمکعب گاز از طریق تاسیسات منطقه به استان های آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، اردبیل، 
گیلان، زنجان و کردستان منتقل شده است.وی با بیان اینکه ۷۰ درصد مصرف گاز در فصل زمستان مربوط 
به بخش خانگی است، افزود: با وجود برودت هوا و ثبت دمای منفی ۲۷ درجه در سراب، در هیچ نقطه ای از 
منطقه شاهد قطعی گاز مشترکان نبودیم.مدیر منطقه هشت عملیات انتقال گاز خاطرنشان کرد: با توجه به 
اینکه در فصل زمســتان به دلیل پیک مصرف با ناترازی گاز مواجه هســتیم به همین دلیل گاز صنایع بزرگ 
از جمله نیروگاه ها با محدودیت مواجه است.خدایی، پایدارسازی انتقال گاز را جزو اهداف مجموعه منطقه 

هشــت اعلام کرد و گفت: این منطقه شــامل ۹ ایســتگاه تقویت فشــار گاز با ۳۶ واحد کمپرسور و ۶ مرکز بهره 
برداری عملیات خطوط است که از طریق ایستگاه های تقویت فشار انتقال گاز را بدون قطعی به تمام نقاط 
تحت پوشش انجام می دهیم.وی با اشاره به عملیات اورهال ) تعمیرات اساسی ( توربین ها در هشترود، تکاب و 
زنجان، خاطرنشان کرد: قبل از شروع فصل زمستان در این منطقه با اتخاذ تدابیر ویژه از قبیل ایجاد تمهیدات 
لازم، تشکیل تیم های عملیاتی، شناسایی نقاط ضعف و قوت، رفع کمبودهای ابزاری و تامین امکانات و اقلام 
مورد نیاز و همچنین تنظیم برنامه کاری شــبانه برای کارکنان، اقدامات موثری برای پایداری گاز در فصل 
زمستان انجام دادیم.خدایی با بیان اینکه اگر هر مشترک تنها ۲ متر مکعب در شبانه روز در مصرف گاز صرفه 
جویی کند، به اندازه پالایشگاه پارس جنوبی گاز صرفه جویی می شود، تاکید کرد: با توجه به اینکه در انتهای 
نقطه برداشت قرار داریم و همچنین به دلیل کوهستانی و سرد بودن منطقه شمالغرب، لازم است شهروندان 

در مصرف گاز صرفه جویی کنند تا شاهد قطعی گاز در هیچ نقطه نباشیم.

: مدیر منطقه هشت عملیات انتقال گاز کشور

7۰ درصد مصرف گاز در فصل زمستان مربوط به بخش خانگی است
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کوتاه از جامعه

کسری بودجه ۱۴۰۲به چشم معلولان رفت دود 

بی مهری بودجه به معلولان
  مهدی امیری پور / گروه جامعه

چند روزی است که اعتراض ها به »حذف 
معلولان در ردیف بودجه ســال ۱۴۰۲« 
شدت گرفته است.افراد دارای معلولیت 
با مشــکلاتی مانند هزینه های سرســام 
آور خدمات توانبخشــی روبه رو هستند، 
از یک ســو تورم موجب افزایش هزینه 
های زندگی این جامعه هدف شــده و از 
سویی دیگر قیمت تجهیزات توانبخشی 
به چندین برابر افزایش یافته است، این 
موجــب شــده تا نه تنهــا معلولان بلکه 
مراکز توانبخشــی روزانه و شبانه روزی 
غیردولتی از اداره  آن مراکز عاجز بمانند. 
به همین منظور در گفت و گو با کارشناس 
دفتر مطالعات اجتماعی و مســئول میز 
تخصصی تشــکل های اجتماعی مرکز 
پژوهش هــای مجلــس موضــوع تأثیر 
حــذف ردیف بودجه معلــولان بر اداره 
مراکز توانبخشــی معلــولان و زندگی 
افراد دارای معلولیت را بررســی کردیم 

که در ادامه می خوانید.

 قامت خمیده معلولان در برابر تورم
حســام عزت آبــادی، کارشــناس دفتر 
مطالعــات اجتماعــی و مســئول میز 
تخصصــی تشــکل های اجتماعی مرکز 
پژوهش های مجلس شــورای اســلامی 
گفــت: ما در شــرایط تحریم اقتصادی 
بسیار شدید قرار داریم، بر اساس آخرین 
گــزارش بانک جهانی، در ســال ۱۴۰۱ 
شــاهد نرخ تورم ۵۱درصدی در کشــور 
هســتیم. گزارش های پایش فقر وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی حکایت از آن 
دارد که خط فقر از ۱ میلیون و ۲۹۵ هزار 
تومان در سال ۱۳۹۹ به ۲ میلیون و ۸۵۰ 
هزار تومان در سال ۱۴۰۱ رسیده است. 
اگر این رقم را  به عنوان حداقل معیشت 
و خط فقر جامعه بپذیریم، در این صورت 
۳۰ درصد جامعه یعنی حدودا ۲۶ میلیون 
نفر از جمعیت کشور در فقر مطلق به سر 
می برد. متأســفانه از این جمعیت کثیر، 
کمتــر از ۴ میلیــون نفر تحت پوشــش 
ســازمان بهزیســتی و کمیته امداد امام 

خمینی)ره( قرار دارند که ماهیانه تقریباً 
۷۵۰ هزار تومان مستمری می گیرند. این 
عدد را با خط فقر مقایسه کنید و ببینید آیا 
این میزان حمایت حتی برای ادامه حیات 
یک معلول یا یک خانواده تحت پوشــش 
نهادهای حمایتــی کفایت می کند؟ در 
حــال حاضــر در حــدود یک میلیون و 
۷۰۰ هزار معلول در کشــور شناسایی و 
ثبت شــده اند که از این تعداد ۱۵۰ هزار 
معلول در قالب ۲۸۰۰ مرکز توان بخشی 
نگهداری می شوند، ۸۰۰ هزار پرونده در 
مراکز مثبت زندگی تشکیل شده و ۵۰۰ 
هــزار پرونده معلولیت نیز در ســی بی آر 
)توانبخشی مبتنی بر جامعه( وجود دارد. 
در حال حاضر از جمعیت معلولان کشور، 
تعداد ۲۱۰ هزار نفر مشمول حمایت های 
خاص افراد دارای معلولیت شدید و خیلی 
شدید فاقد شغل و درآمد قرار گرفته اند.
بــرای اینکه اعتبارات حمایتی مرتبط با 
معلولان به درســتی بررسی شود باید در 
ابتدا تصویر کلی بودجه عمومی کشــور 
و بودجه ســازمان بهزیســتی در لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۲ ترسیم شود. بودجه 
عمومی کشور ۲ هزار و ۱۶۴هزار میلیارد 
تومان اســت و امسال ۴۶۷ هزار میلیارد 

تومان کسری بودجه داریم، همچنین ۳ 
درصد رشــد اقتصادی و ۴۲ درصد تورم 
تا پایان ســال ۱۴۰۲ پیش بینی شــده 
اســت.منابع و مصــارف عمومی بودجه 
بهزیســتی نیــز در لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
حدودا ۴۷ درصد رشــد داشــته است، 
این در حالی اســت که میانگین رشــد 
بودجه کشــور ۴۲ درصد بود. اعتباراتی 
که برای ســازمان بهزیستی پیش بینی 
شــده به سه بخش »هزینه های عمومی، 
ســتادی«، »مســتمری ها« و »ســایر 
هزینه ها« تقسیم می شود. اعتبار بخش 
مستمری ها در نگاه اول رشد قابل توجهی 
در حدود ۵۸ درصد را نشان می دهد اما در 
حقیقت این میزان واقعی نیست، چراکه 
تا شــهریورماه  سال ۱۴۰۱ حدودا ۶۰۰ 
هزار تومان مستمری پرداخت می شد که 
در شهریورماه با اعمال رشد  ۳۰ درصدی 
به رقمی در حدود ۸۰۰ هزار تومان رسید. 
اگر میانگین وزنی این مبالغ مدنظر قرار 
گیرد، در واقع مستمری معلولان در سال 
۱۴۰۲ نســبت به ســال جاری در حدود 
۳۸ درصد رشــد خواهد داشت. ازاین رو 
افزایــش مســتمری معلــولان همانند 
افزایش حقوق کارمندان دولت، حتی نرخ 

تورم را نیز پوشش نمی دهد.اگر بخواهیم 
مشکلات اساسی لایحه بودجه ۱۴۰۲ در 
حوزه معلولان و بهزیســتی را برشماریم، 
چند مشــکل از سایر موارد مهمتر است 
که در ادامه به آن ها اشــاره می شود.یک 
ردیف مشــخص اعتباری برای معلولان و 
اجــرای قانون حمایت از حقوق معلولان 
در قانون بودجه ۱۴۰۱ وجود دارد که در 
لایحه بودجه ۱۴۰۲ حذف شــده است، 
ایــن اقدام با هــر دلیل و با هر منطقی، 
خلاف ماده ۳۰ قانون حمایت از حقوق 
معلولان است. پیشنهاد مشخص ما این 
اســت که این ردیف بــه لایحه بودجه 
برگردد.مســئله دوم ایــن اســت که 
ردیف هــای اعتبــاری لایحه بودجه به 
صورت تجمیعی نوشــته شده و از این 
بابت دچار ابهام و عدم شفافیت است. به 
تعبیری، کسی نمی تواند اعتبارات این 
حــوزه را رهگیری کند. در واقع معلوم 
نیست که پول حوزه توان بخشی در سال 
آتی در کدام بخش هزینه می شــود یا 
اینکــه یارانه مراکز بهزیســتی به چه 
میــزان در نظــر گرفته می شــود. در 
این شــرایط عملًا ســازمان بهزیستی 
می توانــد اعتبــارات این حوزه را به هر 

نحوی تخصیص دهد و دســتگاه های 
نظارتی نیز نمی توانند بر میزان و نحوه 
تخصیص اعتبارات مزبور نظارت کنند. 
علاوه بــر این، ذی نفعان نیز نمی دانند 
که ســهم آن ها از بودجه کلی کشور در 
سال آتی چقدر خواهد بود؟راهکار رفع 
این مشکل نیز، نشان دار کردن خدمات 
بهزیستی و اعتبارات مرتبط با هرکدام 
از آن ها ذیل ردیف اعتباری  ویژه اجرای 
قانــون حمایت از حقــوق معلولان در 
قانون بودجه ۱۴۰۲ اســت.بحث یارانه 
مراکــز نیز بســیار مهم اســت، به نظر 
می رسد بودجه این بخش نیز متناسب 
با اعتبارات کلی سازمان بهزیستی رشد 
۴۷ درصدی خواهد داشت اما باز هم این 
میزان رشــد به هیچ عنوان پاسخگوی 
هزینه های خدمات اجتماعی بهزیستی 
توسط این مراکز نیست، در سال جاری 
برای نگهداری، مراقبت و توان بخشــی 
یک معلول در یک مرکز شبانه روزی بر 
اساس نرخ کارشناسی کارگروه موضوع 
تبصــره »۱« مــاده )۷( قانون حمایت 
از حقــوق معلولان، ۱۲ میلیون تومان 
اعتبار لازم است در صورتی که سازمان 
بهزیستی برای ارائه این خدمت به ازای 
هــر معلول به میزان ۳میلیون تومان به 
مراکــز توانبخشــی کشــور پرداخت 
می کند. در حقیقت فاصله میان قمیت 
تمام شــده خدمــت و اعتبار تخصیص 
داده شده، ۹ میلیون تومان است.با این 
حســاب اگر رشد اعتبارت این حوزه را 
در لایحــه بودجه ۱۴۰۲، به میزان ۴۷ 
درصــد و نرخ تورم را ۴۰ درصد در نظر 
بگیریم فاصله میان قمیت تمام شــده 
خدمات با اعتبارات پیش بینی شده این 
حوزه، حدودا به ۱۲ میلیون و ۵۰۰ هزار 
تومان می رسد. یعنی اگر تورم در سال 
بعد بیش از میزان پیش بینی شده نباشد 
و اعتبــارات هم به صــورت کامل و به 
موقع به دست مراکز بهزیستی برسد نه 
تنها اوضاع بهتر نمی شود بلکه وضعیت 
مراکز و معلولان تحت مراقبت آن ها در 

سال ۱۴۰۲ بحرانی خواهد شد.

7جامعه
ح موتوریار   آیا طر

هنوز اجرا می شود؟
رانندگی خلاف جهت خیابان و یا حتی اتوبان، 
استفاده از وسیله نقلیه به عنوان ماشین حمل 
بــار، حرکت در پیــاده رو، پارک کردن بدون 
توجــه، عبــور از چراغ قرمــز و ورود به ورود 
ممنوع تنها قسمتی از تخلفات موتورسیکلت 
سواران است.در شهر تهران بیش از ۴ میلیون 
موتورســیکلت وجود دارد که حتی اگر کمتر 
۲۰-۳۰ درصــد از ایــن جمعیت خلاف قانون 
عمــل کننــد، انضباط ترافیکی شــهر از بهم 
می ریزد.طبق آمار روزانه یک موتورسوار جان 
خود را در تصادفات رانندگی از دست می دهد 
و بیشــتر بیماران تصادفی که با آمبولانس به 
بیمارســتان منتقل می شــوند نیز موتورسوار 
هســتند.همچنین روزانه حدود ۳۵۰ مصدوم 
ناشــی از حوادث رانندگی در تهران داریم که 
اغلب آن ها از راکبان موتورســیکلت هستند.

متاســفانه عواملی مانند نداشتن کلاه ایمنی، 
نداشتن مهارت، رعایت نکردن شرایط تردد و 
حمل نامناسب بار، وقوع حوادث دردناک و آزار 
دهنده ای را رقم می زند که تا مدت ها پیامد های 
جســمی، روانــی و مالــی آن پابرجا می ماند.

سال ها برای جلوگیری از بروز مشکلات ناشی 
از تخلفات رانندگی موتور سواران از روش هایی 
مانند جریمه یا انتقال به پارکینگ اســتفاده 
می شد. اما به منظور فرهنگ سازی و افزایش 
صبر و بردباری موتورسواران در سال ۹۹ طرح 
»موتوریار« تصویب و اجرا شد.طبق این طرح 
افســران پلیس در صورت مشاهده موتورسوار 
متخلــف، بجای صدور برگه جریمه راهنمایی 
و رانندگی یا توقیف موتورسیکلت و انتقال آن 
به پارکینگ، از موتورسوار درخواست می کند 
تــا مدتــی در کنارش بماند و به او کمک کند. 
در طول این زمان موتورســوار کاور پلیس بر 
تن می کند و ممکن اســت علائم ترافیکی هم 
بدست بگیرد تا کمک کار افسران پلیس باشد.
ســردار حمیدی، رئیس راهور تهران در مورد 
میزان و ســاعت اجرای این طرح گفت: تعداد 
کاور ها مشــخص اســت، هر فرد نیم و یا یک 
ساعت استفاده می کند و به نفر بعدی می دهد. 
همچنین ساعت اجرای این کار محدود است، 
ولی اســتمرار دارد. این طرح بعد از ظهر ها به 
غیر از برخی نقاط خاص اجرا نمی شــود، چرا 
که بعد از ظهر ترافیک سنگین تر است و تمرکز 

روی روان سازی است.

 سرپرست اداره رسیدگی 
به شکایت سازمان نظام پزشکی:

۲۱ پروانه پزشکی باطل شد
سرپرســت اداره ارزیابی عملکرد و رسیدگی 
به شــکایت سازمان نظام پزشکی کشور گفت: 
تاکنون ۲۱ پروانه پزشــکی ابطال شده است و 
از جامعه پزشکی درخواست می کنیم با داشتن 
شــرایط لازم نســبت به دریافت پروانه مطب 
اقدام کنند.محمدرضا اســدی افزود: بر اساس 
گزارش های دریافتی در اوایل ســال مبنی بر 
اینکه تخلفاتی در زمینه صدور پروانه ها وجود 
داشــته و پزشکان به صورت غیرمجاز و بدون 
داشــتن شــرایط لازم اقدام به دریافت پروانه 
طبابت کرده اند، پس از اســتعلام های لازم و 
بررســی نامه های ســه دانشگاه علوم پزشکی 
تهــران، اصالت نامه هــا و گواهی های مربوط 
به ســابقه خدمت مورد تایید واقع نشد.با این 
فرض که شــاید رویه یاد شــده در سایر موارد 
نیــز رخ دهــد، چند پرونده دیگر را بررســی 
کردیم و تخلفات مشــابه شناســایی شــد. از 
شــهریور ســال جاری کار عملیاتی آغاز شد و 
یکــی از اقدامات لازم شناســایی افرادی بود 
که در مســیر این تخلف قــرار می گیرند.وی 
با بیان اینکه بیشــترین میــزان صدور پروانه 
مربوط به ســال های ۹۵ و ۱۴۰۰ است، افزود: 
از شورای عالی و ریاست سازمان نظام پزشکی 
درخواست داریم ساختار مناسبی برای کنترل 
و مدیریت این موضوع تشــکیل و از وقوع این 
تخلفات با حداکثر توان پیشــگیری شــود که 
البته این اقدامات صد درصدی نیست اما می 
توان نسبت تخلفات را تا حد زیادی کاهش داد.

علی رغم ورود زیرسویه های جدید کرونا به کشور؛ 

 میزان استفاده از ماسک 
کن عمومی به ۱8 درصد رسید در اما

علی رغــم ورود زیرســویه های جدید کرونا به 
کشور میزان رعایت پروتکل های بهداشتی در 
ایران به ۳۲ درصد رسیده است.براساس اعلام 
وزارت بهداشــت میزان استفاده از ماسک در 
اماکن عمومی کشور به ۱۸ درصد رسیده است.
سالن های سینما و تئاتر کمترین و فرودگاه ها 
بیشــترین میزان استفاده از ماسک را در بین 
مشاغل دارند.بر اساس گزارش آخرین وضعیت 
بخش بهداشــت شکایات مردمی سامانه ملی 
پاســخگویی ۱۹۰ وزارت بهداشــت در مقابله 
با ویروس کرونا، بیشــترین شکایات بهداشتی 

مربوط به نانوایی ها بوده است.

لودگی هوا احتمال   آیا آ
 ابتلا به آسم در کودکان را 

افزایش می دهد؟
  دکتر سید احمد طباطبایی 

فوق تخصص بیماری های ریوی کودکان
درباره صحبت های اخیر مطرح شده پیرامون 
تغییر شــاخص های معیار تعطیلی مدارس به 
دنبال آلودگی هوا، باید گفت که به نظر می رسد 
غیر حضوری شدن مدارس در دسترس ترین 
ابزار برای کمک به کاهش آلودگی هوا باشد، 
زیرا همه شاهد بودیم حداقل در پایتخت در 
زمان تعطیلی مدارس میزان ترافیک کاهش 
یافته بود.البته خیلی ها فکر می کنند منشــاء 
ایــن آلودگی ها تنها ماشــین های در حرکت 
هســتند، امــا اینها تنها منابــع آلودگی هوا 
نیســتند و کارخانه های اطراف شهر و وسایل 
حمل و نقل عمومی که در ســطح شــهر در 
حال تردد هســتند نیز نقش مهمی در ایجاد 
آلودگــی هــوا دارنــد و باید فکــری به حال 
این ها شــود. برقی کردن اتوبوس های سطح 
شــهر، اصلاح وضعیت تاکسی ها، ساماندهی 
موتورهای بســیار زیادی که در شــهر تردد 
می کنند، بررســی کیفیت سوخت و... نقش 
بســیار مهم تری در کاهش آلودگی هوا دارند 
که باید فکری به حال آنها شود.ما هم دوست 
نداریــم آموزش و تحصیل بچه ها تحت تاثیر 
قرار گیرد، اما گویا غیرحضوری شدن مدارس 
به زعم تصمیم گیران، اولین تصمیمی اســت 
که می توانند در مواجهه با شــرایط آلودگی 
هوا اتخاذ کنند، زیرا اثرات اقتصادی کمتری 
نسبت به تعطیلی کلی یا تعطیلی کارخانه ها 
دارد.درباره عوارض آلودگی هوا بر ســلامت 
کــودکان، هم باید گفت که از آنجایی که ریه 
کــودکان تا حدود ۱۸ ســالگی همچنان در 
حال رشد است، تک تک عوامل موثر در بروز 
آلودگی هوا می تواند بر ریه کودک و سلامت 
او اثرات سوء داشته باشد. از طرفی آغاز برخی 
حساســیت ها و شــروع آسم در کودکانی که 
زمینه بیماری را هم ندارند ممکن اســت رخ 
دهد.طبق مطالعاتی که قبلا انجام شده است 
می دانیــم کودکانــی که مجبور بودند از کنار 
اتوبان ها گذر کنند و به مدرسه بروند، نسبت 
بــه کودکانی که در مناطقی با آلودگی هوای 
کمتری زندگی می کردند، میزان بیشتری به 
آســم مبتلا می شدند. آلودگی هوا همچنین 
می تواند تشــدید کننده بیماری های قلبی، 
درگیری های چشــمی و... باشد.مونوکسید 
کربن از آلاینده هایی است که در زمان آلودگی 
هوا میزان آن افزایش می یابد و می تواند سبب 
ســردرد، تحریک پذیری، تهوع،  اســتفراغ، 
خســتگی زودهنگام و... شــود. بر اساس آمار 
ســازمان بهداشت جهانی، حتی آلودگی هوا 
میزان مرگ و میر نوزادان را افزایش می دهد.
البته منظور از آلودگی هوا فقط آلودگی هوای 
خــارج از منزل نیســت، تصریح کرد: گاهی 
وســایل داخل منزل هــم می توانند عاملی 
برای آلودگی هوا باشند مثلا گازهای خانگی، 
بخاری های گازی خانگی یا در برخی مناطق 
که از ســوخت های غیــرگازی مانند چوب، 
زغال و ...اســتفاده می کنند همگی می تواند 
درخصوص آلودگی هوا مشکل آفرین باشند.

۵ رتبه برای مدارس غیردولتی 
پیش بینی شده است

رئیس ســازمان مــدارس و مراکز غیردولتی 
و مشــارکت های مردمــی در خصــوص 
رتبه بنــدی مــدارس غیردولتی، اظهار کرد: 
در بحــث رتبه بندی مــدارس غیردولتی در 
حال تعیین مصداق ها هســتیم و با یک گروه 
کارشناســی بیــرون از آموزش و پرورش هم 
جلساتی داشــتیم؛ همچنین از تجربه دیگر 
کشــورها نیز در ایــن زمینه بهره می گیریم.
احمــد محمودزاده با بیــان اینکه رتبه بندی 
مــدارس غیردولتــی بــه کیفیــت آموزش 
می انجامــد و حتــی می توانیم شــهریه را به 
آن گــره بزنیم، افــزود: ۵ رتبه برای مدارس 
غیردولتی پیش بینی شــده اســت و در حال 
بررسی هستیم.محمودزاده درباره رتبه بندی 
آموزشگاه های علمی آزاد، گفت: فعلا در این فاز 
به دنبال رتبه بندی آموزشگاه ها نیستیم بلکه 
می خواهیم ساماندهی کنیم؛ فراخوان دادیم که 
آموزشگاه ها اطلاعات خود را وارد سامانه کنند و 
می خواهیم به آنها تابلو و بارکد جدید دهیم.وی 
با بیان اینکه به دنبال تشخیص آموزشگاه های 
غیرمجاز از مجازها هستیم و همچنین به دنبال 
شناسایی آموزشگاه های مجاز غیردستگاهی 
هســتیم، اضافه کرد: آموزشگاه های غیرمجاز 
باید بســته شــود که از فروردین تا کنون ۲۰۰ 
آموزشــگاه غیرمجاز بسته شــده است.وی با 
بیــان اینکه حدود ۲۰ هزار آموزشــگاه مجاز 
داریم، گفت: برخی آموزشــگاه های غیرمجاز 
در فضــای مجازی فعالیت می کنند که با آنها 
هم برخورد می شــود.در بحث آموزشگاه های 
غیر مجاز جدی وارد شــدیم حتی در یکی از 
اســتان ها معاون سیاسی استاندار مسؤول این 
کار شده است تا جلوی فعالیت آموزشگاه های 

غیرمجاز گرفته شود. 

خبر ویژه

عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس با انتقاد از تعطیلی بیش از اندازه مدارس، اظهار کرد: طی چند ماه اخیر شاهد بودیم که بهانه های 
مختلف از جمله آلودگی هوا، سرمای و یخبندان و در نهایت افُت فشار گاز، آموزش حضوری تعطیل می شد در حالیکه طی دو سال کرونا شاهد تأثیر 
تعطیلی آموزش حضوری و رابطه آن با افت تحصیلی دانش آموزان بودیم. محمد وحیدی افزود: وقتی تعطیلات زیاد می شود، برنامه درسی از هم پاشیده 
و فرایند آموزش و یادگیری آسیب می بیند حتی برنامه خانواده ها نیز دچار اخلال می شود.وی افزود: در برخی استان ها هنوز مدارس به دلیل افُت فشار 
گاز تعطیل هستند اگر قرار است آموزش و تربیت اتفاق بیفتد، مدارس باید باز بوده و با نشاط فعالیت کنند.وی با طرح این پرسش که افُت تحصیلی با 
برگزاری یک دوره یک ماهه چگونه جبران خواهد شد؟ متذکر شد: آموزش مجازی عملًا آسیب های متعددی دارد که بخشی از آن آموزشی و تربیتی 
است و باعث آسیب به فرایند اجتماعی شدن، می شود.متأسفانه پس از مجازی شدن مدارس، فضای مجازی فاقد نظارت آسیب های زیادی را به دانش 

آموزان ما وارد کرد که همچنان پس از عبور از تعطیلات کرونا آثار سوء این تعطیلی ها از حیث آموزشی در مدارس دیده می شود. 

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس:

تعطیلی مدارس به فرایند یادگیری آسیب زده است

تک خبر

اینفوگرافی 

دلبستگی ناایمن 
در کودکان

دل بستگی پیوند هیجانی 
پایدار بین کودک و 

والدین است که فرزند 
به واسطه اش لذت و 

مراقبت و آسایش 
دریافت می کند. 

دل بستگی دو حالت 
سالم و غیرسالم دارد. 
دل بستگی اگر امنیت 
خاطر فرزند را تأمین 

نکند، یعنی یک جای کار 
می لنگد و دنیای کودک را 

ناامن می کند. دل بستگی 
اضطرابی یکی از انواع 

ناسالم دل بستگی است 
که در اینجا بیان می شود.

زلزله ۵.۹ ریشــتری درخوی را لرزاند.رئیس ســازمان اورژانس کشور درباره آخرین 
وضعیت مصدومان زلزله در منطقه خوی، گفت: ۸۱۶ نفر مصدوم شــده و ســه نفر 
جــان خــود را از دســت داده اند.معیادفر ادامه داد: حــدود ۶۰ نفر از مصدومان در 
خوی بســتری هســتند و ۶۴ بیمار به مراکز درمانی تبریز ارومیه ســلماس و مرند 
اعزام شــده اند و ۱۰ عمل جراحی انجام شــده و کار درمانی مصدومان انجام شــده 
اســت و مورد خاصی در شهرســتان نداریم.رئیس اورژانس کشور خاطرنشان کرد: 
۵ دســتگاه اتوبوس  آمبولانس و ۲۲ دســتگاه آمبولانس اعزام شــده و ۸ دستگاه در 
شهرســتان داشــتیم و با توجه به ســرما و پس لرزه ها مردم کمی نگرانی دارند که 
دوستان ما در هلال احمر مشغول اسکان زلزله زدگان هستند.محمدحسن نامی، 
رییس سازمان مدیریت بحران کشور هم درباره آخرین وضعیت مناطق زلزله زده در 
خوی گفت: حدود ۷۰ روستای پیرامون کانون زلزله و همچنین برخی از قسمت ها 
در شــهر خوی دچار آســیب شده اند. برخی از ساختمان ترک هایی برداشته اند که 
این ســاختمان ها نیاز به بازســازی و تعمیر دارند اما ســاختمان هایی که مهندسی 
ساز بوده اند و تقریبا خوب ساخته شده اند مشکلی پیدا نکرده اند. در ۷۰ روستای 
پیرامونــی نیــز تعداد زیــادی خانه از حدود ۲۰ تا ۵۵ درصد گاها ۶۰ درصد نیاز به 
نوســازی، تعمیر و بازســازی دارند.وی با اعزام مجدد گروه های ارزیاب به مناطق 
زلزلــه زده گفــت: تیم های ارزیاب دوباره مناطق را ارزیابی کرده تا به صورت دقیق 
یک برآورد از میزان خســارات وارده داشــته باشــیم. در استان های همجوار استان 
آذربایجان غربی شامل استان های آذربایجان شرقی، اردبیل و زنجان در حال آماده 
باش هستند تا چنانچه لازم شد از این استان ها نیز کمک ارسال شود.وی با اشاره به 
سرمای شدید ادامه داد: تعدادی آمبولانس، اتوبوس آمبولانس از شهرهای اطراف 
از جمله زنجان به مناطق زلزله زده اعزام شــده اند. ســایر دســتگاه ها از جمله هلال 
احمر نیز در حال کمک رســانی هســتند و بسته های غذایی ساعته، چادر و… بین 

زلزله زدگان توسط جمعیت هلال احمر توزیع شده است.

کانون زلزله  حدود 7۰ روستای پیرامون 
خوی آسیب دیدند
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گهی  گهی آ آ

اداره مرکزی بازرسی و ثبت شناورها
روابط عمومی اداره کل بندر و دریانوردی خرمشهر

بــه اســتناد رونوشــت ســند شــماره ۳۶۸۸۶ مــورخ ۱۴۰۱/۰۸/۲۳ بــه شــماره شناســه ســند ۱۴۰۱۱۱۴۵۲۴۸۶۰۰۰۰۰۸ 
دفتــر اســناد رســمی شــماره ۷۴۶ تهــران شــرکت خدمــات بنــدری دریایــی خلیــج فــارس خــط کیــش بــه شناســه ملــی 
۱۰۸۶۱۵۵۶۱۱۳ تمامــی ۶ دانــگ شــناور ســامی تایــد ۳۰۰۰ بــه شــماره ثبــت ۲۰۸۰۹ بنــدر خرمشــهر را بــه شــرکت 

خدمــات دریایــی و کشــتیرانی خــط دریــا بنــدر بــا شناســه ملــی ۱۰۱۰۲۱۳۵۹۷۹ انتقــال قطعــی داده اســت.
مراتب به موجب ماده ۳ قانون اصلاح قانون دریایی ایران آگهی می گردد.

 نوبت اول

گهی:  ۱۴۴88۱۱ آ شناسه 

لزایمر از ۳.۵ سال قبل از بروز علائم بالینی آ تست جدید تشخیص 
در تحقیقات جدید، آزمایشــی مبتنی بر خون ایجاد شــده است 
که می تواند برای پیش بینی خطر ابتلا به بیماری آلزایمر از ۳.۵ 

سال قبل از تشخیص بالینی مورد استفاده قرار گیرد.
 ایــن مطالعــه از این ایــده حمایت می کند که اجزای موجود در 
خون انسان می توانند تشکیل سلول های مغزی جدید را تعدیل 
کننــد، فرآیندی که نوروژنز نامیده می شــود. نوروژنز در بخش 
مهمــی از مغــز به نام هیپوکامــپ رخ می دهد که در یادگیری و 

حافظه نقش دارد.
در حالی که بیماری آلزایمر بر تشــکیل ســلول های مغزی جدید 
در هیپوکامپ در مراحل اولیه بیماری تأثیر می گذارد، مطالعات 

قبلــی تنهــا قادر به مطالعه نوروژنز در مراحل بعدی آن از طریق 
کالبد شــکافی بودند.برای درک تغییــرات اولیه، محققان کالج 
کینــگ لندن طی چندین ســال نمونه هــای خونی را از ۵۶ فرد 
مبتلا به اختلال شــناختی خفیف جمع آوری کردند، وضعیتی 
که حافظه یا توانایی شــناختی فرد شــروع به تحلیل می کند. در 
حالی که همه افرادی که اختلال شــناختی خفیف را تجربه می 
کنند به بیماری آلزایمر مبتلا نمی شوند، افرادی که این اختلال 
را دارند با سرعت بسیار بالاتری نسبت به جمعیت عمومی، مبتلا 
به آلزایمر تشــخیص داده می شــوند. از ۵۶ شرکت کننده در این 

مطالعه، ۳۶ نفر به بیماری آلزایمر مبتلا شدند.

دکتر »الکســاندرا ماروسزاک«، یکی از نویسندگان این مطالعه، 
توضیــح مــی دهد: »در مطالعه خود، ســلول های مغز را با خون 
گرفته شده از افراد مبتلا به اختلال شناختی خفیف درمان کردیم 
و بررســی کردیم که چگونه این ســلول ها در پاســخ به خون با 

پیشرفت بیماری آلزایمر تغییر می کنند.«
به گفته محققان: »یافته های ما بسیار مهم هستند و به طور بالقوه 
به ما امکان می دهند شــروع زودهنگام آلزایمر را به روشــی غیر 
تهاجمی پیش بینی کنیم. این می تواند مکمل سایر نشانگرهای 
زیســتی مبتنی بر خون باشــد که منعکس کننده علائم آلزایمر 

مانند تجمع آمیلوئید و تاو است.

روستای دورک اناری ؛  دریچه علم

صددانه یاقوت در کنار
 دره عشق 

اگر به چهارمحال و بختیاری ســفر کرده اید یا 
ساکن این استان زیبا هستید، احتمالاً لیستی 
از جاهای دیدنی شــهرکرد دارید. شــاید هم 
برای گشــت وگذار در این شــهر کوهستانی به 
راهنمای ســفر به شهرکرد احتیاج پیدا کنید. 
اگر روســتاها را هم در لیســت مقصدهایتان 
گنجانده ایــد، روســتای دورک اناری را هم به 
این لیســت بلندبالا اضافه کنید. بازدید از این 
روســتا با ناردانه های پاییــزی و طبیعیت بکر 
بهــاری اش خاطره خوبــی در دفتر زندگی تان 

می شود.
یکی از اســتان های تماشــایی غرب ایران، 
اســتان چهارمحال و بختیاری اســت. جاده 
رؤیایی شهرکرد به ایذه هم در این استان قرار 
دارد. این جاده با طبیعت چشمگیر زاگرس، 
مسیر را هم به اندازه مقصد دل چسب می کند. 
مراتع و چمن زارها، گوســفندها که آرام در 
دشت ها چرا می کنند و بزهای بازیگوشی که 
بالاوپایین می پرند، منظره ای تماشایی است. 
روســتاهای این مسیر هنوز جان خودشان را 
به شــهرها نســپرده و زنده اند. چشمه سارها 
در دل ایــن طبیعــت می تپند و جنگل های 
بلوط آن هنوز هم خانه سنجاب های کوچک 
و دوست داشــتنی اســت؛ کارتون بنر را به 
یــاد دارید؟ در کنار همــه این ها، این جاده 
پرپیچ وخم و خطرناک اســت؛ پس اگر غرق 
زیبایی جاده و نوستالژی هایتان شدید، توقف 

کنید و از آرامش کوهستان لذت ببرید.

گردشگری

»چرا ماهی ها وجود ندارند«؛ 

 مبارزه با آشوب های زندگی
کتاب چــرا ماهی  ها 
وجـــــود ندارنــد، 
اثــری از لولو میلر با 
ترجمــه محمدرضا 
شــفایی است که در 
انتشارات میلکان به 
چاپ رســیده است. 
این کتاب داســتانِ 
فقدان، عشــق و نظم 
پنهــان زندگی اســت و از راه هــای مقابله با 
آشــوب های زندگی می گوید.  آشوب ها تنها 
چیزی هســتند که می توانیــم با اطمینان و 
با خیال راحت بگوییم همیشــه وجود دارند، 
به وجود می آیند، بزرگ  و بزرگ تر می شــوند 
و تــوان و انــرژی بــرای مقابله بــا آن را از ما 
می گیرند. آشــوب ها نظم را برهم می زنند و 
در واقــع این یکی از قوانین طبیعت اســت. 
نمی توان راه فراری از آن جست. شاید آدم های 
عاقل این را مانند یک حقیقت بپذیرند و خیال 
جنــگ و مبــارزه با آن را از ســر به در کنند. 
 اما اگر کســی پیدا شــود که به مبارزه با آن 

برخیزد چطور؟
دیوید اســتار جردن کســی بود که تصمیم 
گرفت دســت به این کار بزند. او که دانشمند 
بود، نتیجه ســال ها تحقیق و پژوهشــش را 
در شیشــه هایی با نام و مشخصات نگهداری 
می کــرد. اما درســت زمانی که زلزله، نتیجه 
ســال ها زحمت او را به تکه هایی از شیشــه 
شکســته و تــوده درهــم و برهمی از بافت ها 
درآورد، او اولیــن کاری را انجــام داد کــه به 
ذهنش رسیده بود. هر پلاکی را که حاوی نام و 
مشخصات بود، به بدن همان موجودی دوخت 
که متعلق به آن بود.  هرچند این کار او را ما 
ممکن احمقانه، ابلهانه و یا کوتاه بینانه ببینیم 
اما درست در زمانی که ناامیدی وجودمان را 
فرامی گیرد، مانند یک کورسوی امید می شود 
که می درخشد.  لولو میلر در کتاب چرا ماهی ها 
وجود ندارند، ما را به ســفری در دل زندگی 
دیوید اســتار جردن می برد و از روش او برای 
مقابله و مبارزه با آشوب های زندگی می گوید.  
چرا ماهی ها وجود ندارند کتابی اســت برای 
تمام ما تا یاد بگیریم آشــوب های زندگی را 
بشناســیم و قدرت ایستادگی دربرابر آن ها را 

به دست بیاوریم.

عکس روز 

برندگان  مسابقه  عکس های هوایی  / منبع : کجارو

کتابکده

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش 
اصفهــان گفت: برای نخســتین 
بار پالایشــگاه اصفهان به عنوان 
سودآورترین شــرکت پالایشی 

بورسی کشور معرفی شد. 
بــه گــزارش روابــط عمومی و 
بین الملل هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان، دکتر محســن قدیری 
بــا اشــاره به گــزارش عملکرد 

پالایشــگاه اصفهان در زمینه ســودآوری به عنوان یک شرکت بورسی اظهار داشت: ضمن ابراز 
خرســندی باید یادآور شــوم که ما در  ۹ ماهه ســال ۱۴۰۱ موفق به کســب ۲۶ هزار میلیارد 

تومان سود خالص شده است. 
وی افزود: سود هر سهم در این دوره نسبت به دوره مشابه سال مالی گذشته ۱۷۳ درصد رشد 
داشــته اســت که با این میزان رشــد، پالایشــگاه اصفهان در بین شرکت های پالایشی و نفتی 

پذیرفته شده در بورس رتبه اول را به خود اختصاص داده است. 
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان اضافه کرد: علی رغم یکسان بودن روند کاهشی تفاوت 
نرخ نفت خام با نرخ فرآورده  های نفتی)Crack Spread( بین شرکت های پالایشی که منجر به 
زیان شرکت هایی همانند پالایش نفت بندرعباس، پالایش نفت لاوان و پالایش نفت تبریز در 
مقایســه عملکرد ســه ماهه ســوم سال جاری با سه ماهه سوم سال گذشته شده است، شرکت 

پالایش نفت اصفهان در این دوره در سود ناخالص ۴۰ درصد نیز رشد داشته است. 
وی تصریح کرد: بازده شرکت پالایش نفت اصفهان به نسبت سرمایه اولیه از بدو بورسی شدن 

و از ۱۴ سال گذشته بهترین عملکرد را در سال جاری به خود اختصاص داده است. 
دکتر قدیری ابراز داشــت: همه این دســتاوردها در ســایه همت پرسنل خدوم و زحمتکش به 
ویژه هیات مدیره و مدیران و روســای شــرکت به واســطه حُسن تعلق خاطر به شرکت پالایش 

نفت اصفهان به دست آمده است.

؛  برای نخستین بار

    پالایشگاه اصفهان به عنوان سودآورترین پالایشگاه اصفهان به عنوان سودآورترین 
شرکت پالایشی بورسی کشور معرفی شد شرکت پالایشی بورسی کشور معرفی شد 

روزنامه روزگار را
در شبکه های اجتماعی 
دنبال و حمایت نمایید

www.instagram.com/rozegarnews

www.jaaar.com/kiosk/archives/rozgar

گهی مناقصه عمومی )نوبت اول- نوبت دوم(  گهی مناقصه عمومی )نوبت اول- نوبت دوم( آ آ

مرتضی فلاحت پیشه- شهردار کوهسار

بدینوســیله بــه اطــلاع میرســاند شــهرداری کوهســار قصــد دارد بــه اســتناد مجــوز شــورای اســلامی شــهر بــه شــماره ۱۴۰۰/۱۲۳۷/ش مــورخ ۱۴۰۰/۱۲/۱۴ نســبت بــه بیمــه گروهــی مــازاد بــر درمــان 
پرســنل شــهرداری )بیمــه تکمیلــی( از طریــق ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت برگــزار نمایــد.

کلیــه مراحــل برگــزاری فراخــوان از دریافــت و تحویــل اســناد فرخــوان تــا بازگشــایی پاکتهــا از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکتررونیکــی دولــت )ســتاد( بــه آدرس www.setadiran.ir انجــام خواهــد 
شــد. لــذا متقاضیــان میتواننــد جهــت کســب اطلاعــات بیشــتر از شــرایط و همچنیــن دریافــت اســناد مناقصــه بــه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت مراجعــه نماینــد. 

متقاضیــان شــرکت در فراخــوان در صــورت عــدم عضویــت در ســامانه نســبت بــه ثبــت نــام و دریافــت گواهــی امضــای الکترونیکــی بــه صــورت بــر خــط بــرای کلیــه صاحبــان امضــای مجــاز و مهــر ســازمانی 
اقــدام لازم را بــه عمــل آورنــد.

شماره مناقصه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت میزان سپرده شرکت در مناقصه )ریال( عنوان پروژهردیف

۲۰۰۱۰۰۵۳۱9۰۰۰۰۱۴ ۶۰۰/۰۰۰/۰۰۰بیمه گروهی مازاد بر درمان پرسنل شهرداری )بیمه تکمیلی(۱

 نوبت اول

شرایط متقاضی :
۱- مبلــغ پنــج درصــد ســپرده شــرکت در مناقصــه میبایســت بــه صــورت ضمانــت نامــه بانکــی و یــا فیــش 
نقــدی واریــزی بــه میــزان مبلــغ مذکــور بــه شــماره حســاب ســپرده ۰۱۰۶۸۰۴۸۳۳۰۰۰ شــهرداری کوهســار 

نــزد بانــک ملــی ایــران شــعبه کــردان کــد ۲۵۹۹
۲- ســپرده برنــدگان نفــر اول و دوم و ســوم مزایــده هــر گاه حاضــر بــه انعقــاد قــرارداد نشــوند ســپرده 

آنــان بــه ترتیــب ضبــط خواهــد شــد.
۳- شــرکت کننــدگان در ایــن مناقصــه بایــد دارای مــدارک و مســتنداتی از قبیــل پروانــه فعالیــت، مجــوز 

کســب و کار و غیــره از ســوی مراکــز صلاحیــت دار )بیمــه مرکــزی( باشــند
۴- بیمــه گــر متعهــد اســت خدمــات درمانــی در مراجــع درمانــی و بیمارســتانهای طــرف قــرارداد بــه صــورت 

آنلایــن و بــدون نیــاز بــه صــدور هــر گونــه معرفــی نامــه ارائــه گــردد.
۵-  متقاضیــان میتواننــد از تاریــخ انتشــار نوبــت اول نســبت بــه دریافــت اســناد فراخــوان از طریــق درگاه 

ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولــت اقــدام نمایند.
۶- بــه اســتناد نامــه شــماره ۹۱/۴۸۵۱۶  مــورخ ۱۳۹۱/۱۱/۱۱ ، ده درصــد ســپرده حســن انجــام تعهــدات 

دریافــت نمــی گــردد.
۷-  پیشنهادات مخدوش، مبهم و مشروط از درجه اعتبار ساقط می باشد. 

۸- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار می باشد
۹-  شــرکت کننــدگان در مناقصــه میبایســت کلیــه اســناد مناقصــه را در ســامانه تــدارکات دولــت ثبــت 
نمــوده و پاکــت الــف مناقصــه )ضمانتنامــه( را در بســته نیــز تحویــل واحــد دبیرخانــه شــهرداری نماینــد.

۱۰- در هر شرایط مدارک مندرج در اسناد مناقصه ملاک عقد قرارداد خواهد بود.
۱۱-  سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج است.

۱۲-  پرداخت از محل اعتبارات داخلی و نقدی می باشد. 
۱۳- هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

۱۴-  لازم بذکــر میباشــد فقــط اشــخاص حقوقــی حــق شــرکت در مناقصــه مذکــور را دارنــد. ر را دارنــد و 
مــی بایســتی اســناد مناقصــه را بــه مهــر و امضــاء الکترونیکــی مســئولین ذیربــط برســانند.

۱۵-  تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۱۱/۱۰ 
۱۶- تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۱/۱۱/۱۷ 

۱۷- مهلت دریافت اسناد فراخوان: ۱۴۰۱/۱۱/۱۹
۱۸- مهلت ارسال پیشنهادات : ۱۴۰۱/۱۱/۳۰

 ۱۹- زمان بازگشایی پاکتها : ۱۴۰۱/۱۲/۰۱


